
یک کارشناس بازار سرمایه ضمن تشریح علل رشد شاخص 
کل بازار ســرمایه، عوامل تاثیرگذار بر روند حرکت شاخص 

کل این بازار را تشریح کرد.
مهــدی دلبــری با بیان این که نمی توان گفت رشــد کلان 
بازار ســرمایه حباب اســت، اظهار کرد: البته شــاید برخی 
تک ســرمایه ای ها از قیمت واقعی خود فاصله پیدا کردند. با 

این حال گزارش های ماهانه بازار فعلا خوب است.
وی ادامــه داد: گــزارش دی ماه حدود ۲۰ درصد نســبت به 
میانگین گزارش های ماه های قبل رشــد داشــته است. اما 
ســئوال این اســت که آیا فروش بیشتر منجر به تولید شده 
است یا خیر؟ فعلا گزارش های ۹ ماهه گزارش های متعادلی 
اســت. نه می توان گفت مثبت و نه می توان گفت منفی. اما 
رشــد بازار بیشــتر از رشد سود ســهام ها بوده و این موضوع 
عمدتــا بــه دلیل جریان پــول بوده و به نظر من فعلا جریان 

پول بازار را نگه داشته است.
ë احتمال خروج پول از بازار وجود دارد*

این کارشناس ارشد بازار سرمایه با تاکید بر این که اگر جریان 

پول قطع شــود، احتمال اصلاح قیمت در برخی از گروه ها 
وجــود دارد، ادامــه داد: از طرف دیگــر افزایش قیمت های 
محصــولات کالایی مانند شــمش، افزایش قیمت در دلار 

نیمایی و... باعث ایجاد خوش بینی در بازار شده است.
دلبری با بیان این که بازار به پیشواز گزارش های بعد از عید 
مــی رود، توضیــح داد: اگر این خوش بینی به وقوع نپیوندد، 
احتمال اصلاح یا خروج پول از بازار وجود دارد. فعلا جریان 

پول و دلار نیما انتظار ریزش سنگین را نمی دهد.
ë عوامل تاثیرگذار بر شاخص بورس*

وی در ادامه با بیان این که برای پیش بینی شاخص بورس باید 
به چند عامل مهم توجه داشت، توضیح داد: اتفاقی که برای 
شــاخص بسیار مهم است، اتفاقات سیاسی مانند انتخابات 
اســت و اتفاق دیگری که اهمیت زیادی دارد بحث بودجه 
است که حتما باید بررسی شود زیرا قطعا در سود شرکت ها 

در سال آتی تاثیرگذار است. 
این کارشناس ارشد بازار سرمایه با تاکید بر این که  قیمت های 
ســهام را ســود تعیین می کند، گفت: اگر در سود شرکت ها 

اتفاق مثبتی نیفتاد شاید روند امسال تکرار نشود. فعلا غیر 
از نگرانی هایی که در قیمت جهانی وجود دارد افزایش و در 
نهایت به ثبات رسیدن دلار نیما نکته مثبتی در بازار است.

دلبری با اشاره به لایحه بودجه سال ١٣٩٩ اظهار کرد: بازار 
قبل از ارائه لایحه بودجه در این مورد نگران بود و الان نگرانی 
در مورد بودجه این است که قابلیت تحقق آن بسیار پایین و 
قسمت عرضه بودجه بسیار سنگین است. از یک طرف رشد 
زیادی در فروش اوراق داریم و از طرف دیگر رشد ۴۰ برابری 
در فروش اموال و شرکت ها دیده شده است که  شاید تحقق 

آن عدد سنگینی باشد.
وی ادامه داد: در حال حاضر حجم اوراقی که در صندوق ها 
وجود دارد، پذیرش اوراق جدید را ســخت می کند. ســالانه 
حــدود ۲۰ تــا ۳۰ میلیارد تومــان ورودی به صندوق های 
ســرمایه گذاری درآمد ثابتمان اســت. باید دید  دولت ۸۰ 

هزار میلیارد تومان اوراق را می تواند بفروشد یا خیر.
این کارشناس بازار سرمایه با بیان این که در حال حاضر تنها 
نگرانی که بازار از بودجه دارد بحث عرضه است، توضیح داد: 
بودجه ای نوشته شده است که عرضه سنگینی دارد. در مورد 
سایر بخش ها که نگرانی وجود داشت مانند بازار، فعلا نگرانی 
خاصی ندارد. اگر در مجلس اصلاحات دیگری صورت بگیرد 
در مورد مالیات یا هزینه تمام شده شرکت های تولیدی شاید 

بازار واکنش تندتری نشان دهد.

رسانه ملی سرمایه اجتماعی اش را 
میان استانی ها جستجو کند

یک منتقد سینما و تلویزیون معتقد است که رسانه ملی باید سرمایه اجتماعی خود را میان 
هنرمندان، تولیدات و مخاطب مراکز استانی صداوسیما جستجو کند.

رضا صائمی منتقد سینما و تلویزیون در یادداشتی درباره آمار مخاطبان شبکه های استانی 
تلویزیون نوشــته اســت و اینکه این شــبکه ها می توانند پتانسیلی برای حضور استعدادها 

و تولیدات جدید باشند.
متن یادداشت را در زیر می خوانید:

»طبق آخرین نتایج نظرســنجی مرکز تحقیقات رســانه، ۶۲ درصد مخاطبان برنامه های 
تلویزیون، مخاطبان شبکه های استانی هستند و این نشان می دهد که برخلاف تصور عامه، 
شبکه های استانی بیش از شبکه های سراسری در جذب مخاطب موفق بوده و رسانه ملی 
باید سرمایه های اجتماعی خود را در بین مخاطبان استانی جستجو کند. بر اساس همین 
نظرسنجی، میانگین مدت زمان تماشای برنامه های شبکه های استانی و محلی سیما در 
میان بینندگان یک ســاعت و ۴۰ دقیقه بوده اســت. همچنین ۷۰.۳ درصد از بینندگان 
شبکه های استانی و محلی هم در حد خیلی زیاد و زیاد و ۲۷.۳ درصد در حد کم یا خیلی 
کم از این برنامه ها رضایت داشته اند. ۵۷.۱ درصد از مخاطبان هم بیننده اخبار شبکه های 
اســتانی و محلی ســیما بوده اند. به اینها اضافه کنید میزان مخاطبان رادیوهای استانی را. 
میانگین زمان گوش دادن به برنامه های شبکه های استانی و محلی صدا را هم یک ساعت 
و ۴۴ دقیقه برآورد و اعلام کرده که ۷۸.۵ درصد از شــنوندگان، در حد خیلی زیاد یا زیاد 
از این رادیوها رضایت داشــته اند. خوانش تحلیلی این آمار اگرچه از واقعیت ها ســخن می 
گوید اما از دل همین واقعیت ها می توان افق روشــن تری برای آینده شــبکه های اســتانی 
ترسیم کرد به شرطی که رسانه ملی برای این سرمایه اجتماعی، سرمایه گذاری محلی کند.

بدیهی اســت اگر شــبکه های اســتانی از امکانات و حمایت و پشتیبانی بیشتری از حیث 
سرمایه و بضاعت مالی و تجهیزاتی برخوردار شوند می تواند سرمایه های انسانی و هنری 
خود را درجهت تولیدات با کیفیت تر اعتلاء بخشیده و شبکه های استانی به زمین پرحاصل 
رســانه ای بدل شــود که کاشــت هر بذری در آنها محصولی ملی تولید کند. همانطور که 
بسیاری از بازیکنان ملی فوتبال ما از تیم های شهرستانی رشد کرده و بالا آمدند بسیاری 
از هنرمندان و برنامه سازان که بتوانند به تولید برنامه های جذاب و محتوای رسانه ای موثر 
دست بزنند می توانند در همین شبکه های استانی تربیت شده و به رسانه ملی معرفی شوند.

جشنواره تولیدات مراکز استانها می تواند محل شناسایی و تجلی و ظهور این استعدادها 
باشد که نیازمند حمایت و هدایت هستند. شبکه های استانی از پتانسیل بالایی در تولید 
پیام و محتوا با توجه به مولفه ها و ظرفیت های بومی برخوردارند که سرمایه گذاری روی 
آنها می تواند در بلند مدت به نفع صدا و ســیما در یک گســتره ملی شــود. مخاطب امروز 
اگرچه با رسانه های جهانی و جهانی شدن رسانه ها مواجه است اما علقه و عقبه اش را باید 

در پیوند با رسانه های محلی و بومی جستجو کرد.«
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 در رفع مشکلات اقتصادی

داریوش باقرجوان مدیرکل حمل و نقل 
مسافر سازمان راهداری و حمل و نقل 
جاده ای از افزایش ۱۱ درصدی تقاضای 
ســفر با اتوبوس از زمان افزایش قیمت 
بنزین تا کنون نســبت به مدت مشابه 

پارسال خبر داد.
باقرجــوان درباره احتمال ابطال کارت 
ســوخت خودروهای حمل بار و مسافر 
عمومــی جاده ای، اظهار داشــت: اگر 
وسیله نقلیه ای در خدمت حمل و نقل 
عمومی نباشــد، مطمئناً سوختی هم 
دریافــت نخواهد کرد ولی بحث ابطال 
نداریــم. ابطــال یا عــدم ابطال کارت 
ســوخت در محدوده وظایف سازمان 
راهداری و حمل و نقل جاده ای نیست 
و ما صرفاً به دســتگاه های مربوطه در 
خصوص فعال بودن یا نبودن وســایل 
نقلیه در هر ماه به وزارت کشور گزارش 
می دهیم تا بر اســاس پیمایش، به آنها 

سوخت تعلق گیرد.
وی افزود: آنچه سازمان راهداری صادر 
می کنــد، کارت هوشــمند رانندگان 
است اخیراً دستورالعملی در خصوص 
تخلفات جاده ای رانندگان خودروهای 
حمل بار و مســافر عمومی جاده ای و 
ارتقای ایمنی ســفرهای برون شهری 
صــادر کرده ایم. ضمــن اینکه در این 
دستورالعمل، بین رانندگان خودمالک 
و راننــدگان اپراتــور بــرای مالــکان 
خودروهــای عمومی جاده ای تفکیک 

قائل شده ایم.
مدیرکل حمل و نقل مسافری سازمان 
راهداری و حمل و نقل جاده ای ادامه داد: 
در این مقررات جدید برای خودروهای 
بالای ۲۵ سال به دلیل فرسودگی کارت 
هوشــمند صادر نمی شود در کنار آن 
ضوابطی هــم تعیین کرده ایم که اگر 
رانندگان در بروز ســوانح راننده ای به 
تشــخیص مراجــع ذی صلاح، نقش 
داشــته باشند، از ادامه فعالیت آنها در 
جاده ها به صورت موقت ممانعت شده و 

کارت هوشمند صادر نمی شود.

وی خاطرنشان کرد: ما به ناوگانی که از 
ضوابط تمکین می کند، توجه می کنیم 
و برای ناوگان باری و مســافری هر دو 
ایــن مقررات اجرا می شــود. حتی اگر 
پایانه های حمل بار یا ادارات بندری به 
سازمان راهداری گزارش هایی مبنی بر 
انجام تخلف در این محدوده ها از سوی 
رانندگان کامیون ها ارائه دهند، از صدور 
»کارت هوشمند راننده« برای این افراد 

صرف نظر خواهیم کرد.
چــرا ســوانح جــاده ای اتوبوس های 

مسافری افزایش یافته است؟
باقرجــوان در خصــوص علت افزایش 
ســوانح جاده ای اتوبوس ها در یکی دو 
ماه اخیر گفت: از نظر ما حتی یک نفر 
کشــته در ســوانح جاده ای هم رقمی 
بزرگ و ناراحت کننده اســت و ما آن 
را نمی پذیریم. اما اگر آمار کشــته های 
سوانح جاده ای در تصادفات خودروهای 
عمومی و شــخصی مقایســه کنیم، 
می بینیم که تعداد کشــته های سوانح 
جاده ای که با خودروهای عمومی بوده، 
به مراتب بســیار کمتر از کشــته های 

خودروهای شخصی است.
وی بــا بیــان اینکه ممکن اســت در 
مقاطعــی تعداد ســوانح جــاده ای به 
دلایلی افزایش یافته باشد، تصریح کرد: 
انتشار اخبار تصادفات اخیر اتوبوس ها 

در رسانه ها ســبب نگرانی مردم شده 
بنابرایــن اگر تعداد تصادفات منجر به 
فوت از سوی رانندگان اتوبوس افزایش 
یابد، ســازمان راهداری این موضوع را 
برنمــی تابد و قطعاً برخوردهای جدی 

تری با رانندگان متخلف خواهد کرد.
ایــن مقام مســئول افزود: سیاســت 
جدید ســازمان راهداری این اســت 
که با توجه به اینکه مســئولیت حمل 
مســافر بر اساس قانون با شرکت های 
حمل و نقل مســافری اســت، لذا این 
شــرکت ها را موظف کرده ایم تا پایش 
لحظه ای برای ناوگان فعال در جاده ها 
را راه انــدازی کننــد؛ به این صورت که 
وســیله نقلیه از ابتدای سفر که صورت 
وضعیت صادر می شود تا انتهای مسیر 
اعم از آزادســواری مسافران در اطراف 
پایانه اتوبوسرانی، حمل بار غیر مجاز در 
جعبه بغل اتوبوس، مصرف دخانیات و 
خوردن و آشــامیدن در حین رانندگی 
و همه اقدامات دیگری که اتوبوس رانان 
مرتکب می شــوند، به صورت لحظه ای 

تحت نظر است.
وی ادامــه داد: ایــن شــرکت ها قبلًا 
وقتی آنها را در خصوص علت تخلفات 
رانندگان بازخواست می کردیم، بهانه 
می آوردند که ما همراه راننده نیستیم 
اما با ســاماندهی اطلاعاتی که داریم و 

ایجاد سامانه پایش لحظه ای رانندگان، 
دیگــر نمی توانند چنیــن بهانه هایی 
برای تخلفات راننــدگان اعلام کنند. 
اگر شــرکت ها نتواننــد این فعالیت ها 
کنترل کنند، می بایست تعداد صورت 
وضعیت هایشــان را کــم کنند؛ چون 
ایمنی سفر برای ما در سازمان راهداری 

از افزایش سفرها مهمتر است.
باقرجوان تأکید کرد: اتاق مانیتورینگ 
سفر در سازمان راهداری و حمل و نقل 
جاده ای راه اندازی شــده در استان ها 
هم به تدریج این اتاق های مانیتورینگ 
ایجاد می شود که در ادامه نتایج عملی 
ایــن پایش لحظه ای ســفرهای برون 
شهری را مردم به شکل کاهش سوانح 

جاده ای خواهند دید.
وی خاطرنشان کرد: بر اساس آمارهای 
پزشــکی قانونــی و تصادفاتی که در 
اختیــار پلیس راه قرار دارد، ۳۶ درصد 
جابه جایی مســافران در مسافت های 
بین اســتانی توســط اتوبوس ها انجام 
می شــود؛ این در حالی اســت که تنها 
۱.۲ درصــد تلفــات ســوانح جاده ای 
مربوط به این بخش است و ۹۸.۸ درصد 
تلفات جاده ای به خودروهای شخصی 

اختصاص دارد.
مدیرکل مسافری ســازمان راهداری 
و حمل و نقل جاده ای گفت: ســازمان 
راهداری و پلیس راه هماهنگ کرده اند 
که در ساعات شب که بیشترین درصد 
تصادفات اســت از ۲۲ تا ۷ صبح است، 
نظارت ها تشــدید و اســناد و مدارک 

رانندگان اتوبوس مرتباً کنترل شود.
مدیرکل مسافری ســازمان راهداری 
بیــان داشــت: بعــد از افزایش قیمت 
بنزیــن از ۲۴ آبان شــاهد رشــد ۱۱ 
درصدی مسافران حمل ونقل عمومی 
و اتوبوس ها در این بازه زمانی نســبت 
به مدت مشــابه سال گذشته بوده ایم 
که نشــان دهنده رشد تقاضای سفر با 
حمل و نقل عمومی به جای خودروی 

شخصی است.

 گزارشابطال کارت هوشمند رانندگان متخلف

ســعید عبدالملکی پژوهشــگر روان شناسی توسعه و رئیس 
کمیته روان شناســی سیاســی انجمن علوم سیاســی ایران 
نوشــت: »کرونا ویروس« قبل از آنکه جســم چینی ها را نابود 
کند، شــناخت و رفتار آنان را به تســخیر خود درآورده است و 
همچنین بر ذهن ادراکات مردم ســایرجوامع و کشــورها اثر 
گذاشته است بطوریکه آمار جان باختگان این ویروس به مراتب 

جزیی تر و اندک تر از آمار روان باختگان آن است.
در جهان امروز ذهن و روان انســان ها تبدیل به بســتری بکر و 
مناسب برای انواع کاشت ها و برداشت ها شده است. به گونه ای 
که اگر کســی بخواهد طرف مقابلش را به زانو دربیاورد از این 
ابزار استفاده می کند و با به استیصال کشاندن اعصاب و روان 
او به هدفش دست می یابد. مثلًا پخش یک شایعه و یا رسانه ای 
کردن بعدی از زندگی خصوصی یک فرد کافی است تا ستون 
فقرات ذهن و روح وی را در هم شکست و برای همیشه نابودش 
کــرد. حال تصور کنیــم این درهم ریختگی اعصاب و روان در 
ســطح گســترده همچون یک جامعه یا کشور و یا قاره باشد، 
چه بلایی ســر آن می آید؟ ترس، فوبیا، افســردگی، اضطراب، 
درماندگی اجتماعی و حتی خودکشی از پیامدهای بلاشک این 
مساله هستند.با این وصف؛ در دنیای امروز »روان« و »رسانه« 
ارتباطی تنگاتنگ و ناگسســتنی باهم دارند و اساســاً از طریق 
رسانه می توان به اهداف روان شناختی دست پیدا کرد. و این 
دو در کنار هم از هر ابزار فوق پیشــرفته جنگی قوی تر عمل 
می کنند.»کرونا ویروس« که مدتی اســت به تیتر یک تقریباً 
تمام رســانه های خبری دنیا تبدیل شــده است، قبل از آنکه 
یک امر پزشکی شایع باشد در چارچوب مفهوم روان و رسانه 
قابل درک و بررســی اســت. چراکه می بینیم این ویروس قبل 
از آنکه جسم چینی ها را نابود کند، شناخت و رفتار آنان را به 

تسخیر خود درآورده است و همچنین بر ذهن ادراکات مردم 
ســایر جوامع و کشــورها اثر گذاشته است. آمار جان باختگان 
ایــن ویروس به مراتب جزی تر و اندک تر از آمار روان باختگان 
آن است.رســانه در عصر پســامدرن وقتی با سیاست و رقابت 
پیونــد می خــورد همچون یک بمب اتم عمل می کند. و علاوه 
بر روان آشــفتگی، خســارت های مادی قابل ملاحظه ای به بار 
می آورد. چینی ها که قدرت اول اقتصادی جهان هستند اگرچه 
مقابل این ویروس کشنده و خطرناک خوب مقابله کردند و در 
اندک زمانی بیمارستانی برای آن احداث کردند و نشان دادند 
که همچنان قدرت برتر اقتصادی و عملیاتی جهان هســتند 
اما توجه اشــان از تولید و چرخش کارخانه هایشان و صادرات 
محصولاتشان معطوف و مشغول به مهار این بیماری شد و این 
امر برای یک قطب اقتصادی نشانه آسیب پذیری روان شناختی 
اســت.آری؛ در جنگ روانی پســامدرن این گونه یک کشور و 
جامعه به زانو درمی آید چراکه ماهیت این نوع جنگ اثرگذاری 
بر ادراک انسان و شوک درمانی است و با ایجاد خطاهای ادراکی، 
آن فرد و جامعه دچار خطا در محاسبه و تصمیم گیری می شود. 
اساساً در چنین وضعیت هایی فرآیندهای عالی روانی همچون 
قوه تفکر، احســاس و ادراک، حافظه، اســتدلال و حل مساله 
مختل می شود و تنها چیزی که برای انسان اولویت پیدا می کند 
جــان به دربردن اســت.اگر آمــار جان باختگان و مبتلایان به 
این بیماری را با آمار کشته شدگان تصادفات جاده ای در یک 
کشــور جهان ســومی و یا کشته شدگان ناشی از بیماری های 
صعب العلاج، آنفولانزا و سایر سوانح گوناگون مقایسه کنیم به 
این نتیجه می رسیم که کرونا ویروس قبل از آنکه یک بیماری 
شایع باشد یک جنگ روانی ـ شناختی عمیق است؛ به گونه ای 
که ترس و نگرانی را به جان اکثریت کشــورها انداخته اســت و 
روند جاری زندگی آنان را به چالش کشیده است.  درحالی که 

در کشــورهای همسایه چین به ندرت این ویروس شایع شده 
اســت و یا در ســایر کشورهایی مثل ایران، اما وزارت بهداشت 
اعلام کرد که صادرات ماســک به چین ممنوع شــده اســت و 
بیمارســتان ها اعلام آماده باش کرده اند. گرچه این پیش بینی 
و احتیاط امری ضروری اســت، لیکن همین که شــایعه شیوع 
این بیماری توانسته است بر بخش هایی از تولید و صادرات و 
امکانات اثر بگذارد، این یعنی فوبیایی که می تواند تصمیم گیری 
را نیز در جهت خود مسیریابی کند.در چنین مواقعی معمولًا 
نگاه هــا به غرب و به ویژه ایالات متحده به عنوان متهم دوخته 
می شــود و جوامع شــرقی این بدبینی را دارند که نکند زیر سر 
آمریکا باشــد. اگرچه بی اعتمادی و بدبینی ریشــه های روانی 
خاص خود را دارند، اما واقعیت امر حاکی از آن است که غرب 
و به ویژه آمریکا یک نگاه از بالا به پایین به ســایر کشــورها و 
فرهنگ ها دارند و انتظار دارند تا جایی که می شــود ســایرین، 
سبک زیست و جهان بینی خود را در چارچوب پارادایمی آنان 
تنظیم کنند و یا همیشــه از آنان برای هر کاری اجازه بگیرند 
و اگر کشــوری باب میل آن ها عمل نکند در قالب »دکترین 
شوک« رفتار می کنند و با ایجاد شوک های گوناگون ازجمله 
اقتصادی، سیاسی، امنیتی، فرهنگی و روان شناختی همچون 
تحریم و تورم، انتشــار ویروس، ترویج بی اخلاقی، ساماندهی، 
شورش های خیابانی و امثال آن، جوامع غیرهمسو را به چالش 
می کشانند.همچنان که در چند روز اخیر به وضوح مشاهده شد 
که خبرگزاری های مهم دنیا که به نوعی خدمتگزار قدرت های 
بزرگ جهانی هســتند در آتش کرونا دمیدند و دلهره بر جان 
تمــام مردم دنیا انداختنــد. خبرگزاری بریتانیایی رویترز که 
متعلق به شــرکت تامســون رویترز اســت و با ۲۰ زبان در ۹۴ 
کشــور فعالیت می کند و ســی ان ان شبکه خبری ۲۴ ساعته 
ایالات متحده آمریکا با پوشش خبری گسترده و اغراق آمیز و 
ترس افکن، این بیماری را به مانند یک دایناســور آدم خوار و 
خزنده به تصویر کشیدند که در حال بلعیدن تمام انسان هاست.

روزنامه یادگار امروز منتظر ارائه پیشنهادات و نظرات شما می باشد 

yadegar_emrooz@yahoo.com

گمانه زنی های کارشناسی در مورد آینده بازار سرمایه

کرونا؛ بیماری یا شوک روانی ـ شناختی 
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سایه پوشاک »تاناکورا« بر بازار شب عید

عضو  نامــی  مجیــد 
اتحادیه  مدیره  هیات 
صــادرات  و  تولیــد 
نســاجی و  پوشــاک 
ایــران در خصــوص 
گفت:  عیــد،  شــب 
تولیــدات  هرچنــد 
داخلــی بــه  انــدازه 
اما  دارد،  وجود  کافی 
مشکل اصلی همچون 
سال های گذشته وفور 
بی کیفیت،   پوشــاک 

قاچاق و استوک )دست دوم( است که همچنان از چین  و کشورهای 
جنوب شرق آسیا به راحتی وارد بازار می شود. 

نامی افزود: این کالاها بیشــتر اقشار متوسط و با سطح درآمد پایین 
 کشــورمان را هدف قرار می دهند که عمده مصرف کنندگان صنعت 

 پوشاک از همین اقشارند. 
وی در عیــن حال، با تقدیر از تلاش های ســتاد مبارزه با قاچاق کالا 
و  ارز در بســتن فروشگاه های عرضه کننده پوشاک قاچاق، به اجرایی 
شدن  ثبت شناسه کالا برای پوشــاک از مهر ماه امسال اشاره و ابراز 

 امیدواری کرد چنین طرح هایی در راستای رونق تولید تداوم یابد.  
عضو هیات مدیره اتحادیه تولید و صادرات نســاجی و پوشاک ایران 
 خاطر نشــان  کرد: با توجه به افزایش نرخ ارز و جدیت ســتاد مبارزه 
بــا  قاچاق کالا و ارز در جمع آوری پوشــاک قاچاق، شــاهد کاهش 
اجناس  قاچاق در بازار هســتیم و فضا برای تولیدکنندگان داخلی باز 

شده است. 
بــه گفته این مقام صنفی، دلایل یاد شــده و کمرنگ شــدن حضور 
برندهای  خارجی در بازار ایران سبب شده تا رشد ۳۰ تا ۴۰ درصدی 
تولیدات  داخلی و گسترش فضای کسب و کار را در یک سال گذشته 

در کشور  شاهد باشیم. 
وی تاکید کرد:  فضای یاد شــده به شرط تامین مواد اولیه مورد نیاز، 
 تامین نقدینگی و به روز رســانی دانش فنی و نوســازی کارخانجات 

 پوشاک، فرصت خوبی برای تولیدکنندگان است. 
نامی یادآور شــد: امــروز فرصت خوبــی برای ارتقــای دانش فنی 
 متخصصان پوشــاک در زمینه های طراحی، تولید و برندینگ وجود 
دارد  و تحریــم ها هرچند محدودیت هایــی برای ارتباط با خارجی ها 
ایجاد کرده،  امــا به دلیل خُرد و کوچک بودن واحدهای پوشــاکی، 

همچنان ارتباط و  مراوده با دیگر کشورها برقرار است. 
وی به تهدیــدات آمریکایی ها برای محدود کردن صنایع کشــور در 
ارتباط  با خارجی ها اشاره کرد و گفت: پس از محدود شدن ارتباطات 
مالی با  اروپایی ها که کمرنگ شــدن ارتباطات با شــرکت های آنها را 
در پی  داشــت، اکنون برخی شــرکت های ترکیه ای، هندی و برخی 
بانک های این  کشورها برای پایان همکاری با صنایع پوشاک کشورمان 
تاریخ تعیین  کرده اند که هزینه های بیشتر، افزایش قیمت مواد اولیه و 

ماشین آلات و  کند شدن روند تامین آنها را به دنبال خواهد داشت. 
ویروس کرونا و محدود شدن ارتباط با چینی ها

عضو هیات مدیره اتحادیه تولید و صادرات نســاجی و پوشاک ایران، 
از  شــیوع ویــروس کرونا در چین به عنوان عاملــی دیگر در محدود 
شدن  تامین مواد اولیه از این کشــور یاد و خاطرنشان کرد:  چینی ها 
همواره به  عنوان یکی از منابع اصلی تامین مواد اولیه صنعت پوشاک 

کشورمان  مطرح بوده و هستند. 
وی، همچنیــن مجمــوع نقدینگی مورد نیاز کل صنعت نســاجی و 
پوشــاک  را سه میلیارد دلار در سال عنوان کرد که صرف تامین مواد 
اولیه و  ماشــین آلات می شود و تامین نشــدن آن چالشی در تولید 

است. 
نامــی در خصوص تامین مــواد اولیه داخلی نیز گفــت: در ماه های 
گذشــته  ظرفیت های خوبی برای تولید نخ در کشور ایجاد شده که از 
کیفیت قابل  قبولی برخوردار است، اما از تنوع لازم برخوردار نیست. 

این روزها استفاده از مدیر عاملان اجاره ای 
در بســیاری از پرونده های  کلان فســاد 

اقتصادی به چشم می خورد. 
سواستفاده از جیب خالی اقشار خاص که 
ریال روی ریال جیب مفسدان  اقتصادی و 
ثروتمندان می گذارد، روش کاسبی افرادی 
اســت که می  خواهند بــا فریب قانون، از 
راه های خلاف و نامشروع به کسب درآمد 

 بپردازند. 
این مفسدان اقتصادی که اغلب طعمه های 
خود را از میــان افراد ناتــوان  مالی پیدا 
می کنند با فریب افکار اقشــاری خاص و 
اســتفاده از آن ها به  عنوان مدیر عاملان 
اجاره ای وام هایی کلان دریافت می کنند و 

دست به  فسادهای کلان می زنند. 
دادن امیدهــای واهی، وعده های دروغین 
و چشم نواز به معتادان،  کارتن خواب ها و 
جوانان بیکار و مستضعفان موجب روشن 
شــدن برق  طمع در چشــمان این افراد 
می شود و پروژه اســتفاده از مدیرعاملان 
 اجاره ای برای رسیدن به مقاصد فسادانگیز 

از همین جا آغاز می شود. 
اســتفاده از مدیــر عاملان اجــاره ای در 
بسیاری از پرونده های اقتصادی به  چشم 
می خــورد مدیر عاملانی کــه بایک وعده 
غذایی گرم و لباســی نو،  ربات امضاکننده 

چک های سفیدامضا می شود. 

ایــن افراد حتی با ارائه خــود توان خرید 
یک شــکلات هم ندارند امــا مدیر  عامل 
شرکت هایی می شوند که گردش مالی شان 

سرسام آور است. 
در پرونده فســاد بانک ســرمایه، پرونده 
فســاد گروه فلاح اشــتری، پرونده  متهم 
جنت مکان و بسیاری از  پرونده های فساد 
اقتصادی شــاهد رونمایی  از تعداد زیادی 
مدیر عامل اجاره ای بودیم، مدیر عاملانی 
که خود از  هیچ موضوعی خبر نداشــتند 
و تن بــه خواســته مفســدان اقتصادی 

می دادند. 

ë مدیر عامل اجاره ای کیست؟  
متهمــان اصلی فســادهای بانکی و مالی 
کــه نمی خواهند به دام قانــون بیافتند  و 
حساب هایشان در معرض خطر قرار گیرد 
با ســوء اســتفاده از افراد  نیازمند و سوار 
کردن آن ها در ماشــین های گران قیمت 
و پوشــاندن  لباس های مناســب قربانیان 
خــود را مدیر عامل خطــاب می کنند و 
با  سواســتفاده از کارت ملی آنان حساب 
بانکی باز می کنند و شرکت های  سوری به 

نام افراد ثبت می شود. 
پس از ثبت شرکت های سوری مفسدان با 

اســتفاده از نام این مدیر  عاملان وام هایی 
کلان و ارزهای دولتی دریافت می کردند و 
پول ها را  برای رسیدن به مقاصد فسادانگیز 

خود خرج می کردند. 
مدیر عاملان اجاره ای موضوعی اســت که 
حتــی داد قهرمانی نماینده  دادســتان را 
هم درآورده اســت. بنا به گفته قهرمانی 
متهمــان گــروه جهانــی  با اســتفاده از 
هویت هــای اجاره ای تســهیلات دریافت 
می کردند و با  شناســایی افراد بی بضاعت 
و انتصاب آن ها به عنوان مدیر عامل افراد 
 را سوار بر ماشین های لوکس می کردند و 
به بانک می بردند تا با اســتفاده  از حساب 

آن ها وام دریافت کنند. 
ë  معتادی که با یک وعده غذای گرم

مدیرعامل شد
یکی از همین مدیرعاملان اجاره ای که در 
پرونده فساد ارزی گروه و  جنت مکان از او 

نام برده شد نادر مردی معتاد بود. 
این مدیر عامل اجاره ای در جلسه دادگاه 
و در وپاسخ به ســوال قاضی  صلواتی که 
از او پرســید چگونه به عنوان مدیر عامل 
شــرکت انتخاب  شــد؟ گفت: من مقابل 
بانک نشسته بودم که متهم به سراغم آمد 
و گفت کــه  آیا غذا می خواهی یا خیر من 
هم معتاد بودم کارت ملی خود را در ازای 
 دریافت یک وعده غــذای گرم در اختیار 

متهم قرار دادم و ســپس تبدیل به  مدیر 
عامل شرکت شدم. 

یکی دیگر از مدیر عاملان اجاره ای فســاد 
گروه فلاح اشــتری که جوانی  جویای کار 
بود هم اظهار کرد: من به دنبال کار بودم 
که متهمان به  ســراغ من آمدند و گفتند 
می توانی مدیر عامل شــرکت شــوی من 
هــم که به  دنبال کار بودم این پیشــنهاد 

را پذیرفتم. 
وی ادامه داد: البتــه ناگفته نماند که من 
در این شرکت تنها چک ها را  سفید امضا 
می کردم و هر وقت که به بانک  می رفتم 
چون مدیر عامل  بــودم احترام زیادی به 
من می گذاشــتند و برایم آب پرتقال می  
آوردند البته  نمی دانستم که قرار است به 
واسطه مدیر عامل بودنم این همه بلا سرم 

 بیاید. 
مدیــر عامــلان اجــاره ای اولین بــار در 
پرونده فساد بانک ســرمایه دیده  شدند. 
مجرمــان اصلی پرونده بانک ســرمایه با 
سواســتفاده از کارت ملی  تعداد زیادی از 
افراد کارتن خواب شــرکت صوری به نام 
شــغل همین  افراد یعنی شــرکتی به نام  
کارتن خواب ها تأسیس کردند و با استفاده 
از  کارت ملی ایــن افراد وام هایی کلان به 

جیب زدند. 
ایــن وام ها به اســم مدیرعاملان اجاره ای 
اما به کام مفسدان اقتصادی بود.  دریافت 
وام و ارز دولتی به صــورت غیر قانونی و 
تحصیل مال  نامشروع از عمده ترین دلایل 

استفاده از مدیر عاملان اجاره ای است. 

اصغر سلیمی سخنگوی کمیسیون امور داخلی کشور 
و شــوراها تاکید  کرد: نمایندگانی کــه با هزینه های 
میلیاردی قصد نشســتن بر کرســی مجلس  شورای 
اسلامی را دارند قطعا نمی توانند نماینده کارآمد برای 
مردم  باشند. سلیمی ، با اشاره به فرمایشات اخیر مقام 
معظم رهبری در خصوص  انتخابات مجلس شــورای 
اسلامی و ضرورت همخوانی شــعارهای  کاندیداها با 
وظایــف نمایندگی، بیان کرد: قانون اساســی وظایف 
نمایندگان  را مشــخص کرده اســت و براساس قانون 
وضــع قوانین و نظارت بر  اجــرای آن از وظایف اصلی 
نمایندگان اســت. بعد نظارتی شامل سوال و  تحقیق 
و تفحص می شــود، اما بعضا شاهد هستیم در مراحل 
تبلیغات،  برخی از کاندیداها وعده هایی ســر می دهند 
که خارج از وظایف نمایندگی  و حتی خارج از وظایف 
نیروهای اجرایی اســت. وی در ادامه اظهار کرد: بعضا 
شنیده می شود در مراحل تبلیغات،  عده ای از کاندیداها 
وعده هــای غیرواقعی در بعد مســکن، تخصیص وام، 

 اســتخدام نیرو و حتی مســائل جزئی که مربوط به 
دهیاری ها، شــهرداری ها  و زیرمجموعه فرمانداری ها 
اســت می دهند. مطالبات مردم از جنس  اجرایی است 
و برخی از کاندیداهــا نیز برای اخذ رأی وعده هایی از 
این  قبیل سرداده تا پیروز شوند. نماینده مردم سمیرم 
در مجلس شورای اســلامی تصریح کرد: اگر نماینده 
 بتواند در بعد قانون گــذاری قوی عمل کند و قوانینی 
کارگشــا با پشــتوانه  علمی و تخصصــی به تصویب 
برساند، قطعا قانون پویا می تواند حلال  بخش اعظمی 
از مشــکلات جامعه باشــد. امروز ما شــاهد هستیم 
که برخی  از قوانین موجود در کشــور خود مشــکل زا 
هســتند. امروز در کشورهای  پیشرفته با ۳۰۰۰ قانون 
کشور اداره می شود، اما در کشور ما با بیش از   ۱۱ هزار 
قانون همچنان یک ســرمایه گذار در بخش تولیدی و 

اشتغالزایی  با مشکلات عدیده ای روبرو است. 
ســلیمی در ادامه با تاکید بر این کــه »منافع ملی در 
همه کشورها بر منافع  جناحی و قومی ارجحیت دارد«، 
بیان کرد: امروز در کشورهایی که  احزاب قدرتمند نیز 
وجود دارند زمانی که پای منافع ملی وسط باشد همه 
 احزاب یک هدف را دنبال می کنند و منافع ملی برای 
آنان یک خط  قرمز محسوب می شود، اما ما متاسفانه 
بعضا شاهد هســتیم که برخی از  احزاب و افراد برای 
رســیدن به قدرت منافع ملــی را زیر پا می گذارند در 
 صورتی کــه منافع ملی باید خط قرمز همه کاندیداها 

و مسئولان باشد. 

مجیــد بیزمــارک مدیــر همکاری هــای اقتصادی 
چندجانبه و بین المللــی  وزارت امورخارجه ایران با 
بیان اینکه چندجانبه گرایی یک انتخاب  نیست، بلکه 
ضرورت اســت گفت: دولت ها اکنــون به این نتیجه 
رسیده اند  که خودشان به تنهایی نمی توانند مشکلات 
را حل کنند و نمی توانند مانع  اقدامات یکجانبه گرای 

کشورهای دیگر شوند. 
بیزمــارک در همایش صــادرات، ترانزیت، اوراســیا 
یکجانبه گرایی را  یکی از جدی ترین تهدیدهای جامعه 
جهانی بیان کرد و گفت: این یکجانبه  گرایی از جانب 
برخی دولتهای خاص انجام می شود که حوادث تاسف 

 بار اخیر نیز ناشی از همین نگاه در دنیاست. 
وی افزود:ایــران درچارچــوب حفظ صلــح و امنیت 
منطقه معتقد اســت که  اختلاف بین همسایگان باید 
درچارچــوب مذاکــرات و قوانیــن بین المللی حل  و 
فصل شود و توســل به زور را همواره مردود می داند؛ 

مذاکرات  هسته ای نیز ناشی از همین رویکرد است . 
به گفته این مقام مســوول، ایــران اکنون بیش از هر 
زمان دیگری آماده  همکاری با همسایگان و قدرت های 
نوظهور اقتصادی اســت تا ســهم  افزون تری در صلح 

منطقه ای ایفا کند. 
مدیر همکاری های اقتصادی چندجانبه و بین المللی 
وزارت امورخارجــه  ایران افزود: تعامل ما در ارتباط با 
اتحادیه اقتصادی اروســیا در این  چارچوب است که 
الحاق به مناســبات منطقه ای به ویژه با همســایگان 

 می توانــد نقش موثری در همگرایی منطقه ای و ورود 
سرمایه گذار  خارجی داشته باشد. 

وی معتقــد اســت توافقنامه اوراســیا در دراز مدت 
می تواند منافــع و  تاثیرات مثبتی بر اقتصاد کشــور 
داشته باشد و افزود: این توافق نامه  انتخاب هوشمندانه 

ای توسط ایران است. 
بیزمارک اضافه کرد: این اتحادیه با ۱۸۳ میلیون نفر 
جمعیت و حجم  تجارت ۷۵۳ میلیارد دلارسالانه است 
که از این رقم، تجارت بین  اعضای اتحادیه حدود ۶۰ 
میلیارد دلار بوده و این یعنی هشــت درصد  رقم کل 

تجارت این اتحادیه محسوب می شود. 
بیزمــارک تاکید کــرد: این موافقتنامــه موقت باید 
رویکردهای دیگری هم  داشته باشد و کار تجارت را با 
ایجاد رویه های گمرکی و در حوزه های  پولی و بانکی 

متنوع کنیم. 

سلیمی:  
منافع ملی باید خط قرمز همه کاندیداهای انتخابات باشد

نماینــدگان مجلس دهم، اقداماتی را برای برون رفت از مشــکلات  اقتصادی انجام 
دادند اما نتوانستند تاثیر لازم را روی بهبود معیشت  مردم بگذارند. 

در شرایطی که وضعیت معیشــتی مردم در شرایط نامساعدی قرار  گرفته، انتظار 
این اســت که نمایندگان مجلس شورای اسلامی با تهیه  طرح های مهم اقتصادی، 
تسریع در تصویب لوایح معیشــتی و نظارت بر  عملکرد دولتمردان به ویژه کابینه 
اقتصادی، تأثیر عملی خود در حل  مشــکلات اقتصادی را به منصه ظهور بگذارند. 
با وجود این، اغلب  وکلای ملت در این دوره از مجلس، نتوانســتند اقدامات مؤثری 
در حل  مشکلات اقتصادی انجام دهند که در این گزارش به برخی از مصادیق  این 

مسئله پرداخته ایم. 
ë استمرار پرداخت های نجومی

اوایل سال ۹۵ بود که با انتشار فیش حقوقی یکی از مدیران بیمه  مرکزی، موضوع 
حقوق های نجومی مدیران بخش های دولتی بین مردم  و رســانه ها مطرح شــد و 
زمینه آن را فراهم کرد که موضوع ساماندهی  حقوق ها مطرح شود. وکلای ملت در 
همان سال، وقت و هزینه زیادی  برای تهیه و تدوین چند طرح مختلف گذاشتند. 
از جمله اینکه تعدادی از  نمایندگان طرح »شــفافیت دریافتی مدیران کشــور و 
استرداد دریافتی های  مازاد« را تهیه و تدوین کردند که در نهایت، کلیات این طرح 

در مجلس  تصویب نشد و به جایی نرسید. 
همچنین آنان مصوبه ای را به تصویب رســاندند که بر اســاس آن، ســقفی  برای 
حقوق ها در نظر گرفته شد، اما از آنجایی که این مصوبه قانونی  برای انضباط مالی و 
رصد حقوق کارکنان دولت کافی نبود، مجلس ماده   ۲۹ قانون برنامه ششم توسعه 
را تصویب و دولت را موظف کرد تا  پایان سال ۹۶ نسبت به راه اندازی سامانه ثبت 

حقوق و مزایای مسئولان  و مدیران کلیه دستگاه های اجرایی اقدام کند. 
اما با وجود آنکه نمایندگان مصوباتی برای مبارزه با حقوق های نجومی  به تصویب 
رساندند، اخیراً خود آنان پرده از فیش حقوقی ۲۵ میلیون  تومانی یکی از مدیران 
مجلس برداشــتند و در صحن مجلس تذکر دادند  که همچنان ســریال پرداخت 
حقوقی های نجومی در برخی از دســتگاه های  اجرایی ادامه دارد که بر این اساس، 
می توان گفت که مصوبات و  اقدامات مجلس در این راستا تاکنون به خوبی اجرایی 
نشــده و نتیجه  ملموسی نداشته است که شــاید مهم ترین دلیل این مسئله، بی 
عملی و بی  توجهی مجلسی ها از پیگیری جدی نحوه اجرای قوانین از سوی دولت 

و  نظارت بر عملکرد آنان است. 
ë ردپای بهارستان در بحران ارز

از ســال ۹۷، نرخ ارز در کشور دچار تلاطم شد و مجلس شورای  اسلامی به جای 

اینکه در این راستا، نقشی برای خود قائل باشد و در  قالب تصویب قوانین متناسب، 
راهکاری برای برون رفت کشــور از این  بحــران بیابد، صرفاً رئیس بانک مرکزی و 
برخــی از وزرای اقتصادی  را جهت پاســخگویی به مجلس احضار و در قالب طرح 
ســوال و یا  برگزاری جلسات علنی یا غیرعلنی با آنان، این موضوع را پیگیری  کرد 
تا حداقل در مقابل افکار عمومی بگوید که مجلس در آشــفتگی های  بازار ارز بیکار 

ننشسته است. 
از سوی دیگر، نمایندگان مجلس شورای اسلامی اجازه دادند که دولت با  خلق دلار 
۴۲۰۰ تومانی، چنین وضع آشــفته ای را در بازار ارز ایجاد  کند. موید این مســئله 
آن اســت که نمایندگان مجلس شورای اسلامی ســال  گذشته و در زمان بررسی 
لایحه بودجه، اختیار ۱۴ میلیارد دلار را به  دولت دادند تا مردم کالاهای اساســی 
خــود را با ارز ۴۲۰۰ تومانی  خریداری کنند که طبق گفته خود نمایندگان، دولت 
هیچ اقدامی در این  باره انجام نداده اســت و باید پاسخگوی سرنوشت ۱۴ میلیارد 

دلار دولتی  باشد. 
همچنین از دیگر مسائل مهمی که به بحران ارزی کشور دامن زد،  واردات بی رویه 
اســت که عدم توجه و نظارت از ذخایر ارزی کشــور  توســط نمایندگان مجلس، 
باعث شده است که هر روز خبری تازه از  واردات کالاهای غیرضروری چون سنگ 
پــا، غذای حیوانات یا گل های  تزئینی به گوش برســد که جا دارد وکلای ملت، از 

دولتی ها بخواهند که  در این باره پاسخگو باشند. 
ë قصور مجلس در حل نابسامانی مسکن و خودرو

یکی از بزرگترین مشکلات کشور در زمینه اقتصادی، گرانی کم سابقه  مسکن است. 
مجلس شورای اسلامی برای حل این مشکل، چندی پیش  طرح مالیات بر عایدی 
مســکن را تهیه و به هیئت رئیسه تحویل داد. در  مقابل، دولت روحانی زیر بار این 
طرح نرفت و درخواســت توقف  تدوین و پیگیری آن را داد و از مجلس خواست تا 
تدویــن لایحه ای جامع،  صبر کنند اما تا ایــن لحظه از ارائه یک لایحه به مجلس 

خبری نشده  است. 
از ســوی دیگر، مجلس تاکنون چند جلســه علنی و غیرعلنی با مســئولان  حوزه 
مســکن برای بررسی مشکلات این حوزه برگزار کرده است. به  گونه ای که در یکی 
از این جلســات و در جریان بررسی راهکارهای  برون رفت کشور از مشکلات حوزه 
مســکن، نمایندگان بر لزوم تأمین  زمین ارزان و افزایش تسهیلات ساخت و خرید 
مســکن تاکید کردند که  به گفته وکلای ملت تاکنون دولت به اندازه کافی، زمین 

ارزان قیمتی در  اختیار سازندگان قرار نداده است. 
بر این اساس، ادامه گرانی مسکن نشان دهنده آن است که مجلس باید  مطالبه گری 

از دولت برای ارائه لایحه ای جامع در این زمینه را افزایش  دهد و به برگزاری چند 
جلســه با مسئولانی چون وزیر راه و شهرسازی  برای حل مشکل کلان و ریشه دار 

مسکن بسنده نکنند. 
بازار خودرو، یکی دیگر از بخش هایی اســت که قیمت آن مدام روند  صعودی دارد 
و ذهن مردم را حســابی درگیر خودش کرده اســت.  نمایندگان مجلس شــورای 
اســلامی، چند فقره ســوال از وزیر صمــت  درباره گرانی خــودرو را کلید زدند و 
همچنین طرح ســاماندهی صنعت  خودرو را تدوین کردند که به گفته سخنگوی 
کمیســیون صنایع و معادن  مجلس، یکی از مواد اصلی این طرح یعنی ماده ۲ در 
مورد  خصوصی سازی صنعت خودرو، با اعمال اصلاحات جدید، فاقد  اثرگذاری شده 
اســت و این طرح، دیگر آن طرحی که بخواهد به درد  بخورد و واقعاً ســاماندهی 
صنعت خودرو را انجام دهد، نیســت و با این  طرح هــم اتفاقی در صنعت خودرو 

نمی افتد. 
ë سفره مردم در گیرودار کنش و واکنش های مجلس و دولت

علاوه بر این، عدم هماهنگی بین دولت و مجلس یکی دیگر از مســائلی  است که 
باعث شــده طرح ها و لوایح رد و بدل شــده بین قوای مقننه و  مجریه و همچنین 
جلسات مشــترک آنان برای رفع مشــکلات اقتصادی،  عملًا به جایی نرسد و اثر 
محسوســی بر ســفره مردم نگذارد. احمد  امیرآبادی فراهانی، عضو هیئت رئیسه 
مجلس شورای اسلامی بر این  مسئله مُهر تأیید می زند و می گوید: حتماً باید اتاق 
فکری برای مدیریت  طرح ها و لوایح اقتصادی وجود داشــته باشد که این موضوع 
مستلزم آن  اســت که دولت و مجلس جلساتی را به صورت مشترک برگزار کنند 
و  ضمن بررسی مشکلات اقتصادی، هماهنگی های لازم را برای حل این  مشکلات 

ایجاد کنند. 

 40 کشور دنیا در صف الحاق به موافقت نامه 
اوراسیا هستند

رضــا اردکانیان وزیر نیرو 
با اشــاره به حضور وسیع 
در  موافقتنامــه  ایــران 
اقتصــادی  چندجانبــه 
بدانید  باید  اوراسیا گفت: 
که 40 کشور دنیا  از جمله 
هند در صف الحاق به این 
که  هســتند  موافقتنامه 
ایران توانسته  حضور خود 
در این اتحادیه را شــکل 
بدهد. وزیر نیرو در جمع خبرنگاران در حاشــیه برگزاری همایش مناطق 
آزاد  ویژه و توســعه همکاریهای اقتصادی با کشورهای همسایه و اوراسیا 
با  محوریت ترانزیت و صادرات با تاکید بر اینکه موافقتنامه اوراســیا یک 
 موافقتنامه تجاری بین کشــورهای عضو است، گفت: مسئولیت بنده در 
 دولت مرتبط با حوزه نیرو و آب و برق است اما در این موافقتنامه  مسئول 
فعالیت های مشــترک اقتصادی با فدراسیون روسیه و ارمنستان  هستم و 
وظیفه ارتقای سطح هماهنگی بین سازمانی و دولت با بخش  خصوصی را 
دارم. وی ادامه داد: خوشبختانه مناطق آزاد با تسلط بر اهمیت عضویت در 
 اتحادیه اوراسیا نسبت به برگزاری این همایش اقدام کرده است تا زمینه 
 آشــنایی حداکثری سازمان ها و بخش های خصوصی با این موافقتنامه را 
 فراهم کند. وزیــر نیرو با بیان اینکه از عضویت موقــت ایران در اتحادیه 
اقتصادی  اوراسیا ٣.5 ماه می گذرد، گفت: موضوع این موافقتنامه تسهیل 
در  تجارت برای تولیدکنندگان و صادرکنندگان است و ما فرصت سه ساله 
 برای اســتفاده حداکثری از این موافقتنامه را داریم و برای عضویت دائم، 
 مذاکرات در آینده ای نزدیک انجام می شود. بنابراین باید سطح هماهنگی 
 را بالا ببریم. وی با اشــاره به حضور وسیع ایران در موافقتنامه چندجانبه 
اقتصادی  اوراســیا گفت: باید بدانید که 40 کشــور دنیا از جمله هند در 
صف الحاق  به این موافقتنامه هســتند که ایران توانسته حضور خود در 
این اتحادیه را  شکل بدهد. اردکانیان افزود: ما باید با اتکا به منابع انسانی 
توسعه یافته و فعالان  بخش خصوصی در این حوزه بتوانیم در اتحادیه 
اوراسیا موفق عمل  کنیم. در  این صورت بخشی بار و فشار تحریم ها از 

روی دوش ایران  برداشته می شود. 

بی اثری مجلس در رفع مشکلات اقتصادی
خبر: 

خبر
چندجانبه گرایی یک انتخاب نیست

 ضرورت است

حضور مدیرعاملان اجاره ای در پرونده های فساد اقتصادی
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آگهی تحدید حدود عمومی
پیرو آگهی های نوبتی درج شده در روزنامه هفت صبح به شماره های 2428 و 2452 مورخین 1398/05/1 
و 1398/05/31 تحدید حدود ششدانگ یکباب خانه به مساحت 50/90 متر مربع دارای پلاک 2071 اصلی 
واقع در بخش 15 مهاباد جهت ادغام و تجمیع با پلاک های 2071/1 اصلی و 2072/1 اصلی و 2093 اصلی 
واقع در بخش 15 مهاباد به نام آقای عزیز کبودی فرزند محمد رسول و خانم سعدی نمه شیری فرزند رحیم 
بالسویه هر یک نسبت به سه دانگ مشاع از شش دانگ مورد تقاضا در روز سه شنبه مورخه 1398/12/13 

به عمل می آید.
لذا به موجب ماده 14 قانون ثبت و املاک به صاحبان املاک و مجاورین و صاحبان حقوق دعوت می شود که 
در روز تعیین شده در محل حاضر و در صورتی که اعتراضی به حدود و خقوق ارتفاقی داشته باشند از تاریخ 
تنظیم صورت مجلس تحدیدی لغایت سی روز مطابق ماده بیست قانون ثبت اعتراض خود را به اداره ثبت 
اسناد و املاک شهرستان مهاباد تسلیم و رسید دریافت نمایند و از تاریخ تسلیم اعتراض و دریافت رسید لغایت 
سی روز به مرجع ذیصلاح قضایی مراجعه و نسبت به تنظیم دادخواست اعتراض اقدام نمایند و گواهی تقدیم 
دادخواست را از دادگاه اخذ و ظرف مهلت مقرر یک ماهه به اداره ثبت اسناد و املاک مهاباد ارائه نمایند. در 
غیر این صورت چنانچه متقاضی ثبت یا نماینده قانونی وی به دادگاه مراجعه و گواهی عدم تقدیم دادخواست 
را اخذ و ارائه نمایند. بدون توجه به اعتراض مطابق مقررات سند مالکیت به نام متقاضی ثبت صادر خواهد شد.

تاریخ انتشار یکشنبه: 1398/11/20
صدیق رنجبر- رئیس ثبت اسناد و املاک مهاباد

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سندرسمی

برابر آرای شماره 139860313010002635 و 139860313010002636 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمان های  فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک بوکان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای قلی 
رستمی فرزند محمد امین به شماره شناسنامه 16046 صادره از میاندوآب در 1- یک قطعه زمین مزروعی آبی به مساحت 51620 متر 
مربع مفروز و مجزی شده از پلاک باقیمانده 30- اصلی واقع در بخش 17 شهرستان بوکان روستای حسین مامه خریداری از آقایان 
رحیم و محمد گنجه آحادی از زارعین صاحب نسق مشاعی در پلاک مذکور محرز گردیده که برای پلاک 82 فرعی از 30- اصلی تعیین 
و اختصاص یافته است. 2- در یک قطعه زمین مزروعی آبی به مساحت 82702 متر مربع مفروز و مجزی شده از پلاک 168 - اصلی 
روستای گوک تپه واقع در بخش 17 شهرستان بوکان خریداری از آقایان احمد بابامیری و جمشید رستم پور آحادی از زارعان صاحب 
نسق در پلاک مذکور محرز گردیده که برای آن پلاک 67 فرعی از 168 - اصلی تعیین و اختصاص یافته است. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1398/11/05
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1398/11/20

هادی حبیبی - رئیس ثبت اسناد و املاک

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان آذربایجان غربی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بوکان

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
اگهی موضوع ماده3 قانون و ماده 13 آئین نامه تعیین تکلیف  وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
برابر رای شماره 139860313002001191- 1398/11/12 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر درواحد ثبتی حوزه ثبت ملک سلماس تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی آقای امین رنجبری فرزند رضا بشماره شناسنامه 4684 کد ملی 2851771434 صادره از سلماس در 
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 100/85 مترمربع پلاک 6121 فرعی از 20- اصلی واقع در بخش 13 سلماس 
اراضی اهرنجان خریداری از مالک رسمی آقای  حسن بابا رحمانی اهرنجانی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز  آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 2 ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس 
از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی است 

در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 98/11/20
تاریخ انتشار نوبت دوم: 98/12/5

حمید نجف زاده - رییس ثبت اسناد و املاک

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان آذربایجان غربی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک سلماس

نظربه اینکه علی جمعه طالب احمد آبادی  دارای شناسنامه شماره 159به شرح دادخواست به کلاسه2/98 ازاین شورا 
درخواست  گواهی حصروراثت نموده وچنین توضیح داده که شادروان حسن طالب احمد آبادی  به شناسنامه290 

درتاریخ 1384/10/25 دراقامتگاه دائمی خودبدرودحیات گفته وورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراست به:
1-حوران یونسی فرزند اسمعیل ش ش 186 ت ت 1320/10/20 صادره از تربت جام همسر متوفی 

2-محمود طالبی فرزند حسن ش ش 478 ت ت 1345/4/11 صادره از تربت جام فرزند متوفی 
3-محسن طالب احمد آبادی فرزند حسن ش ش 2441 ت ت 1356/3/1 صادره از تربت جام فرزند متوفی 

4-حسین طالب احمد آبادی فرزند حسن ش ش 103 ت ت 1338/6/2 صادره از تربت جام فرزند متوفی
5-آرزو طالب احمد آبادی فرزند حسن ش ش 2442 ت ت 1358/6/30 صادره از تربت جام فرزند متوفی 

6-غلامرسول طالب احمد آبادی فرزند حسن ش ش 7791 ت ت 1347/8/5 صادره از تربت جام فرزند متوفی
7-یعقوب طالب احمدآبادی فرزند حسن ش ش 104 ت ت 1340/4/2 صادره از تربت جام فرزند متوفی 

8-علی جمعه طالب احمد آبادی فرزند حسن ش ش 159 ت ت 1342/7/6 صادره از تربت جام فرزند متوفی 
 بجز نامبردگان ورثه دیگری ندارد . 

اینک باانجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبوررا به استناد ماده 362 ق امور حسبی  یک نوبت اگهی می نماید 
تاهر کس اعتراضی داردویاوصیت نامه  ازمتوفی نزد او میباشد ازتاریخ نشر اگهی ظرف مدت یکماه به شورا تقدیم 

دارد والا گواهی صادرخواهدشد. 
شعبه دوم شورای حل اختلاف شهرستان تربت جام

رونوشت آگهی حصر وراثت 

مفقودی
به   97 مدل   2 تیبا  سواری  خودروی  به  مربوط  ماشین  ت  ر ا ک
رنگ سفید به شماره موتور m 8524599/15 و شماره شاسی 
NAS821100j1142532 و شماره انتظامی ایران 19- 812ج88 
به نام حجت الله عربی خسروخانی  فرزند صید قاسم به کد ملی  

4208522453 مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

اصلاحیه
در آگهی حصروراثت مورخ 98/11/15  درخواست کننده به نام 
به شماره شناسنامه 144 فرزند  ای مرتضی ملکوتی شیجانی   آق
محمدرضا - نام یکی وراث:  خدیجه ملکوتی شیجانی به ش ش 
0480382956 فرزند محمدرضا نسبت دختر اشتباها نام مرتضی 

چاپ گردید که بدینوسیله اصلاح می گردد.

مفقودی
ایکس  پراید جی تی  به خودروی سواری  ه مدارک مربوط  ی ل  ک
آی مدل 1383 به رنگ مشکی روغنی به شماره موتور 01064656 
انتظامی  شماره  و    S1412283439888 شاسی  ماره  ش  و 
ایران 19- 423 ص 68 به نام رامین عمادی نیا فرزند علی به کد 

ملی 3240027739 مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی تحدید حدود عمومی
پیرو آگهی های نوبتی درج شده در روزنامه هفت صبح به شماره های 2428 و 2452 مورخین 1398/05/1 
و 1398/05/31 تحدید حدود ششدانگ یکباب خانه به مساحت 50/90 متر مربع دارای پلاک 2071 اصلی 
واقع در بخش 15 مهاباد جهت ادغام و تجمیع با پلاک های 2071/1 اصلی و 2072/1 اصلی و 2093 اصلی 
واقع در بخش 15 مهاباد به نام آقای عزیز کبودی فرزند محمد رسول و خانم سعدی نمه شیری فرزند رحیم 
بالسویه هر یک نسبت به سه دانگ مشاع از شش دانگ مورد تقاضا در روز سه شنبه مورخه 1398/12/13 

به عمل می آید.
لذا به موجب ماده 14 قانون ثبت و املاک به صاحبان املاک و مجاورین و صاحبان حقوق دعوت می شود که 
در روز تعیین شده در محل حاضر و در صورتی که اعتراضی به حدود و خقوق ارتفاقی داشته باشند از تاریخ 
تنظیم صورت مجلس تحدیدی لغایت سی روز مطابق ماده بیست قانون ثبت اعتراض خود را به اداره ثبت 
اسناد و املاک شهرستان مهاباد تسلیم و رسید دریافت نمایند و از تاریخ تسلیم اعتراض و دریافت رسید لغایت 
سی روز به مرجع ذیصلاح قضایی مراجعه و نسبت به تنظیم دادخواست اعتراض اقدام نمایند و گواهی تقدیم 
دادخواست را از دادگاه اخذ و ظرف مهلت مقرر یک ماهه به اداره ثبت اسناد و املاک مهاباد ارائه نمایند. در 
غیر این صورت چنانچه متقاضی ثبت یا نماینده قانونی وی به دادگاه مراجعه و گواهی عدم تقدیم دادخواست 
را اخذ و ارائه نمایند. بدون توجه به اعتراض مطابق مقررات سند مالکیت به نام متقاضی ثبت صادر خواهد شد.

تاریخ انتشار یکشنبه: 1398/11/20
صدیق رنجبر- رئیس ثبت اسناد و املاک مهاباد

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سندرسمی

برابر آرای شماره 139860313010002635 و 139860313010002636 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمان های  فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک بوکان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای قلی 
رستمی فرزند محمد امین به شماره شناسنامه 16046 صادره از میاندوآب در 1- یک قطعه زمین مزروعی آبی به مساحت 51620 متر 
مربع مفروز و مجزی شده از پلاک باقیمانده 30- اصلی واقع در بخش 17 شهرستان بوکان روستای حسین مامه خریداری از آقایان 
رحیم و محمد گنجه آحادی از زارعین صاحب نسق مشاعی در پلاک مذکور محرز گردیده که برای پلاک 82 فرعی از 30- اصلی تعیین 
و اختصاص یافته است. 2- در یک قطعه زمین مزروعی آبی به مساحت 82702 متر مربع مفروز و مجزی شده از پلاک 168 - اصلی 
روستای گوک تپه واقع در بخش 17 شهرستان بوکان خریداری از آقایان احمد بابامیری و جمشید رستم پور آحادی از زارعان صاحب 
نسق در پلاک مذکور محرز گردیده که برای آن پلاک 67 فرعی از 168 - اصلی تعیین و اختصاص یافته است. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1398/11/05
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1398/11/20

هادی حبیبی - رئیس ثبت اسناد و املاک

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان آذربایجان غربی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بوکان

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
اگهی موضوع ماده3 قانون و ماده 13 آئین نامه تعیین تکلیف  وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
برابر رای شماره 139860313002001191- 1398/11/12 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر درواحد ثبتی حوزه ثبت ملک سلماس تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی آقای امین رنجبری فرزند رضا بشماره شناسنامه 4684 کد ملی 2851771434 صادره از سلماس در 
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 100/85 مترمربع پلاک 6121 فرعی از 20- اصلی واقع در بخش 13 سلماس 
اراضی اهرنجان خریداری از مالک رسمی آقای  حسن بابا رحمانی اهرنجانی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز  آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 2 ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس 
از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی است 

در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 98/11/20
تاریخ انتشار نوبت دوم: 98/12/5

حمید نجف زاده - رییس ثبت اسناد و املاک

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان آذربایجان غربی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک سلماس

نظربه اینکه علی جمعه طالب احمد آبادی  دارای شناسنامه شماره 159به شرح دادخواست به کلاسه2/98 ازاین شورا 
درخواست  گواهی حصروراثت نموده وچنین توضیح داده که شادروان حسن طالب احمد آبادی  به شناسنامه290 

درتاریخ 1384/10/25 دراقامتگاه دائمی خودبدرودحیات گفته وورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراست به:
1-حوران یونسی فرزند اسمعیل ش ش 186 ت ت 1320/10/20 صادره از تربت جام همسر متوفی 

2-محمود طالبی فرزند حسن ش ش 478 ت ت 1345/4/11 صادره از تربت جام فرزند متوفی 
3-محسن طالب احمد آبادی فرزند حسن ش ش 2441 ت ت 1356/3/1 صادره از تربت جام فرزند متوفی 

4-حسین طالب احمد آبادی فرزند حسن ش ش 103 ت ت 1338/6/2 صادره از تربت جام فرزند متوفی
5-آرزو طالب احمد آبادی فرزند حسن ش ش 2442 ت ت 1358/6/30 صادره از تربت جام فرزند متوفی 

6-غلامرسول طالب احمد آبادی فرزند حسن ش ش 7791 ت ت 1347/8/5 صادره از تربت جام فرزند متوفی
7-یعقوب طالب احمدآبادی فرزند حسن ش ش 104 ت ت 1340/4/2 صادره از تربت جام فرزند متوفی 

8-علی جمعه طالب احمد آبادی فرزند حسن ش ش 159 ت ت 1342/7/6 صادره از تربت جام فرزند متوفی 
 بجز نامبردگان ورثه دیگری ندارد . 

اینک باانجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبوررا به استناد ماده 362 ق امور حسبی  یک نوبت اگهی می نماید 
تاهر کس اعتراضی داردویاوصیت نامه  ازمتوفی نزد او میباشد ازتاریخ نشر اگهی ظرف مدت یکماه به شورا تقدیم 

دارد والا گواهی صادرخواهدشد. 
شعبه دوم شورای حل اختلاف شهرستان تربت جام

رونوشت آگهی حصر وراثت 

مفقودی
به   97 مدل   2 تیبا  سواری  خودروی  به  مربوط  ماشین  ت  ر ا ک
رنگ سفید به شماره موتور m 8524599/15 و شماره شاسی 
NAS821100j1142532 و شماره انتظامی ایران 19- 812ج88 
به نام حجت الله عربی خسروخانی  فرزند صید قاسم به کد ملی  

4208522453 مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

اصلاحیه
در آگهی حصروراثت مورخ 98/11/15  درخواست کننده به نام 
به شماره شناسنامه 144 فرزند  ای مرتضی ملکوتی شیجانی   آق
محمدرضا - نام یکی وراث:  خدیجه ملکوتی شیجانی به ش ش 
0480382956 فرزند محمدرضا نسبت دختر اشتباها نام مرتضی 

چاپ گردید که بدینوسیله اصلاح می گردد.

مفقودی
ایکس  پراید جی تی  به خودروی سواری  ه مدارک مربوط  ی ل  ک
آی مدل 1383 به رنگ مشکی روغنی به شماره موتور 01064656 
انتظامی  شماره  و    S1412283439888 شاسی  ماره  ش  و 
ایران 19- 423 ص 68 به نام رامین عمادی نیا فرزند علی به کد 

ملی 3240027739 مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

تعرفه خدمات دارویی
 حیثیت داروسازان است

محمدباقر ضیاء رئیس انجمن داروســازان ایــران در واکنش به ابطال 
 تعرفه خدمات دارویی توسط دیوان عدالت اداری، گفت: تعرفه خدمات 
 دارویی جنبه مادی ندارد بلکه حیثیت داروسازان مطرح است و ما باید 

 از حیثیتمان دفاع کنیم. 
رئیس انجمن داروســازان ایران با اشاره به آخرین ابطال تعرفه خدمات 
 دارویی توســط دیوان عدالت اداری، گفت: انجمن داروســازان به این 
نکته  واقف شده است که روند دادرسی حقوقی و ابطال این تعرفه، روند 
 کارشناسی نبوده و با توجه به عدم  استماع وبررسی مستندات حقوقی 

 وقانونی   روندی غیرکارشناسانه محسوب می شود. 
  وی با ابراز تاسف از رأی دیوان عدالت اداری در شرایط حساس  کنونی 
که کشور مورد تحریم های ناجوانمردانه آمریکا ،مخصوصا در  حوزه دارو 
قرار گرفته است، افزود: این موضوع باعث نارضایتی  عمیق خدمتگزاران 
صنعت و حوزه دارویی اســت و معتقد هســتیم این  تصمیم در چنین 
شرایطی، مسلما  عادی و قابل قبول  نیست و موجب   اعتراض گسترده  
داروسازان گردیده است ؛ قابل قبول نیست که دیوان  برای تمام دلایل 
کارشناسی، مبانی حقوقی دریافت تعرفه و جنبه قانونی  آن، کوچکترین 

اهمیتی قائل نشده  است. 
  رئیس انجمن داروســازان ایران با اشاره به اینکه انجمن به رای دیوان 
 بشــدت معترض است، گفت: این به این معنا نیست که تمرد کنیم، اما 
 وظیفــه حرفه ای و اجتماعی داریم تا از حقوق قانونی،عرفی وشــرعی 
 خود دفاع کنیم.و در این مسیر، تا جایی که بتوانیم حتی تبعات قانونی 

را  خواهیم پذیرفت. 
  ضیاء خاطرنشــان کــرد: تعرفه دارویی تنها پول نیســت، بلکه حق و 
 حیثیت داروسازان است و داروسازان از حیثیت خود دفاع خواهد کرد؛ 
 چرا که اگر دفاع نکنند مورد ســرزنش آیندگان و جوانان قرار خواهند 

 گرفت. 
وی تصریح کرد: انجمن با مشــاوره ســازمان غذا و دارو و سایر مراجع 
 حقوقی و تشکیل جلساتی این موضوع را به دقت کافی بررسی کرده و 

 اقدامات لازم را انجام خواهد داد. 
  رئیس انجمن داروسازان ایران  به مسؤولان هشدار داد که مانع پایمال 
 شــدن حقوق وحیثیت حرفه ای داروسازان شــوند چرا که آنان یکی 
از  ارکان تامین ســلامت جامعه و مردم هســتند و از ایجاد محدودیت 
در  خدمات آنان، بیماران عزیز و مخاطبین حرفه آنان آســیب خواهند 
دید که  نگرانی و دغدغه  اصلی داروســازان شــریف وتلاشگران عرصه 

 داروسازی کشور است. 

اجتماعی

می دانیم که فقر و فساد در ارتباط مستقیم با هم هستند، اما 
در سال های  اخیر به رغم بیان اظهارات متعدد درباره مقابله با 

فساد، اتفاق چشمگیری  رخ نداده است. 
 »پژوهش های علمی نشــان می دهد که رابطه منطقی بین 
افزایش فســاد و  کاهش رفاه زندگی مردم وجود دارد.« این 
اظهارات تازه وزیر تعاون،  کار و رفاه اجتماعی است؛ اظهاراتی 
که اگر به تاریــخ بیان آنها توجه  نکنیم، شــاید به نظرمان 
برسد مربوط به مدت ها پیش هستند. واقعیت این  است که 
در سال های اخیر مســئولان مختلف به وفور اظهاراتی این 
 چنینی داشته اند. محمد شریعتمداری که در مراسم امضای 
تفاهم نامه  بررســی ابعاد تعارض منافــع و تاثیر آن بر رفاه 
اجتماعی صحبت می کرد  به صورت مصداقی مواردی از نظام 
غیر شفاف و فساد آفرین در زیر  مجموعه خود را هم مثال زد. 
او گفت: برای نمونه اکنون قوانین و  بخشــنامه های سازمان 
تامین اجتماعی منشاء بروز فســاد است و یکی از  مصادیق 
آن وجود کارگزاری هاست. در بهزیستی نیز همینطور است. 
 خودمــان ناظر و منظــور بوده و به عبارتــی مجری و ناظر 
بهزیستی بر  خیریه ها هستیم. یک نمونه دیگر این است که 
خود سازمان فنی و  حرفه ای مجوز تاسیس آموزشگاه می دهد 
و از آن ســو برای خودشان و  دوستانشــان مجوز آموزشگاه 

می گیرند. 
زیر ذره بین قرار دادن این اظهارات منجر به طرح چند سوال 
در ارتباط  با فساد می شود. فساد چه ارتباطی با رفاه اجتماعی 
و فقر دارد؟ چرا  فساد سیستماتیک در نهاد ها و سازمان های 
ما وجود دارد؟ چه کار  می شــود کرد که این فساد را کنترل 

کرد یا کاهش داد؟
ë فساد و فقر

ارتباط میان فساد و فقر ثابت شــده است. اگر به رده بندی 
کشور ها از  نظر شفافیت اقتصادی نگاه کنیم، متوجه می شویم 
که مردم در  کشور هایی که از نظر شفافیت وضعیت مناسبی 
ندارند، رفاه کمتری  دارند. البته این الگو یک الگوی ســاده 
نیســت و موارد دیگری هم بر رفاه  اجتماعی تاثیر می گذارد. 
مسلم است کشوری که منابع طبیعی و ذخایر  بیشتری دارد، 
می تواند رفاه شــهروندانش را بیشــتر تامین کند. در چنین 

 کشوری ممکن است فساد وجود داشته باشد، اما فقر فراگیر 
و  مخاطره آمیز نباشد. بدترین وضعیت برای کشور هایی اتفاق 
می افتد که نه  نظام اقتصادی شفافی دارند و نه منابع طبیعی 
قابل توجهی؛ برخی از  کشور های آفریقایی که در قعر جدول 

رفاه اجتماعی هستند چنین  وضعیتی دارند. 
واقعیت این است که شــفافیت اقتصادی در ایران وضعیت 
مناســبی ندارد.  این را ارزیابی های موسسات بین المللی هم 
نشــان می دهد. باید اصلاحاتی  در این زمینه صورت گیرد، 
یعنی به صورت بنیادین با فســاد  سیستماتیک مقابله شود 
و ردیابی افرادی که فســاد ایجاد می کنند هم به  ســادگی 

امکان پذیر است
شــاخص رفاه لگاتوم نشان می دهد که کشورها تا چه اندازه 
برای حرکت  جوامع خود از فقر به سمت رفاه تلاش کرده اند. 
گزارش این موسسه  نشان می دهد رتبه ایران در شاخص رفاه 
۲۰۱۹ به ۱۱۹ در میان ۱۶۷  کشور جهان رسیده است. این 
در حالی اســت که برآورد قبلی این موسســه  بیانگر جایگاه 
۱۰۸ ایران در سال ۲۰۱۸ و در بین ۱۴۹ کشور جهان  بوده 

است. 

همچنین در تازه ترین گزارش ســازمان شفافیت بین المللی 
در مورد  شاخص فساد اداری و اقتصادی در سال ۲۰۱۹ ایران 

در بین ۱۸۰  کشور در رده ۱۴۶ قرار گرفت. 
این برآورد ها نشــان می دهد در ایران فقر و فساد در ارتباط 
مســتقیم با هم  در شرایط بدی قرار گرفته اند و لازم است با 
اصلاح ساختار، گام هایی  در راستای بهبود وضعیت برداشت. 

ë دنبال علت باشیم نه معلول
مسعود دانشــمند )کارشناس مســائل اقتصادی( می گوید: 
وقتی از فساد  حرف می زنیم پیش از هر چیز باید به این نکته 
بنیادین توجه داشته باشیم  که یک فرد چرا مبادرت به عملی 
مفسدانه می کند؟ مشخص است که به  منظور کسب منافع 
ایــن اتفاق می افتد، یعنی اینکه فرد می خواهد از این  کارش 

سودی کسب کند. 
وی با اشــاره به اظهارات وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
عنوان  می کند: در برخورد با فســاد نباید جای پرداختن به 

علت، معلول ها را  مورد ارزیابــی قرار داد. این اتفاق در چند 
دهه اخیر در ایران رخ داده  که همواره به معلول ها توجه شده 
است. برای مثال وقتی قرار است با  گران فروشی برخورد شود 
می روند یک مغازه را یک هفته پلمب  می کنند. بعد که مغازه 
دوباره باز شــد فرد گران فروش به تخلف خود  ادامه می دهد 
یا برای مثال در اداره ای رشــوه گرفته می شود، جای  بررسی 
علت آن می روند و کارمند مربوطه را از کار تعلیق می کنند، 
 حال آنکه ممکن اســت موقعیت و شــرایط جوری باشد که 

فسادآفرین باشد. 
این کارشــناس مســائل اقتصادی ادامه می دهــد: برخی از 
روند ها مشــخص  می کند که فساد وجود دارد. ما شاهد این 
هستیم که کارمندی برای مثال  پنج میلیون حقوق می گیرد، 
اما خرج ماهانه اش ۱۵ میلیون اســت. باید  پرســید آن ۱۰ 
میلیون از کجا می آید؟ معلوم است که دارد اتفاقی می افتد و 

 باید ردگیری کرد که مشکل کجاست. 
وی همچنین عنوان می کند: الان اگر شــما به بانک مراجعه 
کنید و برای  مثال بخواهید دو میلیارد پول نقد سپرده گذاری 
کنید، کارمندان بانک شما  را تحویل می گیرند و حتی ممکن 
است یک چای هم برای شــما بیاورند.  اگر با این پول، مثلا 
۲۰۰ هــزار دلار، به بانکی در ســوئیس بروید نه  تنها پول را 
قبول نمی کنند که به پلیس زنگ می زنند تا مشــخص شود 
ایــن  پول از کجا آمده. این شــرایط را کــه در نظر بگیریم، 
می بینیم که ســاختار  فاســدی وجــود دارد و این وضعیت 

مشخصا بر رفاه اجتماعی تاثیر  می گذارد. 
دانشــمند با تاکید بر اینکــه در مقابله با فســاد باید جای 
پرداختن به معلول  به علت پرداخت، تصریح می کند: واقعیت 
این است که شــفافیت اقتصادی  در ایران وضعیت مناسبی 
ندارد. این را ارزیابی های موسســات  بین المللی هم نشــان 
می دهد. باید اصلاحاتی در ایــن زمینه صورت گیرد،  یعنی 
به صورت بنیادین با فساد سیستماتیک مقابله شود و ردیابی 
 افرادی که فســاد ایجاد می کنند هم به سادگی امکان پذیر 

است. 
  اکنون قوانین و بخشنامه های سازمان تامین اجتماعی منشاء 
بروز فساد  است و یکی از مصادیق آن وجود کارگزاری هاست. 
در بهزیستی نیز  همینطور است. خودمان ناظر و منظور بوده 
و به عبارتی مجری و  ناظر بهزیســتی بر خیریه ها هســتیم. 
یک نمونه دیگر این اســت که خود  سازمان فنی و حرفه ای 
مجوز تاسیس آموزشگاه می دهد و از آن سو  برای خودشان و 

دوستانشان مجوز آموزشگاه می گیرند

تیر خلاص به فساد سیستماتیک با شفاف سازی
خبر

آگهی موضوع ماده 3 قانون و 13 آئین نامه تعیین تکلیف 
وضعیت اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی

آرای صادره هیات حل اختلاف قانون مذکور مســتقر در اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان 
دورود بشــرح ذیل:    رســیدگی و تائید و انشــاء  گردید.    مراتب در اجرای ماده ٣ قانون تعیین 
تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی دو نوبت به فاصله ١5 روز جهت  اطلاع 
مالکین و سایر صاحبان حقوق در روزنامه کثیر الانتشار و محلی آگهی انتشار و علاوه بر آن در 
روستاها الصاق تا چنانچه  اشخاص نسبت به مورد تقاضا اعتراض دارند از تاریخ نشر اولین آگهی 
و در روستاها از تاریخ الصاق به مدت دو ماه اعتراض خود را  کتبا به اداره ثبت اسناد و املاک 
شهرستان دورود تسلیم دارند و برابر مقررات معترض مکلف است ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم  اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به مراجع قضائی ذیصلاح اقدام و گواهی تقدیم 
دادخواست تحویل ثبت اسناد نماید و ادامه عملیات  ثبتی موکول به ارائه حکم نهائی می باید 
در غیر اینصورت متقاضی با ارائه گواهی عدم تقدیم دادخواست و پس از انقضای مدت مذکور 
 و یا عدم وصول اعتراض ســند مالکیت مورد تقاضا براســاس مدلول رای وفق مقررات صادر 
خواهد شد و در هر حال صدور سند  مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجع قضائی نخواهد بود. 
پرونده کلاســه      ١٣٩8١١4425005000١٩٣ و رای شــماره  ١٣٩860٣250050026١2 
مورخه ٩8/١١/07 به تقاضای خانم :  تاجی  جاوند  فرزند: رضا  نسبت به شش دانگ یک باب 
ســاختمان به مساحت: 2١0متر مربع مفروز و مجزا شده از پلاک ٩٣ اصلی واقع در  بخش 4 

شهرستان دورود. 
خروجی از مالکیت: شاه میرزا دالوند فرزند نادعلی   %  م الف ١6١٩

انتشار نوبت اول: 20/١١/٩8 
انتشار نوبت دوم: ١2/06/٩8 

مصطفی امان اله بهاروندی-رئیس اداره ثبت اسناد و املاک دورود

آگهی
به حکایت محتویات پرونده ٩80٩٩86620800٩64 که در این شعبه دادگاه تحت رسید 
گی می باشد  اعلام گردیده متوفی فوت فرضی علیرضا فلاح کردی فرزند آقا جان از سال 
١٣77 غایب و ناپدید شده و  هیچگونه خبری از نامبرده در دست نیست لذا بدین وسیله 

ضمن اعلام مراتب از کلیه کسانی که خبری از  غایب یاد شده دارند دعوت می شود اطلاعات 
خود را به نحو مقتضی در اختیار این دادگاه قرار دهند تا  حقی از کسی تضییع نگردد. این 
آگهی سه نوبت متوالی هر یک به فاصله یک ماه در اجرای ماده ١02٣  قانون مدنی در امور 
مدنی منتشر می گردد بدیهی است چنانچه یک سال از تاریخ اولین اعلان )نشر آگهی   ( 

حیات غایب ثابت نشود حکم موت فرضی او صادر خواهد شد./ 

مسئول دفتر دادگاه حقوقی شعبه اول دادگاه خانواده دادگستری
 شهرستان بروجرد – اقای حسن مقدسی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و 13 آئین نامه تعیین تکلیف 
وضعیت اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی

آرای صادره هیات حل اختلاف قانون مذکور مســتقر در اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان 
دورود بشــرح ذیل:    رســیدگی و تائید و انشــاء  گردید.    مراتب در اجرای ماده ٣ قانون تعیین 
تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی دو نوبت به فاصله ١5 روز جهت  اطلاع 
مالکین و سایر صاحبان حقوق در روزنامه کثیر الانتشار و محلی آگهی انتشار و علاوه بر آن در 
روستاها الصاق تا چنانچه  اشخاص نسبت به مورد تقاضا اعتراض دارند از تاریخ نشر اولین آگهی 
و در روستاها از تاریخ الصاق به مدت دو ماه اعتراض خود را  کتبا به اداره ثبت اسناد و املاک 
شهرستان دورود تسلیم دارند و برابر مقررات معترض مکلف است ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم  اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به مراجع قضائی ذیصلاح اقدام و گواهی تقدیم 
دادخواست تحویل ثبت اسناد نماید و ادامه عملیات  ثبتی موکول به ارائه حکم نهائی می باید 
در غیر اینصورت متقاضی با ارائه گواهی عدم تقدیم دادخواست و پس از انقضای مدت مذکور 
 و یا عدم وصول اعتراض ســند مالکیت مورد تقاضا براســاس مدلول رای وفق مقررات صادر 
خواهد شد و در هر حال صدور سند  مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجع قضائی نخواهد بود. 
پرونده کلاســه      ١٣٩7١١44250050000٣4 و رای شــماره  ١٣٩860٣2500500262١ 
مورخه ٩8/١١/07 به تقاضای آقای : جواد  معصومی  فرزند: عباســعلی  نسبت به شش دانگ 
یک باب ســاختمان )شیلات( به مســاحت: 2000متر مربع مفروز و مجزا شده از پلاک   ١06 

اصلی واقع در بخش 4 شهرستان دورود. 
خروجی از مالکیت: عباسعلی معصومی فرزند محمد   %  م الف ١6١7 

انتشار نوبت اول: 20/١١/٩8 
انتشار نوبت دوم: ١2/06/٩8 

مصطفی امان اله بهاروندی -رئیس اداره ثبت اسناد و املاک دورود

دادنامه
پرونده کلاســه ٩80٩٩86726700١48 شــعبه هفتم شــورای حل اختلاف شهرســتان 

کوهدشت تصمیم نهایی شماره
خواهان: شرکت الیت دارو سهامی خاص با وکالت خانم احترام آزادبخت فرزند آخه حسین به 

نشانی لرستان- شهرستان کوهدشت- شهر  کوهدشت- خیابان بوعلی- روبروی دادگستری
خوانده: آقای امیر بیابانگرد به نشانی شهرستان کوهدشت- مجهول المکان

خواسته مطالبه وجه بابت... 
بسمه تعالی

به تاریخ ١٣٩8/٩/25 در وقت فوق العاده جلسه شعبه هفتم 7 شورای حل اختلاف شهرستان 
کوهدشــت به تصدی امضا کنندگان ذیل  تشکیل بست پرونده کلاسه ٩80١48 تحت نظر 

قرار دارد و شورا ختم رسیدگی را اعلام و اقدام به صدور رای می نماید. 
رای شورا

در خصوص دادخواســت تقدیمی خواهان شــرکت الیت دارو سهامی خاص با وکالت خانم 
احترام آزادبخت بطرفیت خوانده شــرکت دارو  تجهیــز آرای با مدیریت آقای امیر بیابانگرد 
به خواســته مطالبه وجه با توجه به جمیع محتویات پرونده از جمله دادخواست تقدیمی و 
 اظهارات وکیل خواهان و به اســتناد به گواهی دو نفر گواه مبنی بر اشتغال ذمه خوانده که 
ضمیمه پرونده می باشد نظر به اینکه اوراق  ابلاغیه جهت حضور طرفین در جلسه رسیدگی 
صادر شــده و اینکه خوانده علیرغم اطلاع از جلســه دادرسی در جلسه حضور پیدا نکرده  و 
لایحه و دلیل و مدرکی مبنی بر پرداخت دین و برائت ذمه خویش به این شعبه ارائه ننموده 
اســت لذا این شعبه از شــورا دعوی  خواهان را مقرون به صحت تشخیص و مستنداً به مواد 
١٩8 و 522 ق.آ.د.م حکم به محکومیت خوانده به پرداخت مبلغ   ١00/000/000 ریال بابت 
اصل خواســته و خسارات تاخیر تادیه از تاریخ ١٣٩8/7/١7 لغایت اجرای کامل حکم که در 
اجرای احکام  دادگستری محاسبه خواهد شد و مبلغ ١/250/000 ریال بابت هزینه دادرسی 
و حق الوکاله وکیل بر اســاس تعرفه اعلامی را در حق  خواهان صادر و اعلام می نماید. رای 
صادره غیابی محســوب و ظرف مدت بیست20 روز پس از ابلاغ قابل واخواهی در این شعبه 
و  پس از انقضای این مهلت به مدت بیست 20 روز دیگر قابل تجدیدنظر خواهی در محاکم 

عمومی شهرستان کوهدشت می باشد. 

رامین کونانی
 قاضی شعبه هفتم شورای حل اختلاف شهرستان کوهدشت     

زندگی اقشــاری از جامعــه بویژه جوانــان و نوجوانان با 
کمترین مشکلات  و مصائب گاه به یاس ختم می شود که 
در صورت بی توجهی به ارائه  پادزهرهای مناســب، فردای 
این قشر حســاس را به مرز نیستی می کشاند. کج خلقی، 
کم تحملی، پرخاشگری، بی اشتهایی، جویدن ناخن، پرسه 
 زدن و راه رفتن با بی قراری، مجموعه نشــانه ها و علائم 
وجود استرس  و ناامیدی در جوانان و نوجوانانی است که 
در میانه تغییــرات هورمونی  بدن، نگاه های کنجکاوانه و 
حساس والدین و حوادث ناجوانمردانه  جامعه گرفتار شده 
اند. اختــلالات روانی - رفتاری که آخریــن آمار  وزارت 
بهداشــت هم آن را تایید می  کند. چنانچه ایرج حریرچی 
سخنگوی وزارت بهداشــت، درمان و آموزش  پزشکی در 
این  باره اعلام کــرد: ۲۳.۴ درصد از بالغان در ایران دچار 
 یک اختلال روانپزشکی هستند که ۲۷.۶ درصد این افراد 
را زنان و   ۱۹.۴درصد را مردان تشــکیل می  دهند؛ از هر 
چهار نفر بالای ۱۵ سال  یک نفر دچار اختلال روانپزشکی 
است. آنچه این روزها بیش از همه  موجب نگرانی خانواده 
ها شده و ســرگردان به دنبال راه چاره ای می  گردند اما 
در سایه کم توجهی مســئولان و فضای اجتماعی، به درِ 

بسته  می خورند. موضوعی که به باور روانشناسان، نیاز به 
همیاری گروهی میان  خانواده، رســانه و مســئولان دارد 
تا بتوان با تشــکیل گروه درمانی، ایجاد  فضای پرنشاط و 
پرکردن فراغت جوانان و نوجوانان بر اســاس میل آنان  نه 
خانواده در کنار عدم پخش فیلم ها و ســریال هایی با بار 
منفی سدی  جلوی سونامی ناامیدی و یاس و آسیب های 
پیرو آن زد. احســاس بی آیندگی را دریابیماصغر کیهان 
نیا روانشــناس بالینی علت ایجاد احساس یاس در میان 
 قشــری که قرار اســت نیروی فعال آینده کشور شود را 
اینگونه توضیح  می دهد: هــدف از درس خواندن دانش 
آموز و دانشجو، رسیدن به آینده  ای روشن و عاری از هر 
گونه چالش و مشکلات و کسب پایگاه  اجتماعی است اما 
اتفاقاتی همچون ناپایداری اقتصادی و منازعات  اجتماعی 
و بســیاری موارد دیگر که در ماه های اخیر شــاهد آن 
بوده ایم،  احســاس بی آیندگــی و ناامیدی از آینده را در 
میان این قشــر جامعه بوجود  آورده است. وی در تکمیل 
سخنان خود، به نمونه های بارز این احساس در جملاتی 
 که نوجوانان و جوانان بر زبان می رانند اشــاره می کند و 
می گوید:  همین که عنوان مــی کنند »نتیجه این همه 

تحصیل بی کاری اســت یا چرا  ازدواج کنم و یکی مانند 
خود را تحویل جامعه دهم!« حکایت از وجود  احساس بی 
آیندگی در میــان جوانان و نوجوانان دارد؛ اینها جملاتی 
است  که از زبان مراجعه کنندگان خود شنیده ام و تصور 
واهی نیست.  این مشاور و نویســنده کتاب های خانواده، 
انتشــار اخباری مربوط به جنگ  و منازعات اجتماعی را 
هم در اشــاعه یاس و ناامیدی بی تاثیر نمی داند. به گفته 
وی، اینها مواردی است که دائما در رسانه های اجتماعی 
و  مکتوب و تصویری و شنیداری تکرار می شود که باعث 
شیوع یاس  سراسری و ناامیدی شده است. ضمن اینکه بی 
اعتمادی میان مردم و  مسئولان را رقم می زند؛ موضوعی 
که معاون رئیس جمهوری هم  بارها به آن اذعان داشته و 
خواهان اعتمادسازی خواهان شده است. کیهان نیا درباره 
راهکارهای پیشگیری از اشاعه سم یاس و ناامیدی  یادآور 
می شود: ورزش کردن زیاد به دلیل این که کاملا فرد را از 
نظر  جسمی و روحی به تعادل می رساند بسیار موثر است. 
شادی و نشاط هم  درمانگر است اما وقتی از اینها یاد می 
کنیم نگاه ها به این سمت کشــانده  می شود که شادی 
کجا بود. همین صحبت، مســئولیت مسئولان مربوطه  را 
دو چندان می کند مبنی بر اینکه با ایجاد فضای با نشاط 
و شــادی آور  و عدم پخش برنامه ها و سریال های پر درد 
و آلام بتوانند این فضای  ناامیدی را اندکی کنار بزنند. وی 
خاطرنشان می کند: یادمان نرود انتشار فیلم و همچنین 

مطلبی  سراسر آشوب و چالش و غم در جراید برای اقشار 
مختلــف جامعه،  ایجاد همذات پنداری می کند و همواره 
بر دردهای آنان می افزاید بر  همین اساس باید کسانی که 
به ارزیابی و کنترل این ســریال ها و فیلم ها  می پردازند 
حتما با یک روانشــناس و جامعه شناس مشورت کنند تا 

 بدآموزی ها کنار برود.    
ë  در چیدمان اوقات فرزندان از آنان مشورت

بگیریم
کیهان نیا متذکر می شــود: خانواده هم به عنوان کانون 
پــرورش و رشــد  فرزندان، نخســتین مدرســه آموزش 
خودکنترلــی، مهارت های زندگی  فــردی و اجتماعی و 
بزرگترین مانع اشاعه یاس اســت اگر والدین با  فرزندان 
همراه و همگام باشــند. اما متاسفانه شاهدیم برنامه های 
فوق  العاده برای پر کردن وقــت نوجوان و جوان به میل 
والدین چیده می شــود  نه تمایل فرزنــدان. در صورتی 
که باید چیزهایی باشــد که مورد علاقه و  شادی بخش و 
روحیه بخش نوجوانان و جوانان باشد. وی تاکید می کند: 
این نوع برنامه ریزی نوعی بــی برنامگی به دنبال  دارد و 
یکی از عوامل کشیده شدن این قشر فعال جامعه به سمت 
 مصرف انواع مواد مخدر می شود. پس یادمان نرود ایجاد 
فضای گروه  درمانی، انجام حرکت هایی برای تخلیه انرژی 
و روانی و هیجانی باعث  می شود شوک های مختلف افراد 

را ناایمن و موجبات فرار را فراهم  نکند. 

پادزهر ناامیدی در جوانان چیست
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هشدار رحمانی به فروشندگان خودرو
دولت نقدینگی را به سوی پتروپالایشگاه ها هدایت کند

یک کارشناس اقتصادی گفت: دولت باید با تشکیل صندوق های 
 ســرمایه گذاری، نقدینگی را به سمت پترو پالایشگاه ها هدایت 
کند. هادی سلیمی زاده، کارشناس اقتصادی در برنامه پایش با 
تأکید بر لزوم  مقاوم شــدن اقتصاد کشور، اظهار داشت: اقتصاد 
کشــور ما همچنان  وابسته به نفت اســت. اما به دلیل تحریم، 
صــادرات نفت از دو میلیون و   ۵۰۰ هزار بشــکه، به تنها ۵۰۰ 

هزار بشکه رسیده است. 
وی ادامه داد: درگذشــته بنزین کشــور هم تحریم شد، اما ما 
توانســتیم در  تولید بنزین خودکفا شویم و الان تحریم بنزین 
دیگر مطرح نیســت.  بنابراین در خصوص نفت نیز باید همین 
مســیر دنبال شــود. ما باید از  صادرات نفت بی نیاز شویم. باید 
کاری شــود که کشــور نه تنها صادرکننده  نفت نباشد بلکه آن 
را وارد کند؛ چراکه سودهای سرشاری دارد. سلیمی زاده گفت: 
احداث پالایشــگاه ها و پتروشــیمی ها، ســودهای بسیار  عالی 
دارد. دنیا به ســمت احداث پتروپالایشگاه ها رفته است. روند 
کار  در پتروپالایشــگاه ها بدین صورت اســت که نفت خام در 
پالایشگاه تصفیه  می شود و موادی که از آن حاصل می شود در 
پتروشیمی کاربرد دارد.  بدین ترتیب محصول نفت خام تحریم 
پذیر نیست. تأسیس پتروپالایشگاه ها بیش از ۳۰۰ هزار فرصت 
شــغلی ایجاد می کندوی ادامه داد: اگر پتروشیمی و پالایشگاه، 
کنار هم احداث شوند،  صرفه جویی هایی دارند. در این خصوص 
بایــد گفت کــه ارزش افزوده نفت  خام، با پالایــش ۳ برابر و با 
حضور در پتروشــیمی ها ۱۰ برابر خواهد  شــد. به عبارت دیگر 
ارزش افــزوده نفت با حضور در پالایشــگاه ها و  پتروشــیمی ها 
۱۵ برابر می شــود. به همین دلیل اســت که کشــوری مانند 
 آمریکا، چاه های نفت خود را بســته اســت تا با واردات نفت، از 
 ارزش افزوده آن اســتفاده کند. تأسیس پتروپالایشگاه ها بیش 
از ۳۰۰  هزار فرصت شــغلی ایجاد می کند و به همین زیســت 
نیز کمتر آســیب  می رساند. ســلیمی زاده افــزود: ما در زمینه 
احداث پتروپالایشــگاه ها، هیچ مشــکلی  نداریم ضمن اینکه 
مواد اولیه و دانش فنی آن را داریم. ســتاره خلیج فارس  نمونه 
همین پتروپالایشــگاه ها اســت که به یکی از صادرکنندگان 
بزرگ  بنزین اســت و از این صادرات بیش از یک و نیم میلیارد 
دلار درآمد  داشــته اســت. وی با تأکید بر اینکه تحریم بنزین 
به یک فرصت برای تولید و  صادرات بنزین تبدیل شــد، گفت: 
برای احداث پتروپالایشــگاه ها ما  مشکل تأمین منابع مالی آن 
را داریم. در دنیا یا شــرکت های چندملیتی یا  کنسرســیومی 
متشکل از بانک ها برای احداث پتروپالایشگاه ها  سرمایه گذاری 
می کنند. البته ترکیبی از شــرکت های چندملیتی و بانک ها  و 
سرمایه های مردمی نیز می تواند برای احداث پتروپالایشگاه ها 
 مورداســتفاده قرار گیرد. ســلیمی زاده افزود: حاشیه سود یک 
مجتمع پالایشــگاهی ۷ درصد،  مجتمع پتروشیمی ۸۷ درصد 
و یک پتروپالایشــگاه ۱۸۷ درصد است که  نشان دهنده صرفه 
اقتصادی پتروپالایشــگاه ها است. ۸۰ میلیارد دلار  منابع مالی 
برای احداث پتروپالایشــگاه ها نیاز است که تقریباً برابر   ۵۰۰ 
هزار میلیارد تومان اســت. این کارشناس اقتصادی بابیان اینکه 
نقدینگی کشــور ۲ هزار هزار  میلیارد تومان است، گفت: عمده 
این نقدینگی در ســپرده های بانکی است  که سالانه ۳۰۰ هزار 
میلیارد تومان خلق پــول می کند و خود عامل مهمی  در تورم 

است. 

یک کارشناس اقتصادی با بیان اینکه برای 
مبارزه با فساد باید  زمینه های بروز آن را از 
بین برد گفت: موانع تحقق اقتصاد قوی در 

 کشور، فساد و تورم است. 
کامــران ندری با اشــاره بــه موانع تحقق 
اقتصاد قــوی گفــت:  به نظر  می رســد 
مهم ترین مسئله در وضعیت فعلی اقتصاد 
ما فســاد اســت، در واقع  آنچه مانع اصلی 
قدرتمند شدن ما در عرصه اقتصادی است، 
فساد است  که دو راهکار در این مورد باید 
پیگیری شود، یکی مبارزه با مفسدان  است 
که قوه قضائیه این کار را شروع کرده و این 
برنامه را دارد که  باید تقویت شود و بدون 
ملاحظات سیاســی باید این مسیر که قوه 

قضائیه  شروع کرده، تا انتها ادامه یابد. 
به گفته این کارشناس افتصادی،  دومین 
مســئله که می توان گفت مهم تر  از مبارزه 
با فساد می باشد، مقابله با زمینه های بروز 
فســاد اســت که  هرچقدر هم قوه قضائیه 
در برخورد با مفســدان جدی باشد، وقتی 
زمینه  بروز فساد وجود دارد طبعا این فساد 
مجدد رویش و زایش خواهد داشــت  و به 
سرعت هم تکثیر می شــود.در نتیجه باید 
زمینه های ایجاد فســاد را  آسیب شناسی و 
شناسایی کرد و راهی برای کاهش عوامل 

فساد زا پیدا  کرد. 

وی افزود، در این زمینه اصلاح نظام اداری 
و اصلاح قوانین و  مقررات یک امر ضروری 
اســت اما مهم تر از همه این موارد، افرادی 
 هســتند که می خواهند این اصلاحات را 

انجام دهند و زمینه فساد را از  بین ببرند. 
این کارشــناس اقتصادی با بیــان اینکه، 
بــرای تحقق ایــن هدف  این افــراد  باید 
نیروهای ذی  صلاحی باشند، گفت: کسانی 
که ما را به وضعیت  فعلی رســاندند قطعا 
نمی توانند با فســاد مبارزه کنند و اگر هم 
کاری  می توانستند انجام دهند تا الان انجام 

 دادند. 
وی تاکید کرد، انجام این کار نیازمند یک 
نیروی تــازه نفس با تفکــر  مثبت و قوی 
و حمایت و پشــتیبانی از طــرف  مراجع 
ذی نفوذ سیاسی،  اجتماعی و مذهبی است 
تا بتوانند زمینه های رویش فساد را از بین 

 ببرند. 
نــدری در ادامــه گفــت: پس از فســاد، 
مهم ترین مســئله ای که باید چاره ای  برای 
آن اندیشــیده شود و پنج دهه است که ما 
را از مسیر رشد اقتصادی  باز داشته مقوله 

تورم اســت. اگر شــما نتوانید برای تورم 
یــک راه حل  عاجلی پیدا کنید و نتوانید با 
کم ترین هزینه ممکن تورم را به یک سطح 
 پایدار، معقول و منطقی برسانید )زیر هفت 
الی هشــت درصد می تــوان آن  را در نظر 
گرفت(، تبعا شما نمی توانید اقتصادی قوی 

داشته باشید. 

این عضو هیات علمی پژوهشــکده پولی و 
بانکی کشور گفت، یک  اقتصاد قوی حتما 
باید نرخ رشــد قیمتها در آن کنترل شده 
باشــد و  نااطمینانی های تورمی در آن به 
حداقل ممکن برســد تا بشــود بر سرمایه 
 گذاریهای بلنــد مدت و با بــازه حقیقی 

حساب کرد. 
وی ادامــه داد، در غیر ایــن صورت همه 
ســرمایه گذاری ها و دارایی ها  به ســمت 
مواردی خواهد رفت کــه فقط با افزایش 
قیمــت و از طریــق قیمت  عایــدی یا به 
صورت اســمی سود نصیب ســرمایه گذار 
می کنند.  سرمایه گذاری که می تواند بازده 
واقعی و مثبت داشــته باشــد به حاشیه 
 مــی رود و کســی در شــرایط تورمی به 
سمت سرمایه گذاریهای بلند مدت  حرکت 

نمی کند. 

بررســی مصوبات کمیســیون تلفیق نشان می دهد، 
پیشــنهاد معاوضه ۴۰ هزار میلیاردی بدهی دولت با 

نفت خام از لایحه بودجه حذف شده است.
در لایحه بودجه ســال ١٣٩٩ که از سوی دولت به 
مجلس ارائه شــده بود در بند و تبصره ١ پیشــنهاد 
شــده بود که به دولت اجازه داده شود پس از کسر 
سهم صندوق توسعه و شرکت نفت، تا مبلغ 40 هزار 
میلیارد تومان از بدهیهای قطعی خود به اشــخاص 
حقیقی، حقوقی و... که تا پایان سال ٩8 ایجاد شده 

اســت را از محل تحویل نفت خام به این اشخاص بر 
اساس قیمت بورس انرژی یا قیمت منطقه ای تسویه 

کند.
بر این اســاس بعد از بررســیهای صورت گرفته در 
کمیســیون تلفیق بودجه سال ١٣٩٩ در نهایت این 

بند مهم از لایحه بودجه دولت حذف شده است.
این درحالی است که کمیسیون تلفیق بودجه بندی 
جدیدی را بــه لایحه اضافه کرده اســت که بر این 
اساس دولت مجاز است در صورت تقاضای اشخاص 

حقیقی و حقوقی دارای انواع اواراق مالی با سررسید 
زودتــر از خرداد ١400تا ســقف ١5 هــزار میلیارد 
تومان از طریق تحویل نفت خام به این اشــخاص به 

قیمت بورس انرژی تسویه انجام دهد.

اســتاد اقتصاد دانشــگاه علامه طباطبایی اظهارکرد: در سال ۱۳۹۷ و به  محض 
اینکه اندکی شــفافیت در نحوه تخصیص دلارهای نفتی به وجود  آمد، دیدیم که 
چه فسادهایی برملا شد. دولت روحانی از آن شفافیت ها  چه بدی دید که پس از 

فروکش کردن بحران دوباره آن را متوقف کرد. 
فرشــاد مومنی در نشست هفتگی موسســه دین و اقتصاد گفت: برآوردها  نشان 
می دهد که حداقل طی سه دهه اخیر اگر نظام تصمیم گیری ما  روایت و آگاهی 
تاریخی را جدی می گرفت بیش از ۷۰ درصد خطاهای  سیاستی که باعث فاجعه 

شده بودند، به وجود نمی آمدند. 
  متاســفانه الان با دستکاری موقعیت ها روبه رو هســتیم یعنی آنهایی که به  هر 
دلیلی با جمهوری اسلامی مشکل دارند این استراتژی را دنبال  می کنند که چون 
جمهوری اسلامی خطاهای فاحش دارد پس قبلی ها بدون  اشتباه بودند در حالی 
که به مجموعه مدارک و اسناد باقی مانده از  دوران پهلوی نگاه می کنیم تقریبا در 
تمام روایت ها مشاهده می شود  بی اعتنایی غیرمتعارف به بنیه تولید و بسنده کردن 

به امور روزمره در  آن دوره وجود دارد. 
وی ادامه داد: تمام کســانی که در مورد تئوری انقلاب مطالبی نوشته اند  با وجود 
اختلاف در صورت بندی مســائل در یک موضوع اشتراک دارند  که آن بی عدالتی 
و نابرابری های ناموجه اســت یعنی اگر بی عدالتی ها و  نابرابری ها از حدود خاص 
فراتر برود موجب مشکلات جدی در جامعه  خواهد شد. وقتی موضوع آقای سپنتا 
نیکنام پیش آمد یکی از فقهای  شــورای نگهبان از ســلطه غیرمسلمانان بر امور 
مسلمانان اعلام نگرانی  کرده بود. بنده مقاله ای در این مورد منتشر کردم که اگر 
شــما فهم بایسته  از عدالت اجتماعی داشــتید به جای آنکه نگران سپندا شوید 
نگران رفتار  شورای نگهبان بودید. چون به محض اینکه توازن قوا در قدرت، ثروت 
 و منزلت به هم می ریزند مناســبات ناپایدار و نابرابری ها افزایش می یابد  که یکی 
از کلیدی ترین پیامدهای آن افزایش و عمق بیشــتر وابستگی ذلت  آور به دنیای 

خارج است. 
وی ادامــه داد: بنابرایــن حکومتی که به توزیع عادلانه قــدرت، ثروت و  منزلت 
بی اعتنا است در واقع باعث وابستگی بیشتر به دنیای خارج  خواهد شد و این پایه 

مستحکم نظری در ادبیات توسعه دارد. بنده در آن  نامه گفته بودم که شما در دوره 
احمدی نژاد ولو با حســن نیت اعلام  خوشحالی کرده بودید که حکومت یکدست 
شــده و آرامش برقرار اســت،  در حالی که براســاس گزارش مرکز پژوهش های 
مجلس، مقایســه کارنامه  دولت آقای احمدی نژاد با آقای خاتمی نشان می دهد  
در دوره احمدی نژاد  ارزبری هر واحد تولید ناخالص داخلی در مقایســه با دولت 
خاتمی ۵  برابر افزایش یافته بود. بایدتوجه داشت که در اقتصادهای رانتی با تقدم 
 امر سیاسی روبه رو هستیم یعنی اگر نابرابری های ناموجه در توزیع  قدرت سیاسی 
روی دهد از دل آن آثار بســیار تزلزل آور و شکنندگی در  همه عرصه های حیات 

جمعی به ویژه اقتصادی بیرون خواهد آمد. 
رئیس موسسه دین و اقتصاد متذکر شد: درحالیکه اگر فهمی از مسئله  توسعه و 
عدالت اجتماعی داشتید از یکدست کردن حکومت نباید  خوشحال می شدید، بلکه 
باعث ناراحت است چون هم موجب گسترش  غیرمتعارف نابرابری ها می شود و  هم 
وابستگی های ذلت آور به دنیای  خارج را افزایش می دهد. بنابراین اگر هنوز گوشی 
برای شنیدن و چشم  برای دیدن وجود داشته باشند بنده نسبت به طرز برخورد 
شــورای  نگهبان در مورد تایید یا رد صلاحیت ها هشــدار می دهم، در واقع این 
 آزمودن دوباره دوران آقای احمدی نژاد است و اگر فکر می کنند از  طریق گسترش 
و تعمیق نابرابری ها و وابستگی ذلت آور به دنیای خارج  گره ایران باز می شود این 
رویه مبتنی بر حذف را ادامه دهند اما اگر  هنوز راه برای کار کارشناسی باز است 

حداقل به نامه بنده در موضوع  سپنتا مراجعه کنند. 
وی تصریح کرد: وقتی به شخصی مثل آقای راغفر گفته می شود که  مسلمانی اش 
احراز نشــده است و یا شما را نمی شناســیم واقعا جای شگفتی  دارد در قرن ۲۱ 
کســی مسئول حکومتی باشد و شخصی مثل راغفر را  نشناسد و یا مسلمانی اش 
را احراز نکند. باید توجه داشت ایران، مردم،  حکومت و آینده آن در اثر این سهل 

انگاری ها و ندانم کاری ها می تواند  در کانال غیرقابل بازگشت قرار بگیرد. 
این اقتصاددان در مورد تسخیرشــدگی نظام تصمیم گیری به دســت  غیرمولدها 
گفت: کانال های اصابت پدیده تسخیرشــدگی نظام تصمیم گیری  به دســت غیر 
مولدها جایی است که ارز تخصیص می یابد، در مورد  اعتبارات ریالی تصمیم گیری 

می شــود، سهام رد و بدل می شــود و دولت  خرج می کند. با علائم ۱۵ سال اخیر 
ابعاد نگران کنندای نســبت به این  موضوع مشاهده می شود که البته باطل السحر 
آن نیز شــفافیت است. در  سال ۱۳۹۷ و به محض اینکه اندکی شفافیت در نحوه 
تخصیص  دلارهای نفتی به وجود آمد، دیدیم که چه فسادهایی برملا شد. دولت 
 آقای روحانی از آن شــفافیت ها چه بدی دید که پــس از فروکش کردن  بحران 

دوباره آن را متوقف کرد. 
مومنی افزود: دانشمندان بزرگ باور دارند که در تاریخ بشر برای  توزیع رانت بین 
گروه های ذینفع ســازوکاری به اندازه بانک های  خصوصی مشــاهده نشده است. 
تعبیر تئوریک این اســت که وقتی به یک  فرد خصوصی اجازه تاســیس بانک را 
می دهند بی ســابقه ترین رانت  مشاهده شــده یعنی رانت خلق پول از هیچ داده 

می شود و این کمر اقتصاد  را خواهد شکست. 
وی یادآور: به محض اینکه بحران ۲۰۰۸ اتفاق افتاد بسیاری از  کشورهای صنعتی 
پیشرو مانند انگلستان ملی کردن بانک های  خصوصی را بعنوان نخستین اقدام در 
نظر گرفتند. همچنین در ادبیات  توســعه، در شیلی پس از آلنده یعنی زمانی که 
پینوشه ســر کار بود و  برنامه تعدیل ساختاری، آزادسازی و خصوصی سازی های 
افراطی اجرا  شــدند به محض اینکه دیدند جامعه به ســمت فروپاشــی نزدیک 
می شــود  بانک های خصوصی را ملی کردند چون تا زمانی که باب رانت و فســاد 

 بسته نشود هیچ اصلاحی امکان پذیر نیست. 

اقتصادی

حذف پیشنهاد تهاتر ۴۰ هزار میلیاردی نفت
 با بدهی دولت در کمیسیون تلفیق

دست ما کوتاه و خرما بر نخیل
برهان حقیقت جو

ادبیات قدیمی رشــد اقتصادی عواملی مانند انباشــت 
ســرمایه فیزیکی و  انســانی، بهبود تکنولــوژی، بهبود 
بهره وری و... را عامل موفقیت  کشورها در افزایش رشد و 

توسعه اقتصادی معرفی می کرد. 
  امــا ادبیات جدید، که با تــلاش اقتصاددانانی همچون 
عجم اوغلو،  رابینســون و رودریک شــکل گرفته، آنچه 
را اقتصاددانان نســل قدیم  به عنوان عامل رشــد معرفی 

می کردند، معلول کیفیت نهادهای اقتصادی  می داند. 
به این معنا که اگر نهادهای اقتصادی رشــدآفرین )نظیر 
تامین حقوق  مالکیت مادی و معنوی، آزادســازی و رفع 
انحصارهــای نابجا از  بازارها، مشــارکت فعال در اقتصاد 
جهانی و...( در جامعه ای ایجاد  شــود، انباشت سرمایه و 

بهبود تکنولوژی در پی آن خواهد آمد. 
اما ســوالی که اقتصاددانان نســل جدید پاسخ چندان 
روشــنی به آن نداده اند  این است که چرا برخی کشورها 
نهادهای رشــدآفرین را در اقتصاد خود  شکل داده اند و 
برخی دیگر اصلا موفق به این کار نشده اند؟ ندادن پاسخ 
 روشــن به این ســوال به معنای آن اســت که نهادهای 
اقتصادی رشدآفرین  نیز نمی توانند علت رشد اقتصادی 

باشند، بلکه خود معلول هستند. 
پس عامل موفقیت کشورها در دستیابی به رشد و توسعه 
اقتصادی  چیست؟ شاید اولین پاسخی که به ذهن برسد، 
نوع نظام سیاســی )نزدیک  به دموکراســی یا نزدیک به 
دیکتاتوری( آنها باشــد. به این معنا که  کشــورهایی با 
نظام سیاســی دموکراتیک به رشد اقتصادی دست پیدا 
 می کنند و کشورهایی با نظام نزدیک به دیکتاتوری موفق 
به این کار  نمی شــوند. اما این پاسخ نادرست است؛ چون 
کشــورهایی با نظام نزدیک  به دیکتاتــوری وجود دارند 
)مثل چین( که نهادهای اقتصادی رشــدآفرین  را شکل 
داده و دهه های متوالی اســت که رشد اقتصادی بالایی 
دارند و  کشــورهایی مانند کنگو که نظام سیاســی آنها 
دموکراتیک اســت، هرگز  موفق به شکل دهی نهادهای 
اقتصادی رشدآفرین و دســتیابی به رشد  اقتصادی بالا 

نشده اند. 
به نظر من پاســخ این ســوال در متغیرهای موجود در 
تابع مطلوبیت  جریان حکمرانی نهفته اســت. مهم ترین 
متغیری که در تابع مطلوبیت  جریان حکمرانی کشورهای 
موفق به چشــم می خورد، تامین حداکثر رفاه  اقتصادی 
برای نسل فعلی و نســل های آتی با استفاده حداکثری 
از منابع  محدود کشــور اســت. هرچند بسته به تاریخ و 
فرهنگ هر کشور، ممکن  است متغیرهای دیگری هم در 
تابع مطلوبیت حکمرانی قرار داشته  باشد، اما بدون شک 
بیشــترین وزن و ضریب اهمیت به متغیر مورد  اشــاره 

اختصاص دارد. 
آن دسته از کشــورهای دموکراتیک که توانسته اند تابع 
مطلوبیــت خود را  حداکثر کنند و به رشــد و توســعه 
اقتصادی دســت یابنــد، دو نکته را بــه  خوبی رعایت 
کرده انــد: ۱- در بُعــد داخلــی، ابتدا متغیرهــای تابع 
مطلوبیت  جریان حاکمیت و ضریب اهمیت هریک از آنها 
برای مردم به خوبی  تبیین شده و سپس تصمیم گیری ها 
مبتنی بر خرد جمعی و استفاده از  نخبگان تمام احزاب 
و جریانات سیاســی زنده آن کشور انجام شده است.   ۲- 
در بُعد خارجی، نگاهی واقع بینانه به فرآیندهای موجود 
در اقتصــاد  جهانی شــکل گرفته و تعامل آن کشــور با 
سایر کشورهای جهان در  چارچوب منطق و بهره مندی 

حداکثری از فرصت های جهانی بوده است. 
آن دسته از کشــورهای دیکتاتوری که توانسته اند تابع 
مطلوبیــت خود را  حداکثر کنند و به رشــد و توســعه 
اقتصادی دست یابند، در بُعد خارجی  تفاوتی با کشورهای 
دموکراتیــک ندارند؛ اما در بعد داخلی متفاوتند.  هرچند 
در این کشورها تصمیم گیری ها فرد محور یا جناح محور 
است و  بسیاری از نخبگان نقشی در فرآیند تصمیم سازی 
ندارنــد؛ اما قید موجود  در تابــع مطلوبیت آنها مبنی بر 
حداکثر ســازی رفاه مردم، فرد یا جنــاح  قدرتمند را به 
اســتفاده از تجربیات تصمیم سازی کشــورهای موفق 
 دموکراتیک سوق داده و روش الگوبرداری و پیاده سازی 
نهادهای  اقتصادی شکل گرفته در کشورهای دموکراتیک 
با استفاده از قدرت  دیکتاتوری را در دستور کار فرد حاکم 

قرار داده است. 
من فکر می کنم آن کشورهای دموکراتیک و دیکتاتوری 
که موفق به  نصــب نهادهای اقتصادی رشــدآفرین در 
اقتصاد خود شــده و به خوشبختی  رسیده اند، از جاده ای 

عبور کرده اند که وصف آن رفت. 
جمع بندی اینکه، جریان حکمرانی در کشــورهایی که 
نظام سیاســی آنها به  نظام دموکراتیک نزدیک است اما 
توســعه اقتصادی را در آغوش  نگرفته اند، در گام نخست 
باید ضریب اهمیت رفاه اقتصادی نسل کنونی  و نسل های 
آتــی را در تابــع مطلوبیت خود افزایش دهند، ســپس 
استفاده  کامل از نخبگان تمام جریانات و احزاب سیاسی 
کشور در فرآیند  قانون گذاری، اجرایی، نظارتی و قضایی را 
در دستور کار قرار دهند و  تعامل با سایر کشورهای جهان 
در جهت بهره مندی حداکثری از  فرصت های جهانی را به 

مرام نامه خود اضافه کنند. 

بانک های خصوصی سازوکاری برای توزیع رانت است

عضــو انجمن صنایــع همگن نیــرو محرکه و 
قطعه ســازان  گفت: ســاخت  خودروهای جدید 
داخلی، رونق قطعه ســازی و امیــدواری فعالان 
این  صنعت را به دنبال دارد. به گفته کارشناسان، 
با جدی شــدن حذف پرایــد و پژو ۴۰۵ از خط 
تولیدی  ســایپا و ایران خــودرو، پلتفرم های آنها 
قابل استفاده در خودروهای دیگر  است و تامین 
قطعات این پلتفرم ها ادامه می یابد. مطابق اعلام 
این دو خودروســاز، رُهام در ســایپا و پژو ۳۰۱ 
در ایران  خــودرو جایگزیــن خودروهای حذف 
شــده می شــوند و علاوه بر آن، به  احتمال زیاد 
ایران خودرو با دو خودروی جدید و سایپا با عرضه 
هشت  خودرو جدید در سه سال آینده ادامه کار 

خواهند داد.  »رضا رضایی«، عضو انجمن صنایع 
همگن نیرو محرکه و  قطعه ســازان  امروز در این 
زمینه اظهارکرد: اکنون قطعه ســازان امیدوار  به 
وصول پنج هزار میلیــارد تومان نقدینگی وعده 
داده شده هســتند. در هفته های گذشته شورای 
پول و اعتبار با پرداخت پنج هزار میلیارد  تومان 
تسهیلات به خودروسازان موافقت کرد و آن را به 
تصویب  رسانید تا شرکت های خودروساز از این 
اعتبار برای پرداخت بدهی  خود به قطعه ســازان 
اســتفاده کنند. رضایی افزود: با امیدواری ایجاد 
شده، قطعه ســازان نیز همه تلاش خود  را برای 
انجام  بــه  برنامه های خودروســازان  پیشــبرد 
رسانده اند و اکنون  تولیدات روزانه ایران خودرو و 

سایپا به بیش از چهار هزار دستگاه  رسیده است. 
وی ابــراز امیدواری کرد ایــن نقدینگی تا پیش 
از پایــان هفته نخســت اســفند  ماه به دســت 
قطعه ســازان برســد. این مقام صنفی، مجموع 
مطالبات زنجیره تامین از خودروســازان را  بیش 
از ۲۲ هــزار میلیارد تومان عنــوان کرد که بین 
هشــت تا ۹ هزار  میلیارد تومان آن معوق شده 
اســت. وی تاکید کرد: با وجود تحریم ها و جنگ 
اقتصادی علیه کشورمان،  همچنین رشد متوسط 
۱۰۰ درصدی نهاده های تولید، اما قطعه ســازان 
 همچنان امیدوار به عبور از شرایط سخت و حفظ 
تیراژ تولید هستند. شــاغلان مســتقیم زنجیره 
تامین خودروسازی در رده های یک، دو و سه  از 
کل ۵۵۰ هزار نفر در سه موج بیکاری سال ۹۷، 
نزدیک به ۲۸۰  هزار نفر تعدیل یا تعلیق شده اند. 

رونق قطعه سازی با ساخت خودروهای جدید

بانک مرکزی اعلام کرد: بانک ها از دهم اسفندسال 
جاری به بعد بایــد  صورت های مالی خود را مطابق 
با ویرایــش جدید تهیه کــرده و پیش نویس  آن را 
قبل از ارســال برای بانک مرکزی در سامانه مهتاب 

بارگذاری  کنند. 
بانک مرکزی در بخشــنامه ای بــه تمامی بانک ها 
و مؤسســات اعتباری  اعلام کرد که پیرو بخشنامه 
شــماره ۹۸/۳۸۶۴۰۹ مورخ ۱۳۹۸.۱۱.۷  مدیریت 
کل مقررات، مجوزهای بانکی و مبارزه با پولشــویی 
موضوع  ارســال »ویرایش پنجــم صورت های مالی 
)نمونه( مؤسسات اعتباری«،  به منظور ایجاد وحدت 
رویــه در نحوه تهیه، تنظیم و ارســال صورت های 
 مالی نمونه با ویرایش جدید و همچنین فرآیند اخذ 
مجوز برگزاری  مجامع عمومی سالیانه به استحضار 
می رساند؛ بانک ها و مؤسســات  اعتباری غیربانکی 
که تاکنون پیش نویس نهایی صورت های مالی سال 

  ۱۳۹۷ و یا قبل از آن را جهت صدور مجوز برگزاری 
مجمع عمومــی  به بانک مرکزی ارائــه ننموده اند، 
حداکثر تــا تاریــخ ۱۳۹۸.۱۲.۱۰ مهلت  خواهند 
داشــت صورت های مالی خود را در قالب »ویرایش 
چهارم«  تهیه و از طریق سامانه مهتاب ارسال نمایند 
و از آن تاریــخ به بعد،  صورت هــای مالی باید صرفاً 

مطابق با »ویرایش پنجم« تهیه شود. 
همچنین بــه منظــور جلوگیری از عــدم تطابق 
صورت های مالی مصوب  مجامع با صورت های مالی 
بارگذاری شــده در ســامانه مهتاب و نیز  اطمینان 
از صحت و ســازگاری درونی اطلاعات، از این پس 
نهایی  مؤسســات  اعتباری مکلف انــد پیش نویس 
صورت های مالی خود را قبل از  ارســال برای بانک 

مرکزی در سامانه مهتاب بارگذاری نمایند. 

بدیهی اســت امکان نهایی ســازی این اطلاعات تا 

زمان ارسال به بانک  مرکزی وجود دارد. خواهشمند 
اســت ضمن ابلاغ مفاد این بخشنامه به  واحدهای 
ذیربط، دستور فرمایند از این پس هرگونه پیشنهاد، 
ابهام و یا  نقطه نظرات در مورد شــکل و یا محتوای 
صورت های مالی )نمونه(  مؤسســات اعتباری را از 
طریق »مدیریت کل مقــررات، مجوزهای  بانکی و 
مبارزه با پولشویی اداره مطالعات و مقررات بانکی« 
و امور  مربوط به نحوه بارگذاری، ارســال و ابهامات 
سامانه مهتاب را از طریق  اداره ارزیابی سلامت نظام 

بانکی پیگیری نمایند. 

فساد و تورم ۲ مانع جدی اقتصاد قوی

تکلیف جدید بانک مرکزی به بانک ها
 برای تهیه صورت های مالی

خبر کوتاه

نگاه
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اخبارخبر کوتاه فرمانده سپاه حضرت نبی اکرم)ص( کرمانشاه:

عشایر پشتیبان انقلاب هستند

کرمانشاه-فریده محمدی-خبرنگاریادگار امروز :
 مدیرکل امور اقتصادی و دارایی اســتان کرمانشاه گفت: در 
مدت شــش ماهی که ســامانه پنجره واحد خدمات سرمایه 
گذاری در اســتان راه اندازی شــده، 973 درخواست سرمایه 

گذاری داخلی در این سامانه ثبت شده است.
ایسنا - علی محمدی با اشاره به راه اندازی پنجره واحد خدمات 
سرمایه گذاری استان از تابستان امسال، اظهار کرد: تا پیش از 
راه اندازی این سامانه مدت زمانی که برای استعلام های مربوط 
به سرمایه گذاری در استان نیاز بود تا 240 روز طول می کشید، 
اما پس از راه اندازی آن مدت زمان استعلام ها به میانگین 14 

روز کاهش یافته است.
وی بابیان اینکه هر بخش خصوصی داخلی که بخواهد در اســتان 
سرمایه گذاری داشته باشد باید درخواست سرمایه گذاری اش را در 
این سامانه ثبت کند، افزود: طی مدت شش ماهی که از راه اندازی 
این ســامانه در استان می گذرد، 973 درخواست سرمایه گذاری در 

آن ثبت شده است.
مدیــرکل اقتصاد و دارایی کرمانشــاه افزود: از ایــن تعداد به 756 
درخواست پاسخ داده ایم که 492 درخواست منجر به صدور مجوز 
شروع فعالیت شده و به 264 درخواست هم جواب داده ایم که قابل 
اجرا نیست. 217 درخواست هم چون به تازگی و طی کمتر از یک 
ماه گذشته در ســامانه ثبت شده ، در جریان هستند و بدنبال اخذ 

استعلام های آنها هستیم.
محمدی عنوان کرد: اگر همه درخواست هایی که در این سامانه ثبت 

شده  منجر به صدور مجوز می شدند، سرمایه گذاری 2500 میلیارد 
تومانی با ایجاد اشتغال 16 هزار و 851 نفر  را در استان رقم می زد.

وی تصریح کرد: با راه اندازی این سامانه دستگاه های استان در قبال 
سرمایه گذاری ها مسئول هســتند و دیگر پاس کاری و سرگردانی 

سرمایه گذاران در دستگاه ها را نداریم.
مدیرکل اقتصاد و دارایی استان کرمانشاه خاطرنشان کرد: همچنین 
این سامانه باعث شده تا دیگر ارتباط چهره به چهره بین دستگاه ها 
و ســرمایه گذاران وجود نداشــته باشــد که این امر کاهش زمان 
استعلام، کاهش هزینه ها، کاهش زد و بندها و فسادهای اقتصادی 

و پاسخگویی دستگاه ها را به دنبال داشته است.
وی در ادامه با بیان اینکه پس از ثبت این درخواســت ها طی مدت 
شش ماه گذشته 2505 استعلام انجام شده، عنوان کرد: از این تعداد 
استعلام 1814 اســتعلام تکمیل و جواب 691 استعلام نیز هنوز 

نیامده است.
محمدی متذکر شــد: از کل نزدیک به دو هزار استعلامی که 
داشــته ایم، فقط جواب چهار استعلام را توسط دستگاه ها با 

تاخیر دریافت کرده ایم.
وی به پیامدهای مثبت راه اندازی این سامانه در استان اشاره 
کرد و گفت:  بهار امســال رتبه کرمانشــاه در شاخص بهبود 
فضای کسب و کار کشور 23 بود که متاسفانه در تابستان به 
28 رسید، اما با راه اندازی سامانه پنجره واحد که تسهیل در 
ســرمایه گذاری  را در استان بدنبال داشت، طبق اعلامی که 
به استان شده، مشترکا با استان خوزستان به رتبه 17 کشور 

رسیده ایم.
مدیرکل اقتصاد و دارایی کرمانشاه تاکید کرد: اگر همت کنیم و سایر 
دستگاه ها مانند شــهرداری ها، بانک ها و... را وارد این سامانه کنیم، 

می توانیم جزو 10 استان اول کشور باشیم. 
وی در ادامه به معرفی دســتگاه های برتر در بحث صدور مجوزها و 
اعلام استعلام ها پرداخت و گفت: در بحث دستگاه های متولی صدور 
مجوز اداره کل جهاد کشاورزی، نظام مهندسی کشاورزی و صنعت، 
معدن و تجارت و در حوزه دستگاه های استعلام شونده نیز شرکت 
گاز، شــرکت برق منطقه  ای، مدیریت امور اراضی و بنیاد مســکن 

دستگاه های برتر استان هستند.
محمدی یادآورشد: اداره کل میراث فرهنگی استان هم دستگاهی 
بود که انتظارات کمیسیون بهبود فضای کسب و کار استان را برآورده 

نکرده است.)ایسنا(

ساری –امیری فر-خبرنگاریادگار امروز:
مدیر منطقــه ویژه اقتصادی بندرامیرآباد با اشــاره به اشــاعه 
ســریع ویروس کشنده کرونا در جهان بر آمادگی کامل و بسیج 
امکانات تمامی واحدهای ادارای و عملیاتی منطقه ویژه اقتصادی 
بندرامیرآباد برای مبارزه با شیوع احتمالی این ویروس در منطقه 

تأکید کرد.
به گزارش روابط عمومی بندرامیرآباد؛ سیاوش رضوانی در جلسه 
ای با حضور مدیران بندرامیرآباد ، شــرکت های کشــتیرانی ، 
مجموعه های متبوع دانشــگاه علوم پزشکی مازندران و شرکت 
های مستقر دربندر برگزار شــد با بیان اینکه یکی از مهمترین 
اقدامات در این مواقع غربالگری و رعایت بهداشت فردی و عمومی 

می باشــد گفت با توجه به هشدار جامعه جهانی در مورد شیوع 
ویروس کرونــا و ارتباط کارکنان بندرامیرآباد با اتباع و کارکنان 
شــناورهای خارجی ، دستور تشکیل تیم مبارزه با ویروس کرونا 
در بندرامیرآباد و بسیج تمام امکانات با هماهنگی دانشگاه علوم 

پزشکی مازندران را به تمام معاونت های این بندر صادر کرد.
وی اطلاع رسانی دقیق رسانه ها ، جراید ، خبرگزاری ها و فضای 
مجازی را در این خصوص مهم ارزیابی کرد و استقرار تیم پزشکی 
تشــخیص ویروس کرونا در بندرامیرآبــاد را با توجه به مراودات 
این بندر با کشــورهای حاشیه دریای خزر و ارتباط این کشورها 
از قبیل قزاقستان و روســیه با چین را از دانشگاه علوم پزشکی 

مازندران خواستار شد.

رئیس شــبکه بهداشت و درمان شهرســتان بهشهر نیز در این 
نشست با بیان اینکه ۱۹ کشور جهان درگیر این ویروس کشنده 
شــدند و افراد بسیاری نیز به این ویروس مبتلا و یا مشکوک به 
ابتلاء هســتند اظهار داشت با توجه به اینکه سرایت این ویروس 
از طریق انســان به انسان نیز می باشد بر رعایت موارد بهداشتی 

تأکید کرد.
صالح طبری » استفاده از ماسک و دستکش ، حفظ فاصله یک و 
نیم متری با طرف مقابل ، قرنطینه کردن کارکنان شناور مبتلا 
و یا مشــکوک به آنفولانزا در همان شناور« را از نکات بهداشتی 
برشمرد که شخص برای جلوگیری از ابتلا به ویروس کرونا باید 

رعایت کند.

مدیر بندرامیرآباد بیان کرد؛

آمادگی کامل بندرامیرآباد جهت مبارزه با شیوع احتمالی ویروس کرونا

مدیرکل اقتصاد و دارایی استان :

ثبت 973 درخواست سرمایه گذاری در پنجره واحد کرمانشاه

برگزاری مسابقات سالنی دانش آموزان در پلدختربه 
مناسبت دهه فجر  

پلدختر - کامرانی- خبرنگاریادگار امروز: 
به مناسبت  دهه  مبارک  فجر  مسابقات سالنی دانش آموزان در پلدختربرگزارشد

 درراســتای اجرای طرح ملی ازفجرتانوروز، مسابقات داخل سالن در رشته های 
داژبال، طناب کشی ودو با شرکت بیش از ۵۰ دانش آموز در پلدختر برگزار شد.

دراین مسابقات که به همت  نادر پور نصیرمسئول کمیته داژبال هیئت ورزشهای 
همگانی شهرستان پلدختر انجام شد.جوایزی به۲۰نفراز افراد  برتراهداشد.

با حضور استاندار فارس انجام شد؛

بهره برداری از طرح های  عمرانی، درمانی
و خدماتی فیروز آباد به مناسبت دهه فجر

شیراز-توانایی-خبرنگاریادگار امروز ؛
طرح توسعه بیمارستان قائم )عج( با اعتباری بالغ بر ۲۰۰ میلیارد ریال، طرح تعریض 
و بهسازی محور فیروز آباد_جایدشت ، کلینیک تخصصی با اعتبار ۴۰ میلیارد ریال ، 
آموزشگاه فنی و حرفه ای با اعتبار ۷۵ میلیارد ریال ، مدرسه شهید قدوسی با اعتبار 
۲۴ میلیارد ریال و مجتمع گردشگری با اعتبار ۸۰ میلیارد ریال از جمله طرح های 

به بهره برداری رسیده در این سفر بود.
در سومین روز از دهه فجر انقلاب اسلامی با حضور دکتر عنایت الله رحیمی استاندار 
فارس و جمعی از مدیران کل چندین طرح عمرانی ، درمانی ، آموزشی و خدماتی 

در شهرستان فیروز آباد به بهره برداری رسید.
 طرح توســعه بیمارســتان قائم )عج( با اعتباری بالغ بر 200 میلیارد ریال، طرح 
تعریض و بهســازی محور فیروز آباد_جایدشت ، کلینیک تخصصی با اعتبار 40 
میلیارد ریال ، آموزشگاه فنی و حرفه ای با اعتبار 75 میلیارد ریال ، مدرسه شهید 
قدوسی با اعتبار 24 میلیارد ریال و مجتمع گردشگری با اعتبار 80 میلیارد ریال از 

جمله طرح های به بهره برداری رسیده در این سفر بود.
گفتنی است استاندار فارس در حاشیه این سفر گفت: تا پایان امسال بیش از 1500 

میلیارد تومان طرح عمرانی در شهرستان فیروز آباد به بهره برداری خواهد رسید.

آغاز هفتمین کنگره سالانه اخلاق پزشکی ایران 
در ساری

ساری - امیری فر-خبرنگاریادگار امروز:
 هفتمین کنگره سالانه اخلاق پزشکی ایران با محوریت تحول اخلاق پزشکي در 
گام دوم انقلاب با حضور پزشكان و متخصصین از سراسر كشور به میزباني ساري 
برگزار شد. محور اصلی کنگره تحول و نوآوری در آموزش علوم پزشکی، کمیته هاي 
اخلاق بیمارستاني، راهنماي اخلاق حرفه اي اعضاي سازمان نظام پزشکي مي باشد.
در این کنگره دکتر فرهنگ بابا محمودی به عنوان دبیر علمی کنگره گزارشي از 
عملکرد اجرایي آن ارائه كرد و در ادامه نیز حجت الاسلام والمسلمین دكتر حسیني 
مســئول دفتر نهاد مقام معظم رهبري در دانشگاه علوم پزشكي مازندران و دكتر 

مجتبي پارسا دبیر ستادي كنگره سخنراني كردند .
در  این کنگره ،کارگاه های آموزشــی اخلاق در طب ســنتی ، اخلاق در آموزش، 
کمیته هاي اخلاق بیمارستاني ، اخلاق دندانپزشکي ، پیوند اعضا و برخي دریگر از 
موضوعات مرتبط برگزار مي شود. هدف از برگزاری این کنگره  به اشتراک گذاشتن 
دستاوردهای علمی پژوهشگران حوزه علوم پزشکي در زمینه اخلاق پزشکي ، بهره 
گیري از تجربیات كنگره هاي گذشته، اساتید و متخصصان حوزه اخلاق پزشكي در 

راستاي نهادینه شدن فرهنگ اخلاق پزشكي در دانشگاه ها و مراكز مرتبط است

افتتاح پروژه آبرسانی روستایی» وزوار « گلوگاه
ساری - امیری فر-خبرنگاریادگار امروز:

به گزارش اداره روابط عمومی و آموزش همگانی شــرکت آب و فاضلاب روستایی 
مازندران؛ در این مراسم علی اصغر علیپور معاون منابع انسانی و پشتیبانی شرکت 
با گرامیداشــت دهه فجر و قدردانی از همکاری و تعامل مردم، از افتتاح 13 پروژه 
آبرسانی روستایی به میمنت چهل و یکمین سالگرد انقلاب شکوهمند اسلامی در 
سطح روستاهای اســتان خبر داد و گفت: برای بهره بردری از این پروژه ها 270 
میلیارد ریال اعتبار هزینه شده و 20 هزار نفر از مزایای این طرحها برخوردار می 
شوند. وی اعتبار هزینه شده برای پروژه آبرسانی روستایی وزوار شهرستان گلوگاه 
را 2 میلیارد و 250 میلیون ریال اعلام کرد و افزود: در گذشــته برای این روستا 6 
کیلومتر شبکه توزیع و 7 کیلومتر خطوط انتقال با بهسازی 3 دهنه چشمه انجام 
شد اما با توجه به مشکلات کمبود آب و ضرورت احداث مخزن ذخیره با هماهنگی 
لازم و اهدای زمینی از سوی خیرین روستا یک باب مخزن ذخیره زمینی به حجم 
200 متر مکعبی احداث و004 متر لوله گذاری خط انتقال نیز اجراء شد که با  بهره 
برداری از این پروژه 122 خانوار با جمعیتی بالغ بر 326 نفر از نعمت آب آشامیدنی 
سالم و بهداشتی بهره مند شده اند.  در ادامه فریدون کلبادی نژاد فرماندار شهرستان 
گلوگاه نیز طی سخنانی ضمن تبریک دهه فجر و قدردانی از مسئولان شرکت آب و 
فاضلاب روستایی در آبرسانی به اهالی روستای وزوار اظهار داشت: آبرسانی به مردم 
به ویژه در روســتاها از خدمات ارزشمند نظام است و جای بسی قدردانی دارد در 
همین راستا امیدواریم در آینده نزدیک شاهد اجرای مجتمع آبرسانی شهدای هزار 

جریب و آبرسانی به 10 روستای منطقه باشیم.

شهردار شهر جدید هشتگرد خبرداد؛

 توسعه و ساماندهی  امكانات شهری 
شهرجدید هشتگرد

ساوجبلاغ –عبدالله مظفری-خبرنگاریادگار امروز:  
مهندس آقائى شهردار شهر جدید هشتگرد از توسعه و ساماندهی بیش از پیش 
امكانات شهری خبر داد . مهندس آقائى گفت : اجرای پیاده راه و مسیر سلامتی 
فاز یک، بلوار انقلاب اســلامی، پارک محله ای فاز یک و سالن ورزشی فاز ۲ در 
خیابان شریعت از جمله این طرح هاست که زمینه ارائه خدمات مناسب را برای 
بیش از ۵ هزار نفر از شــهروندان فراهم می کند . وی افزود :۵ پروژه در فازهای 
مختلف این شهر در حال اجراست که از درصد پیشرفت فیزیکی خوبی برخوردار 
اســت و به زودی تکمیل و در اختیار شــهروندان قرار خواهــد گرفت. آقایی از 
آغاز به کار طرح های عمرانی از جمله ســوله ورزشی در فاز ۷ خیابان سرزمین، 
پارک محله ای در فاز ۲ خیابان شــهریار و پارک بانوان در فاز ۷ شــهر خبر داد 
. شــهردار با بیان اینکه انعقاد قرارداد برای نصب تابلو معابر ، بازسازی و نوسازی 
ایستگاه اتوبوس ، رنگ امیزی جداول ، کفپوش پارک ها ی سطح شهر ، تعمیر 
و تجهیز ســت های ورزشی پارک های کودکان ، تامین روشنایی بوستان ها از 
دیگر اقدامات این شــهرداری است إذعان داشت این طرح ها به زودی عملیاتی 
می شود . ایشان اضافه كرد: برای اجرای این طرح ها مبلغی بالغ بر ۲۳ میلیارد 

تومان هزینه شده است .

کرمانشــاه-فریده محمدی-خبرنگاریــادگار 
امروز :

فرمانده ســپاه حضرت نبی اکرم)ص( استان 
کرمانشاه گفت: عشــایر امروز زنده و پویا با 
اعتقــاد در همــه حوادث پشــتیبان انقلاب 

هستند.
 مهر؛ سردار بهمن ریحانی در یادواره ۱۰۹۶ 
شهید عشایری استان کرمانشاه و بزرگداشت 
شهید ســردار ســپهبد حاج قاسم سلیمانی 
که با حضور معاون هماهنگ کننده سازمان 
بسیج مستضعفین برگزار شد، اظهار داشت: 
مــردم در این یادواره با هــدف ارج نهادن و 
گرامیداشــت یاد شهیدان والا مقام و سپهبد 

شهید سلیمانی جمع شدند.
وی با بیان اینکه امام عظیم الشان )ره( ملت 
ایران را به اوج عزت و شــکوه رساند، افزود: 
امام خمینی )ره( کشــور ایران را که زمانی 
خوار و ذلیل جهان استکبار و آمریکا بود، به 
جایی رساند که بارها به گوش جهان استکبار 

و آمریکا سیلی زد.
فرمانده سپاه حضرت نبی اکرم )ص( استان 
کرمانشاه با تاکید بر اینکه امام خمینی )ره( 
مغزها و اراده ها را پــرورش داد، گفت: ملت 
ایران در همه بسترهای علمی، صنعتی، طب 
و همه علوم بر قله افتخارات ایستاده است تا 

جایی که امروزه در جهان سرآمد است.
سردار ریحانی بیان داشت: امام عظیم الشان 
)ره( مکتبی را پایه ریزی کرد که از انسان ها 
معمولی اسطوره های بزرگی در جهان مانند 
شهید سلیمانی ساخته شد که حتی دشمنان 

ما به بزرگی و عظمت وی اعتراف کردند.
وی ادامــه داد: امام راحــل )ره( ما را از دره 
ذلت به قله عزت رساند تا جایی که کشوری 
که هیچ اراده و توانایی از خود نداشت امروزه 
ماهــواره را در مدار قرار می دهد و موشــک 

ماهواره بر می سازد.
فرمانده سپاه حضرت نبی اکرم )ص( استان 
کرمانشاه خاطرنشــان کرد: امروزه به جایی 
رســیدیم اگر دشمنان ما را مورد تهدید قرار 
دهند در هر جای نقطه جغرافیا و هر نقطه ای 

می توانیم آنها را هدف بگیریم.
وی با بیان اینکه امام )ره( این کشــور را به 

اوج رســاند، افزود: بنیان گذار کبیر انقلاب 
مکتب فرهنگ و تفکری را پایه ریزی کرد که 
تا ابدیت انسان هایی که انقلاب، جنگ و امام 
)ره( را ندیدند، مانند شــهید حججی حجت 

خدا بر زمین شدند.
ســردار ریحانی بــا بیان اینکــه خواهران و 
برادران عشــایری نمونه هایــی از عظمت و 
بزرگی عشــایر کرد استان کرمانشاه هستند، 
عنوان کرد: صداقت، وفاداری، سلحشــوری، 
ایســتادگی، پر بازده بودن، ثمر داشتن و کم 
توقعی اینها صفات بارز عشــایر کرد اســتان 

است.

فرمانده سپاه حضرت نبی اکرم )ص( استان 
کرمانشاه خاطرنشان کرد: نمونه بارز وفاداری 
و سلحشــوری عشایر تقدیم ۱۰۹۶ شهید به 
انقلاب اســت که نسبت به دیگر قشرها دین 
بیشتری را نســبت به انقلاب ادا کردند و در 
همه حوادث و شــروع جنگ تحمیلی عشایر 

مصداق بارز بودند.
سردار ریحانی با اشاره به سخنان مقام معظم 
رهبری مبنی بر اینکه عشــایر در اوایل دفاع 
مقدس ســینه ستبر ایران اســلامی بودند، 
افــزود: امروزه بخــش زیــادی از مایحتاج 
شــهری ها شامل نان، لبنیات و گوشت و … 
توســط این قشــر پر ثمر و کم توقع تأمین 

می شود.
وی خاطرنشــان کــرد: این نشــان می دهد 
جامعه عشــایر زنده و پویا با اعتقاد در همه 
حوادث پشــتیبان انقلاب هستند و امام )ره( 
برهمین اســاس فرمود: عشایر ذخایر انقلاب 
هســتند و هرجا انقلاب به وجــود با برکت 
آنها در بسترهای امنیتی، دفاعی، اجتماعی، 
اقتصادی و سیاسی نیاز داشت اینها پای کار 
بودند و تو دهنی محکمی در این ۴۱ ســاله 
به همــه افرادی که دنبال تفرقه و انشــقاق 
 بیــن اقوام، مذاهب، ایــلات و طوایف بودند، 

زدند.
فرمانــده ســپاه حضــرت نبی اکــرم )ص( 
اســتان کرمانشــاه گفت: افتخــار داریم در 
اســتان کرمانشــاه بخش زیادی از عشــایر 
 از ایــن تفکــر و اعتقاد در جامعه عشــایری 

برخوردار هستند.

شهردار کرج :

استان البرز  از  قطب های علم و فناوری 
کشور است

کرج-اکبری-خبرنگاریادگار امروز : 
چند پژوهشگاه شاخص کشور در استان البرز واقع شده که به راستی 
این استان را به یکی از مراکز و قطب های علم و فناوری کشور تبدیل 
کرده اســت.به گزارش پایگاه خبری کرج امروز، علی کمالی زاده در 
جریان برگزاری آیین تجلیل از نخبگان اســتان البرز گفت: در آینده 
مفهوم قدرت از طریق علم معنا می شــود و دانش است که می تواند 
تولید ثروت و قدرت کند.وی به شــهروندان نوید داد: کارخانه علم و 
فناوری کرج به همت معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، شورای 
شهر و شــهرداری در حال احداث است و در خط 4 حصار واقع شده 
است.کمالی زاده، تجاری ســازی ایده های نخبگان را یکی از اهداف 
اصلی شــهرداری برای راه اندازی این کارخانه عنوان کرد.شــهرداری 
کرج پیشــنهاد داد: در دانشگاههای سطح استان برای افرادی که در 
حوزه مدیریت شهری واجد شرایط هستند، بورس ویژه تعیین شود.
وی توضیــح داد: این افراد از طریق دریافت بورس مذکور هم بتوانند 
تحصیل رایگان داشته باشند و هم به استخدام مدیریت شهری دربیایند 
تا بتوانیم از توانمندی ها و اســتعدادهای استان مان به نحو شایسته 

بهره برداری کنیم.

همزمان با دهه فجر انجام شد؛

بهره برداری از 2سردهنه زراعی کنسرود
و خضرتیره در نوشهر

ساری –امیری فر-خبرنگاریادگار امروز:
 در آیین بهره برداری و افتتاح سردهنه زراعی کنسرود، مهندس حامد 
عبدالهی مدیر منابع آب شهرستان های نوشهر، چالوس و کلاردشت 
با اشاره به انجام ســاماندهی رودخانه کنسرود در نیمه اول امسال و 
آغاز عملیات احداث این سردهنه در فصل پاییز، به تشریح فرایند اخذ 
اعتبار و بیان اولویت بندی طرح های برنامه ریزی شــده جهت مکانیزه 
کردن سردهنه های ســنتی و اجرای پروژه های مهندسی رودخانه ها 
پرداختند. در ادامه مهندس عبدالهی ضمن تشــکر از پیمانکار طرح 
جهت اجرای سریع این پروژه علیرغم موانع موجود، از دهیار، اعضای 
شورا و کشاورزان روستای علوی کلا که در اجرای این پروژه همکاری 

داشتند، قدردانی نمود. 
وی سپس به بیان مشخصات فنی پروژه از جمله: تثبیت بستر رودخانه 
بعرض ۱۴ متر با احداث کف بند بتنی و ساخت ۱۲۰ متر دیواره های 
حفاظتی به ارتفاع ۳ متر، ساخت و نصب دریچه های رسوبگیر و آبگیر 
و احــداث بیش از ۲۰ متر کانال انتقال آب بتنی پرداختند و افزودند:   

هزینه اجرایی  ۱۰۰۰۰ میلیون ریال می باشد . 
 در ادامه فرماندار محترم شهرستان نوشهر با بیان اینکه در دو سال اخیر 
شاهد وقوع سیلاب در منطقه بودیم به ضرورت اجرای طرح های تثبیت 

بستر و دیواره سازی رودخانه ها اشاره نمودند.
پروژه دیگری نیز که به بهره برداری رســید سردهنه زراعی خضرتیره 
واقع در رودخانه کلرودپی است که با هزینه ۵۰۰۰ میلیون ریال احداث 
گردید که شامل تثبیت بستر رودخانه بعرض ۱۴ متر با ساخت کف بند 
بتنــی، احداث ۳۴ متر دیواره بتنی به ارتفاع ۳ متر در طرفین، اجرای 
سنگ چین بشکل ریپ-رپ با تزریق بتن، ساخت و نصب دریچه آبگیر 

و احداث کانال انتقال آب بتنی بطول ۲۸ متر می باشد.
 شایان ذکر است اعتبار لازم جهت اجرای این دو پروژه از محل تعهدات 

سفر مقام معظم رهبری تخصیص یافته است

مدیرکل ورزش و جوانان فارس:

 اماکن  ورزشی شیراز نیازمند تجهیز 
و توسعه هستند 

 شیراز-توانایی-خبرنگاریادگار امروز ؛
مدیرکل ورزش و جوانان استان فارس اعلام کرد که محرومیت زدایی 
در شهرستان شیراز و حاشیه این کلانشهر از اولویت های این اداره کل 
محسوب می شود. حیدرعلی کامیاب  در جمع تعدادی از ورزشکاران 
شهر داریون از توابع شهرستان شــیراز، با ابراز تاسف از وجود برخی 
کمبودها در این شهر، گفت: وجود استعدادهای فراوان در رشته های 
ورزشی در نقاط مختلف فارس، انگیزه خدمت را دوچندان کرده است.

وی با بیان اینکه برخی از اماکن موجود ورزشــی در این شهر نیازمند 
تجهیز، ترمیم، مرمت و توسعه هستند افزود :سیستم گرمایشی سالن 
چند منظوره شــهر داریون در آینده ای نزدیک تامین خواهد شــد. 
مدیــرکل ورزش و جوانان فارس از تامیــن نور و رختکن برای زمین 
چمن مینی فوتبال این شهر در دو سه ماه آینده خبر داد و افزود: در 
صورت همکاری شهرداری داریون مبنی بر ایجاد زیرسازی استاندارد 
برای زمین بزرگ فوتبال این شــهر، اداره کل ورزش و جوانان اقدام به 
احداث چمن برای این زمینه بزرگ خواهد کرد. در حاشیه این دیدار 
تعدادی از دختران فوتبالیست شهر داریون از نبود مربی بانو برای این 
رشته ورزشی انتقاد کردند و مدیرکل ورزش و جوانان فارس وعده داد 
که این نیاز را برطرف کرده و بستری برای آموزش کودکان فراهم کند.

به مناسبت دهه  فجر انجام شد؛

دیدار مسئولین شهری کوهسار با خانواده 
شهدا و جانبازان

ساوجبلاغ – عبدالله مظفری-خبرنگاریادگار امروز:  
 مسئولین شهری کوهسار  به مناسبت فرارسیدن  دهه مبارک فجر 
با خانواده شــهدا و جانبازان دیدار کردند. مهندس عظیمی شــهردار 
کوهسار ، مهندس فلاح پور بخشدار چندار  به همراه رئیس اداره بنیاد 
شهید و امورایثارگران شهرستان ،رئیس بنیاد حفظ آثار و ارزش های 
دفاع مقدس شهرســتان، اعضای شورای اسلامی شهر ،فرمانده حوزه 
بسیج617 حمزه سیدالشــهداء)ع( بخش،فرمانده انتظامی بخش ، با 
همســر فداکار شهید و دختر شهید  والامقام  علی عزتور ، با خانواده 
آزاده جانبــاز محمد فلاح زاده ، با خانواده آزاده جانباز حاج رضا گلدار 
،با پدر و مادر گرامی شــهید مدافع حرم به مناسبت فرا رسیدن دهه 

مبارک فجر دیدار کردند.

خرم آباد-مهری پهلوانی-خبرنگار یادگار امروز:
مدیرکل حفاظت محیط زیســت لرستان در مراسم 
افتتاح پاسگاه محیط بانی تالاب بیشه دالان بروجرد 
آن را یکی از مهم ترین تالاب های کوهستانی غرب 
کشــور خواند. مهرداد فتحی بیرانوند در مراســم 
افتتاح پاسگاه محیط بانی تالاب بیشه دالان بروجرد، 
اظهار کرد: لرســتان جزء استان های پربارش کشور 

بوده که دارای تالاب های کوهستانی است.
وی تصریح کرد: تالاب های مناطق کوهســتانی ارزش اکوسیستمی بالایی دارند که حفاظت از 
آنها به رونق گردشــگری کمک  می کند و باعث رونق اقتصادی می شوند. مدیرکل محیط زیست 
لرستان خاطرنشــان کرد: تالاب بیشه دالان بروجرد بیش از ۱۰۰۰ هکتار وسعت داشته که در 
حال حاضر کمتر از نیمی از آن باقی مانده اســت. فتحی بیرانوند اضافه کرد: تالاب های مختلفی 
مانند تنور در دورود، تالاب مصنوعی خروســان در ازنا، تالاب بیشــه دالان در بروجرد و ... در 

استان وجود دارد.
وی بیان کرد: تاکنون اقدامات خوبی در حوزه تالاب های لرستان انجام شده است که در این راستا 
از اعتبارات ملی و استانی استفاده خواهد شد. مدیرکل حفاظت محیط زیست لرستان ادامه داد: 
جوامع محلی این اطمینان خاطر را داشته باشند که از منافع احیای تالاب بی بهره نخواهند ماند.
فتحــی بیرانوند عنوان کرد: با همکاری و کمک جوامع محلی از منافع تالاب ها شــامل؛ پرورش 
ماهی، پرنده بینی و ظرفیت اکوتوریســم تالاب بهره مند خواهند شــد. وی ادامه داد: با توجه به 
نقشــی که تالاب ها در تثبیت ریزگردها دارند با وجود تالاب های سرزنده در لرستان و در صورت 
تخصیص اعتبارات ویژه دیگر شــاهد ریزگردها نخواهیم بود. لازم به ذکر اســت عملیات اجرایی 
پاسگاه محیط بانی بیشه دالان سال ۱۳۹۷ در ۲۲۵ مترمربع زیربنا و بااعتبار معادل ۷۰۰ میلیون 

تومان آغاز شده است.
این پاســگاه محیط بانی در ســه طبقه احداث شده و شــامل پارکینگ و محیط بانی و مجهز به 

مانیتورینگ تالاب است.

ایلام-اسما عظیمی-خبرنگاریادگار امروز:
مدیرعامل شرکت پالایش گاز ایلام به رویکرد سلامت 
محوری در این شــرکت اشــاره کرد و گفت: یکی از 
رویکردهای اصلی این پالایشــگاه، ســلامت محوری 
است و به همین منظور از پتانسیل و توان بالای علمی، 
پژوهشی دانشگاه علوم پزشکی استان ایلام در تعامل با 
صنعت و در حوزه های سلامت این پالایشگاه استقبال 
می شود. به گزارش روابط عمومی، مهندس »شهریار 

داری پور« از انعقاد تفاهم نامه همکاری علمی و پژوهشی بین این شرکت و دانشگاه علوم پزشکی استان 
ایلام خبر داد و افزود: هم اکنون در حوزه پژوهش و فناوری شرکت پالایش گاز ایلام 18 پروژه پژوهشی 
و 7 طرح اینترشــیپ جاری در حال انجام است که از این تعداد بیش از 10 مورد قرارداد  پژوهشی با 
دانشگاههای استان و منطقه منعقد شده است. وی اظهار داشت: حوزه پژوهش و فناوری این شرکت 
همواره پذیرای ایده های خلاقانه و نوآورانه اساتید، متخصصان و پژوهشگران در حوزه های مختلف در 
قالب انجام پروژه پژوهشی ، طرح های اینترنشیپ و حمایت از پایان نامه های تحصیلات تکمیلی می 
باشد. همچنین معاون پژوهشی دانشگاه علوم پزشکی استان ایلام گفت: پالایشگاه گاز ایلام در زمینه 
پژوهش و فناوری تعامل سازنده ای با دانشگاههای کشور بخصوص استان ایلام دارد که انتظار می رود 
این تعاملات با دانشگاه علوم پزشکی استان گسترش یابد. دکتر غلامرضا کلوندی افزود: دانشگاه علوم 
پزشکی استان از تمام ظرفیت های موجود در راستای گسترش ارتباطات علمی، هم افزایی و همفکری 
در قالب تشکیل کارگروههای تخصصی، تبادل دانش و ارائه تجربیات در قالب همکاری های آموزشی و 
پژوهشی در حیطه سلامت، استفاده از ظرفیت استقرار دفتر پژوهش و فناوری پالایشگاه در دانشگاه با 
هدف توسعه رویکردهای دانش بنیان در حوزه سلامت و تشریک مساعی به جهت تسریع در دستیابی 
به اهداف و برنامه های مورد توافق بهره خواهد برد . همچنین رئیس پژوهش و فناوری شرکت پالایش 
گاز ایلام در این جلسه گفت: فعالیتهای حوزه پژوهش و فناوری این شرکت با همکاری مستمر نزدیک 
به 80 نفر از پرسنل شرکت و اساتید دانشگاه در طول 5 سال گذشته منجر به انعقاد بیش از 200 قرارداد 

پروژه پژوهشی، طرح اینترشیپ و پایان نامه تحصیلات تکمیلی شده است.

پالایشگاه گاز ایلام از طرحهای پژوهشی سلامت محور 
استقبال می کند

   افتتاح پاسگاه محیط بانی تالاب بیشه 
دالان بروجرد
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با پرداخت دســتمزد منطقه ای، کارگران غیررسمی 
به صورت رســمی  فعالیت خواهند کرد و وضع امروز 
که 88 درصد از روســتاییان به شکل  غیررسمی کار 
می کنند و این که 50 درصد مشاغل کشور غیررسمی 
 هستند، اصلاح خواهد شد. برای گسترش مشاغل در 
راســتای رونق تولید به مشــکلات قانونی که  ضایع 
کننده حقوق محرومان می باشــد برخورد کرده ایم 
به عنوان مثال  بر اســاس ماده 4١ قانون کار، شورای 
عالی کارهمه ساله موظف است  برای صنایع مختلف 
یا مشاغل مختلف، دســتمزد متفاوت در نظر بگیرد 
 اما این شــورا یک دستمزد سراسری برای کل کشور 
و کل صنایــع در  نظر می گیرد. و ایــن امر باعث از 
بین رفتن صنایع کوچک به خصوص  در روســتا ها 
و مناطق محروم شــده اســت. منصفانه نیســت که 
در تهران، اصفهان و دیگر شــهرهای بزرگ کشــور 
 دســتمزد یک میلیون و 500 هزار تومانی داده شود 
و در روستاها هم  همین دستمزد در نظر گرفته شود. 
وضعیــت هزینه و درآمد خانوار در  این اســتان ها با 
یکدیگر متفاوت اســت و باید در دستمزدها تفاوت 
هایی  بر اساس شرایط معیشــتی آن استان در نظر 
گرفته شود. وقتی دستمزدها  متفاوت باشد مهاجرت، 
بیکاری و شــغل های غیررســمی کمتر می شود. به 
استناد مرکز آمار ایران، در حال حاضر ۱۰ میلیون نفر 

بصورت  شاغل رسمی اجباری در سطح کشور فعالیت 
می کنند که اغلب آنها در  شرکت های بزرگ و معتبر 
مشغول به کارهستند و همه آنها مزایای  قانون کار را 
دریافت می کنند. در مقابل ۱۰ میلیون کارگر محروم 
 وجود دارند که بنا به شرایط کم توانی، محروم بودن 
منطقه و یا پایین  بودن توان شــغل در پرداخت مزد، 
به طور متوســط نصف کارگران  رسمی مزد دریافت 
می کنند این عزیزان به واسطه محدودیت های قانون 
 کار، از داشــتن حقوق بازنشســتگی و خدمات بیمه 
محروم می باشــند. چرا  در وضعیتی که این عزیزان 
حقوقــی کمتر از دیگران دریافت مــی کنند  باید از 
مزایای بیمه و بازنشستگی محروم باشند. اگر اشتغال 
این  عزیزان محترم شمرده شود. جمعیت عظیمی از 
کارفرماهای باتجربه و متخصص، به عرصه تولید  وارد 
می شــوند که نتیجه آن پایدار شدن شغل کارگران 
فعلی و ایجاد ۱۰  میلیون شغل دیگر طی ۳سال آینده 
خواهد بود. اینجانب با توجه به  شرایط فعلی اشتغال 
در کشور اظهار می دارم که با این قانون، رونق  اشتغال 
در کشور محقق نخواهد شــد، مگر اینکه این قانون 
که به استناد  شورای نگهبان خلاف شرع بوده و مانع 
رونق اشتغال می باشــد اصلاح  گردد. لذا، با توجه به 
مشکلات اساسی جامعه و نتایج تحقیقات بین المللی، 
که  توسط برخی از کارشناسان جمع بندی شده است 

، پیشــنهاد زیر جهت  بهرهبرداری و اصلاح قوانین 
به نفع عموم جامعه به صورت علمی و  متناســب با 
دستورات اسلامی تقدیم می گردد. طرح پیشنهادی: 
طبق پتانســیل ماده 4١ قانون کار دستمزد متفاوت 
برای  مناطق مختلف کشور تعیین گردد. برای مثال، 
بــرای پایتخت حداقل  دســتمزد 5 میلیون تومان و 
برای شهرهای بزرگ دیگر دستمزد 4  میلیون تومان 
و برای روســتاها به صورت متفاوت نسبت به شهرها 
 تعیین گردد و با توجه به دستمزد دریافتی از مزایای 
بیمه و بازنشســتگی  بهره مند شــوند. طرح حداقل 
دســتمزد منطقه ای با بهره گیری از اطلاعات مرکز 
آمار  ایران پیشنهاد شده است که مزایای آن به شرح 

زیر می باشد: 
 ١. در صورت اجرای طرح دستمزد منطقه ای، مشاغلی 
که توان  پرداخت دســتمزد بالا را ندارند، به جای از 
بیــن رفتن، به مناطق محروم  انتقــال یافته و در آن 
مناطق، افرادی که توانمندی کمتری دارند مشغول 
 به کار خواهند شد. این افراد می توانند معلولین، زنان 

سرپرست خانوار،  جوانان بی مهارت و امثالهم باشند. 
 2. با اجرای طرح پیشــنهادی، کارگران غیررســمی 
به صورت رســمی  فعالیت خواهند کرد و وضع امروز 
که 88 درصد از روســتاییان به شکل  غیررسمی کار 
می کنند و این که 50 درصد مشاغل کشور غیررسمی 

 هستند، اصلاح خواهد شد. 
 ٣. بسیاری از مشاغلی که به واسطه عدم توان رقابت 
با کالای خارجی  تعطیل شده اند، احیاء خواهند شد 

و افراد بسیار زیادی مشغول به کار  خواهند گردید. 

پای بست ریاضیات ایران در خطر ویرانی است
عضو هیئت علمی دانشــگاه صنعتی شــریف درباره حــذف انتگرال از  مقطع 
متوســطه گفت: این روزها در محافل مختلف، درباره حذف  انتگرال در برنامه 
دبیرســتان صحبت می شود. متأسفانه مطلبی که در این  هیاهو مغفول مانده 
و مسئله مهمتری اســت، حذف مباحث پایه ای تر از  برنامه و یا خوب آموزش 
ندادن آنهاســت. پای بســت ریاضیات ایران در  خطر ویرانی است! دکتر بیژن 
ظهوری زنگنه با بیان این که »مطالب درســی ریاضی را  بیش از آن که باید به 
عنوان پیش نیاز برنامه دانشــگاه در نظر گرفت،  بلکه باید توانایی دانش  آموزان 
دبیرســتانی را برای ورود و مواجهه با  دروس دانشــگاهی دانست«، افزود: در 
صد سال اخیر در ایران، توانایی  دانش آموزان ایرانی در جبر دبیرستانی شامل 
تجزیه و ســاده کردن  عبارات جبری، استفاده از اتحادهای جبری و مثلثاتی، 
حل معادلات  جبری و مثلثاتی، توانایی و به  کارگیری این ابزار زبانزد بود. همین 
 طور استدلال های ریاضی در هندسه و جبر شامل استقراء ریاضی،  برهان خلف، 
اثبات مســتقیم، محاسبه مساحت و حجم اشکال هندسی که  به این مطالب 
»پیش  حسابان«  گفته می  شود. در صورتی که تنها  مشکل دانشجویان فعلی که 
با تغییرات جدید به دانشگاه می آیند، حذف  مباحثی مانند کاربردهای مشتق 
شــامل بهینه  سازی و تغییر نرخ و  نرخ های وابســته، توابع مثلثاتی و انتگرال 
نیست، بلکه همان   »پیش حسابان« است. وی افزود: این مسئله حتی در نتایج 
آزمون تیمز هم مشــهود است؛ زیرا  در دوره  های قبل، دانش آموزان ایرانی در 
مدل ســازی و حل  مسئله  های دنیای واقعی مشکل داشتند. ولی نتایج تیمز 
۲۰۱۵ نشــان داد  که حتی در دوره ابتدایی، عملکرد دانش  آموزان ایرانی پایه 
چهارم هم  در رابطه با انجام »عملیات« یعنی انجام محاسبات نیز افت پیدا کرده 
 است. بنابراین، پای  بست ریاضیات ایران در خطر ویرانی است! زنگنه در پاسخ به 
سوالی درباره اهمیت انتگرال در علوم مختلف، گفت:  فیزیک دانشگاهی و خیلی 
از دروس دیگر دانشگاهی، بر اساس ریاضی  گذاشته شده است. در دانشگاه  های 
آمریکای شمالی و مشخصاً آمریکا و  کانادا، به طور طبیعی در دبیرستان حسابان 
نمی  خواننــد و فقط درصد  کمی از دانش  آموزان دبیرســتانی، آن را در قالب 
یک »درس  دانشــگاهی« ) advance placement: AP ( و به عنوان درس 
 اختیاری، در دبیرستان می  گیرند و در دانشگاه، از گرفتن مجدد آن  درس که 
معادل »ریاضی عمومی ١«است، معاف می  شوند، ولی واحد  این درس برایشان 
منظور می  شــود. در بعضی از دانشگاه  ها هم مانند  دانشگاه برکلی، پیش  نیاز 
درس »فیزیک یک« دانشگاه، درس   »ریاضی یک« است؛ به این معنی که یک 
درس ریاضی به دروس  ریاضی دانشگاه در رشته  های علوم و مهندسی اضافه 
می  شود.   وی با بیان این که در برنامه درسی جدید دبیرستان ریاضی مناسب 
 حذف شده است، افزود: مشــکل اصلی دانشجویان ورودی به دانشگاه ها،  در 
مباحث »پیش حسابان« و البته کاهش توانایی و علاقه دانش آموزان  به ریاضی 
است که یک مسئله اجتماعی آموزشی بسیار پیچیده است و  راه حل ساده  ای 
ندارد. تجربه دانشــگاه  های امریکا و کانادا نشان  می دهد که در شرایط فعلی، 
حتی گذاشــتن دروسی مانند »پیش حســابان«  نیز، این مشکل را حل نمی  
کند. عضو هیئت علمی دانشگاه صنعتی شریف در پاسخ به سوالی درباره  ظرفیت 
تدریس مبحث انتگرال در دانشگاه، گفت: باید توجه کرد که در  درس ریاضی 
عمومی یک، هم مشتق را تدریس می کنیم و هم انتگرال  را، تدریس این مطالب 
در دبیرســتان، کمک می کند که از بخش  های  محاسباتی این مطالب، سریع 
تر عبور کنیم و بیشتر بر مطالب نظری  تأکید کنیم. ما در دانشگاه، از مبحث 
»پیوستگی« شروع می  کنیم، بعد  مشتق را تعریف می کنیم و قضیه  مهم آن 
مانند »قضیه مقدار میانگین«  و کاربردهایش در حل مســایل بهینه  سازی و 
نرخ  های وابســته، تابع  نمایی، لگاریتم، مسئله رشد و زوال، قانون زنجیره  ای، 
تقریب خطی،  تعریف انتگرال، روش  های انتگرال  گیری و کاربردهای آن، دنباله 
و  سری و بالاخره سری تیلور را تدریس می  کنیم. قبلًا بعضی از این  مطالب را 
دانشجویان به زبان محاسباتی و شهودی در دبیرستان یاد  گرفته بودند و به این 
دلیل، تدریس بعضی بخش  ها در دانشگاه، بیشتر  دوره و یادآوری بود. با حذف 
انتگرال و کاربردهای مشتق در  دبیرستان، امکان تدریس ریاضی عمومی ۱ و 
۲ در قالب دو درس  چهار واحدی وجود ندارد و باید این دو درس، پنج واحدی 
شوند. این استاد ریاضی درخصوص مشورت آموزش و پرورش با استادان  ریاضی 
برای تدوین کتب درسی، گفت: با توجه به این که من در تدوین  و برنامه  ریزی 
کتاب  های ریاضی دوره متوسطه در دهه ۷۰ شرکت  داشتم، می  توانم بگویم 
منظور کدام اســتاد دانشگاه است؟ مثلًا من به  عنوان یک ریاضی دان آشنا به 
آموزش ریاضی و برنامه ریاضی دوره  متوســطه و دانشگاهی که دغدغه جدی 
نســبت به برنامه درسی ریاضی  داشته و دارم، جزو کسانی بودم که صلاحیت 
اظهار نظر در مورد  برنامه درسی دوره متوسطه را داشتم. ولی وقتی در همان 
زمان، مطرح  شد که می خواهند برنامه درسی ریاضی دوره راهنمایی و ابتدایی 
را  تغییر دهند، گفتم که من صلاحیت ورود به این مباحث را ندارم. برای  برنامه 
دوره ابتدایی که با معلمان عمومی سروکار دارد، نیاز است که با  احتیاط فراوانی 

وارد کار تغییرات برنامه  ای شد. 

کاهش چشمگیر ترابردپذیری
 از ابتدای امسال

آمار ترابردهای تکمیل شــده نشان می دهد ترابردهای دو اپراتور همراه 
 اول و ایرانســل از ۱۰ هزار از ابتدای ســال جاری به ۵۰۰۰ در دی ماه 

 رسیده است. 
طــرح ترابردپذیری شــماره ها ) MNP ( در طول ســال ها درگیر اما و 
 اگرهایی بود که درنهایت از ســال ۱۳۹۵ اجرایی شــد. به موجب این 
 طرح، شرایطی فراهم می شود که مشترکان با حفظ شماره خود بتوانند 
 اپراتــور ارائه دهنده خدمــات خود را عوض کنند. البتــه فرآیند ترابرد 
 شرایط خاص خود را دارد و ممکن است برخی از درخواست های  ترابرد 

از سوی مشترکان با موافقت مواجه نشود. 
احراز نشــدن هویت مانند تطابق نداشــتن مشــخصات اعلام شــده با 
 مشــخصات دارنده شــماره، رعایت نکردن ترابــرد نظیربه نظیر مانند 
 درخواســت ترابرد سیم کارت دایمی به اعتباری و برعکس، فعال نبودن 
 سیم کارت، فعال بودن کمتر از سه ماه سیم کارت شماره مورد درخواست 
 برای ترابرد و پرداخت نکردن به موقع صورتحســاب اولیه صادرشده از 
 اپراتور فرستنده توســط مشترک در سیم کارت های دائمی از دلایل رد 

 درخواست ترابرد عنوان شده است. 
سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی، آمار ترابردهای  صورت گرفته 

از ابتدای سال جاری را منتشر کرده است. 
البته باید در نظر داشــت تنها تعداد تــراز، ملاک اول بودن یک اپراتور 
 در ترابرد نیست. موارد دیگری از جمله کیفیت، تعداد تخلفات، سرعت 
 ترابرد و تجربه کاربری هم وجود دارد و بعضی از این پارامترها به  نحوه 
ارائه ســرویس برمی گردد. ممکن است یک اپراتور در یک مدت  زمان، 
سرویس خاصی ارائه دهد که در آن زمان مشترک به اپراتور  ترابرد کند 
و بعد بخواهد به اپراتور مبدا خود برگردد؛ این دلیل نمی شود  اپراتوری 
که از آن بازگشــته، ســرویس نامناسبی داشــته و یا اپراتوری که  الان 

انتخاب کرده سرویسش مناسب است. 
در هر حال، برای اجرای این طرح لازم است که در گام اول مشترک  از 
طریق مراجعه به ســایت یا مراجعه حضوری به دفاتر خدماتی  اپراتوری 
که قصد دارد به آن مهاجرت کند، فرم درخواست را تکمیل و  به عبارتی 
بــرای اجرای این طرح ثبت نام کند. پــس از آن در صورتی  که فرد از 
شــرایط لازم برخوردار باشــد از طریق یک پیامک تأیید ثبت  نام او به 

اطلاعش خواهد رسید. 
هم چنین پیش از اجرای طرح ترابردپذیری لازم است مشترک حداقل 
سه  ماه در اپراتور ارائه دهنده خدمات اولیه فعالیت داشته باشد. از سوی 
 دیگر امکان تغییر اپراتورها تنها دو بار در سال میسر است و پس از  این 
تغییرات هزینه تمامی سرویس ها، تماس و پیامک مطابق با  اپراتوری که 

به آن ترابرد شده محاسبه خواهد شد. 

تولید نخ از سلولهای پوست انسان 
برای اعمال جراحی

محققان با اســتفاده از سلول های پوســتی انسان نوعی نخ ابداع کرده 
اند  که می توان آن را به اشــکالی بافت، قلاب بافی کرد و در عمل های 

 جراحی به کار برد. 
محققان الیافی انعطاف پذیر از ســلول های پوســت انسان ابداع کرده 
اند  که می توان آن را به اشــکالی خاص بافت و برای مقاصد پزشــکی 

 استفاده کرد. 
محققان فرانســوی از این الیاف در عمل هــای جراحی روی حیوانات 
 استفاده کرده اند و معتقدند در آینده می توان از این الیاف انسانی برای 

 پیوند بافت ها یا ترمیم اعضای بدن استفاده کرد. 
 ) fibroblast ( در این تحقیق از ســلول هایی به نام ســلول های تارزا
 استفاده شده که در آزمایشــگاه پوستی انعطاف پذیر و کارآمد ساخته 
شود.  این پوست تابیده می شود تا به شکل یک نخ در بیاید و بتوان آن 

را به  ساختارهای مختلف تبدیل کرد. 
 »نیکلاس لو اورو« از انستیتو ملی تحقیقات پزشکی و بهداشت انگلیس  
 و محقق ارشــد این پژوهش می گوید: می توان با این نخ جیب دوخت، 
 لوله ساخت و یا غشایی سوراخ دار تولید کرد.  با کمک این نخ می  توان 

بافتنی بافت، آن را تابید یا قلاب بافی کرد. 
این نخ انعطاف پذیر برخلاف پوســت مصنوعی که اشتعال زا است، می 
 تواند فرایند درمان را تســریع کند. همچنین سیستم ایمنی بدن انسان 
آن را  پــس نمی زند و به همیــن دلیل برای اســتفاده در فرایندهای 

پزشکی ایده آل  است. 
برای تولید این الیاف ورقه هایی از پوســت به شکل روبان هایی بریده و 
 تابیده شــدند تا نخ هایی با قدرت های مختلف بسازند. این نخ ها روی 

 حیوانات آزمایش شد. 

استاد اقتصاد دانشــگاه علامه طباطبایی اظهار داشت: 
در ســال ۱۳۹۷ و  به محض اینکه اندکی شــفافیت در 
نحوه تخصیــص دلارهای نفتی به وجــود  آمد، دیدیم 
که چه فســادهایی برملا شــد. دولت آقای روحانی از 
آن  شــفافیت ها چه بدی دید که پس از فروکش کردن 

بحران دوباره آن را  متوقف کرد. 
فرشاد مومنی گفت: برآوردها نشان می دهد که حداقل 
طی ســه دهه اخیر  اگر نظام تصمیم گیری ما روایت و 
آگاهــی تاریخی را جدی می گرفــت  بیش از ۷۰ درصد 
خطاهای سیاســتی کــه باعث فاجعه شــده بودند، به 
 وجود نمی آمدند. متاسفانه الان با دستکاری موقعیت ها 
روبرو هستیم  یعنی آنهایی که به هر دلیلی با جمهوری 
اسلامی مشکل دارند این  اســتراتژی را دنبال می کنند 
که چون جمهوری اســلامی خطاهای فاحش  دارد پس 
قبلی ها بدون اشــتباه بودند در حالــی که به مجموعه 
مدارک و  اسناد باقی مانده از دوران پهلوی نگاه می کنیم 
تقریبا در تمام روایت ها  مشــاهده می شــود بی اعتنایی 
غیرمتعارف به بنیه تولید و بسنده کردن به  امور روزمره 

در آن دوره وجود دارد.  
وی ادامه داد: تمام کســانی که در مورد تئوری انقلاب 
مطالبــی نوشــته اند  با وجود اختــلاف در صورت بندی 
مســائل در یک موضوع اشتراک دارند  که آن بی عدالتی 
و نابرابری های ناموجه اســت یعنــی اگر بی عدالتی ها و 
 نابرابری ها از حدود خاص فراتر برود موجب مشــکلات 
جدی در جامعه  خواهد شــد. وقتی موضوع آقای سپنتا 
نیکنام پیش آمد یکی از فقهای  شورای نگهبان از سلطه 
غیرمســلمانان بر امور مسلمانان اعلام نگرانی  کرده بود. 
بنده مقاله ای در این مورد منتشر کردم که اگر شما فهم 
بایســته  از عدالت اجتماعی داشتید به جای آنکه نگران 
سپندا شوید نگران رفتار  شورای نگهبان بودید. چون به 
محض اینکه توازن قوا در قدرت، ثروت  و منزلت به هم 
می ریزند مناسبات ناپایدار و نابرابری ها افزایش می یابد 

 که یکی از کلیدی تریــن پیامدهای آن افزایش و عمق 
بیشتر وابستگی ذلت  آور به دنیای خارج است. 

وی ادامــه داد: بنابراین حکومتی کــه به توزیع عادلانه 
قــدرت، ثــروت و  منزلت بی اعتنا اســت در واقع باعث 
وابستگی بیشــتر به دنیای خارج  خواهد شد و این پایه 
مستحکم نظری در ادبیات توسعه دارد. بنده در آن  نامه 
گفته بودم که شــما در دوره احمدی نژاد ولو با حســن 
نیت اعلام  خوشحالی کرده بودید که حکومت یکدست 
شده و آرامش برقرار است،  در حالی که براساس گزارش 
مرکز پژوهش های مجلس، مقایسه کارنامه  دولت آقای 
احمدی نژاد بــا آقای خاتمی نشــان می دهد  در دوره 
احمدی نژاد  ارزبــری هر واحد تولیــد ناخالص داخلی 
در مقایســه با دولت خاتمی ۵  برابــر افزایش یافته بود. 
بایدتوجه داشــت که در اقتصادهــای رانتی با تقدم  امر 
سیاسی روبرو هستیم یعنی اگر نابرابری های ناموجه در 

توزیع  قدرت سیاســی روی دهد از دل آن آثار بســیار 
تزلزل آور و شکنندگی در  همه عرصه های حیات جمعی 

به ویژه اقتصادی بیرون خواهد آمد. 
رییس موسسه دین و اقتصاد متذکر شد: درحالیکه اگر 
فهمی از مســئله  توســعه و عدالت اجتماعی داشتید از 
یکدست کردن حکومت نباید  خوشحال می شدید، بلکه 
باعث ناراحت است چون هم موجب گسترش  غیرمتعارف 
نابرابری ها می شود و  هم وابستگی های ذلت آور به دنیای 
 خــارج را افزایش می دهد. وی تصریــح کرد:  وقتی به 
شخصی مثل آقای  راغفر گفته می شود که مسلمانی اش 
احراز نشــده است و یا شــما را  نمی شناسیم واقعا جای 
شگفتی دارد در قرن ۲۱ کسی مسئول حکومتی  باشد و 
شخصی مثل راغفر را نشناسد و یا مسلمانی اش را احراز 
نکند.  باید توجه داشت ایران، مردم، حکومت و آینده آن 
در اثر این ســهل  انگاری ها و ندانم کاری ها می تواند در 

کانال غیرقابل بازگشت قرار  بگیرد. 
این اقتصــاددان در مورد تسخیرشــدگی نظام تصمیم 
گیری به دســت  غیرمولدها گفــت: کانال های اصابت 
پدیده تسخیرشــدگی نظام تصمیم گیری  به دست غیر 
مولدها جایی اســت که ارز تخصیص می یابد، در مورد 
 اعتبارات ریالی تصمیم گیری می شــود، سهام رد و بدل 
می شــود و دولت  خرج می کند. با علائم ۱۵ سال اخیر 
ابعــاد نگران کنندای نســبت به این  موضوع مشــاهده 
می شــود که البته باطل الســحر آن نیز شفافیت است. 
در  ســال ۱۳۹۷ و به محض اینکه اندکی شــفافیت در 
نحوه تخصیــص  دلارهای نفتی به وجــود آمد، دیدیم 
که چه فســادهایی برملا شــد. دولت  آقای روحانی از 
آن شــفافیت ها چه بدی دید که پس از فروکش کردن 

 بحران دوباره آن را متوقف کرد. 
مومنی افزود: دانشمندان بزرگ باور دارند که در تاریخ 
بشــر برای  توزیع رانت بین گروه های ذینفع سازوکاری 
به اندازه بانک های  خصوصی مشاهده نشده است. تعبیر 
تئوریک این است که وقتی به یک  فرد خصوصی اجازه 
تاســیس بانک را می دهند بی سابقه ترین رانت  مشاهده 
شــده یعنی رانت خلق پول از هیچ داده می شود و این 

کمر اقتصاد  را خواهد شکست. 
وی یــادآور: به محض اینکه بحــران ۲۰۰۸ اتفاق افتاد 
بســیاری از  کشورهای صنعتی پیشــرو مانند انگلستان 
ملی کردن بانک های  خصوصی را بعنوان اولین اقدام در 
نظر گرفتند. همچنین در ادبیات  توسعه، در شیلی پس 
از آلنده یعنی زمانی که پینوشــه ســر کار بود و  برنامه 
و خصوصی سازی های  آزادســازی  تعدیل ســاختاری، 
افراطی اجرا  شــدند به محض اینکــه دیدند جامعه به 
سمت فروپاشــی نزدیک می شود  بانک های خصوصی را 
ملی کردند چون تا زمانی که باب رانت و فســاد  بســته 

نشود هیچ اصلاحی امکان پذیر نیست. 

هیچ اصلاحی قبل از بسته شدن باب فساد امکان پذیر نیست
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افقي :
  1 - شــریک جرم - اثری از رضــا امیرخانی - 
مردانگــی ، جوانمردی 2 - كره - كلوچه - كرم 

شب تاب 
3 - صحنــه نمایش، آفت غلات، رود اروپایی - 
گمان - دانه گیاه، بذر - حرس و علاقۀ شــدید 
بــه چیزی 4 - نــام اختصــاری ســازمان پیمان 
مركــزی - حركتی در كاراتــه 5 - قیمتی - خط 
كش بیگانه - انصاف 6 - دریچه ای در سیلندر 
7 - منقار كوتاه - از احشام، پرفسور حیوانات 
- آخــر، قعر 8 - نیتــروژن - الهه جنگجو، آتنا، 

الهه دانش روم باستان 
9 - نــام تركــی، نــام آذربایجانــی 10 - مربی 
تیــم ملی والیبال جوانان ایــران - واحد نظامی 

بزرگتر از گردان 
و  كهگیلویــه  در  كوهــی  یاســوج،  قلــه   -  11
بویراحمــد - دعــای زیــر لــب - تکنــوازی در 
موســیقی - چه بســیار 12 - حركتی در جودو 
- منســوب به خاندان امیه - صفت پادشاهان 

بزرگ 
13 - خربــزه نــارس - لکنت ناگهانــی زبان - 
ســطح، چهره، مایه پیشــرفت بعضــی ها 14 - 
مختــرع ماشــین تخلیه گاز - جای امن - ســایه 
بان درشــکه 15 - كلمه تعلیل - فیلمی با بازی 

امیرآقایی - اختصار

عمودي :
 1 - هموزن - نوعی كدو 2 - ســالخورده، پیر، 
كهنسال - اصلاح عکس - درخت زبان گنجشک 
- مــوی مجعــد 3 - رانــدن بی ادبانــه، راندن 
مزاحــم - مــن و تو، ضمیــر جمــع، آب تازی - 
برابری 4 - بیدار ماندن شب - روایت كننده . 
نقل كننده - حرف تعجب، تعجب زنانه، گشوده 
5 - حیــوان نجیب، حیوان مســابقه - نگارش، 
كتابت 6 - از وســایل ورزش باســتانی - گروه 
فرنگــی، گروه و دســته فرنگی 7 - نت ســوم، 
نــت مخمور، پیشــوند فعــل مضارع - شــهرت 
تیــم نیویورک در NBA - بــالا آمدن آب دریا، 
كلاه الف، باب روز - هم در آســمان است و هم 
اسمی زنانه، نامی برای دختران 8 - یادداشت، 
الفبای موســیقی - حرص و طمع، زیاده خواهی، 
از حروف اضافه 9 - نشانه - راه میانبر، طریق 
كوتــاه - از حــروف مقطعــه قــرآن - فرمانــده 
بــدن 10 - دایی شــیرازی - واحد پول قدیم 
هلند 11 - پادشــاه بابل - نوعی اســباب بازی 
12 - بم وارونه - ابزار بریدن چرم - كاشــف 
میکروب سل 13 - مولف تاریخ اجتماعی ایران 
- دیر نشین - طاقچه بالا، بام فرنگی 14 - گل 
و لای - شــاخه ای از علم دندانپزشکی - حرف 
پیــروزی، ضمیر غایــب، جانشــین او 15 - اثر 
جیمز جویس - خدای انگلیســی - محصول آب 

و صابون

 جدول شماره 178

1
1
2
3

4
5
6
7
8
9
10
11
12
13

23456789101112131415

14

15

کاهش مشاغل غیررسمی با پرداخت دستمزد منطقه ای

روزنامه یادگار امروز
 منتظر ارائه پیشنهادات و نظرات شما می باشد 
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خبر خبر 

شــهرقدس-زینب پناهلو - خبرنگاریادگار امروز 
:ناصر رجبیان رییس ســازمان مدیریت پسماند 
شهرداری قدس، به تشریح عملکرد این سازمان 

در 9 ماه نخست سال جاری پرداخت.
به گزارش مدیریــت ارتباطات و امور بین الملل 
شورای اسلامی و شهرداری قدس، ناصر رجبیان 
گفت: امروزه توجه به مدیریت صحیح پســماند 
به  عنوان یکی از اصول توســعه پایدار در جامعه 
شهری، ضرورت یافته است زیرا عواملی نظیر رشد 
روزافزون جمعیت، توســعه صنایع، تغییر الگوی 
مصرف، استفاده از مواد تجزیه ناپذیر، در معرض 
خطر قرار گرفتن سلامتی انسان و تهدید محیط 
زیست و... لزوم توجه به مدیریت صحیح پسماند را 

بیش از پیش یادآور می شود.
وی با اشاره به عملکرد کارگروه پسماند، گفت: در 
9 ماه نخســت سال جاری پذیرش، حمل و دفع 
56188 تن پسماند شــهری، توزیع 380 فقره 
دعــوت نامه، توزیع 300 فقــره اخطار اول برای 
مراکز مختلف، توزیع 180 فقره اخطار دوم برای 
مراکز مختلف، انعقــاد و تمدید قرارداد به تعداد 
270 فقره با مراکز مختلف، برگزاری دوره آموزشی 
ضابطین قوه قضائیه با حضور دادستان محترم و 
کلیه ادارات شهر، برگزاری دوره های بازدید دانش 

آموزان و مربیان مدارس از ایستگاه میانی انتقال 
پسماند، پیگیری امور مربوط به تصفیه شیرابه در 
سکوی میانی پسماند و توزیع کیسه های جمع 
آوری پســماند با پایه سازگار محیط زیست یبن 
هیات های مذهبــی و مدارس از جمله عملکرد 

کارگروه پسماند بوده است.
رئیس سازمان مدیریت پسماند شهرداری قدس با 
تاکید بر ضرورت بازیافت پسماندهای کشاورزی، 

افزود: روزانه به طور متوسط بیش از 5 تن پسماند 
کشــاورزی اعم از شــاخه ها و تنه های خشک 
درختان از ســطح شهر جمع آوری می شود، که 
با توجه به هزینه حمل و دفن این پســماندها و 
اختلال در بارگیری برای استفاده صحیح و بهینه 
از سرشاخه ها و چوبهای باقی مانده از هرس شاخه 
های خشک و قطع شده درختان، اقدامات مربوط 
به پیگیری تبدیل این پسماندها به مالچ و کود نیز 

صورت گرفته است.
وی در ادامــه افــزود: با توجه بــه اینکه به طور 
میانگین روزانه بین 250 تا 280 تن زباله در شهر 
جمع آوری و دفن میشــود که در این خصوص 
فرهنگسازی و تشویق شهروندان در زمینه تولید 
زبالــه کمتر و تفکیک پســماند از مبدا بیش از 
پیش ضرورت می یابد، به همین منظور اقدامات 
مثبتی نظیر پیگیری تجهیز مدارس به سطل های 
تفکیک پسماند از مبدا، توزیع سطلهای مخصوص 
تفکیک مواد پسماند در سطح ادارات شهرستان، 
ســازمان ها و واحدهای تابعه این شــهرداری و 
استقرار کانکس تفکیک و بازیافت پسماند صورت 
گرفته است تا زباله های تر و خشک این مراکز به 

شکل تفکیک شده جمع آوری گردد.
رجبیان ادامه داد: از دیگر اقدامات صورت گرفته 
در 9 ماه نخست سال جاری سرویس دهی برخی 
خودروهای سازمان به سایر دوایر شهرداری مانند 
سرویس دهی به معاونت فنی و عمرانی شهرداری، 
سکوی مکانیزه، کنترل نظارت، اداره سیما و منظر، 
امور شهری و فضای سبز بوده است که با توجه به 
اهمیت آماده به کار بودن و سرویس به موقع این 
ماشین آلات، از ابتدای سال جاری 2924 مورد 

خدمات تعمیراتی صورت گرفته است.

اصفهان-مریم مومنی-خبرنگاریادگار امروز:
 مدیرعامل شــرکت توزیع برق اســتان اصفهان 
گفت: در ســال جاری۱۸۳ میلیارد تومان صرف 

طرح های این شرکت شده است.
حمید علاقمندان در نشســت خبری با اصحاب 
رســانه که به مناســبت چهل و یکمین سالگرد 
پیروزی شکوهمند انقلاب اســلامی برگزار شد 
افزود: در بخش توســعه ، برق رسانی به ۲۸ هزار 
مشترک جدید با مبلغی بالغ بر ۴۳ میلیارد تومان 
و همچنین در بخش روشــنایی شامل توسعه و 
سرویس های مرتبط با روشــنایی معابر شهری 
و روســتایی بالغ بر ۱۹ میلیارد تومان پروژه های 

جدید در استان افتتاح شده است.
وی ادامه داد: شــرکت توزیع برق اســتان با ۲۳ 
شهرستان اصفهان به جز مرکز استان یک میلیون 
و ۵۰۰ هزار مشــترک دارد که با فروش ســالانه 
۱۰.۲ میلیارد کیلووات ســاعت انــرژی یکی از 
بزرگترین شرکت های توزیع برق کشور محسوب 

می شود.
مدیرعامل شــرکت توزیع برق اســتان اصفهان 
افزود: این شرکت توانسته در حوزه های هوشمند 
سازی و رویت پذیری جزو بهترین شرکت های 

توزیع برق کشــور محسوب شــود و هرساله در 
حوزه های تخصصی وزارت نیرو و مجموعه صنعت 
برق و هم در حوزه استانی یعنی جشنواره شهید 
رجایی موفق به کسب رتبه نخست در بین تمام 

دستگاه های اجرایی شود.
وی ادامه داد: امســال در ۲ حوزه تبدیل ســیم 
بــه کابل با انجام بیش از ۵۵۰ کیلومتر شــبکه 
فشــار ضعیف با هزینه ۴۰ میلیارد تومان رکورد 

بی ســابقه ای طی ۱۰ ســال گذشته در شرکت 
توزیع برق به جا گذاشــتیم و همچنین در حوزه 
هوشمندســازی با انجام بیش از ۳۲ هزار تبدیل 
کنتور به کنتورهای هوشــمند یا فهام در عرصه 

کشور اولین شرکت هستیم.
علاقمندان افزود: درحال حاضر تمام مشــترکان 
بزرگ ما اعم از صنعتی، کشاورزی و حتی تعدادی 
از مشــترکان با مصارف بالا مجهز به کنتور فهام 

شدند که نیاز به هیچ گونه قرائتی ندارند.
وی در ادامه تصریح کرد: تعمیرات و بهینه سازی 
مصارف با رقمی بالغ بر ۴۷ میلیارد تومان باعث 
شده تا بتوانیم به رقم حدود ۲۰۰ دقیقه خاموشی 
در سال دســت پیدا کنیم که حدود 75 درصد 

کاهش نسبت به پنج سال قبل را شاهدیم.
 حمید علاقمندان ضمن رونمایی از طرح »هما« 
که برای اولین بار در کشور اتفاق افتاده ،افزود: این 
طرح توانسته در حوزه حوادث و اتفاقات شرکت را 
به گونه ای هوشمند کند که برای مشترکان دارای 
کنتور فهام هم اعلام خاموشــی با برنامه قبل از 
شروع کار و نیز اعلام میزان خاموشی های اتفاقی 

در حین زمان خاموشی را انجام دهد.
مدیرعامل شرکت توزیع برق استان اصفهان اظهار 
داشت: خوشبختانه در کنار این طرح سامانه های 
نیرونگار، پایش۲، مکمل و پیشــران هم همگی 
کمک کرده تا شــرکت توزیع برق استان به افق 

خود نزدیک شود.
وی اضافه کرد: در سال جاری برنامه پنج ساله اول 
شــرکت خود را با برآورد حدود ۸۵ درصد تحقق 
اهداف به پایان می بریم و برنامه پنج ساله دوم را 

از ابتدای سال ۹۹ تا سال ۱۴۰۴ آغاز می کنیم.

شهرکرد- احسان محمودی- خبرنگاریادگار امروز
علي ســامان پورمدیر كل پزشــكي قانوني استان 
چهارمحال بختیاري گفت : در حال حاضر خدمات 
پزشكي قانوني علاوه بر مركز استان ، شهركرد ،  در 
بروجن ، فارسان و لردگان انجام مي شود و در آینده 
نزدیك نیز مراكز پزشكي قانوني شهرستانهاي اردل 
، كیار و ســامان راه اندازي و به بهره برداري خواهد 

رسید .
وي افزود: سالن تشــریح لردگان یكي از مطالبات 
مردمي آن شهرســتان بوده كه مجهز به امكانات و 
تجهیزات لازم مي باشــد ولي بدلیل نبود پزشك 
در آنجــا كالبد شــكافي انجام نمي شــود . اما  در 
حال حاضر پزشك از سهمیه بورسیه و از نیروهاي 
متخصص براي مركز پزشكي قانوني لردگان جذب 

شده كه از سال آینده مشغول بكار خواهد شد . 
مدیــر كل پزشــكي قانوني اســتان تصریح نمود 
كه پیشــرفت فیزیكي ســاختمان پزشكي قانوني 
شهرستان بروجن در حال حاضر به 60 تا 70 درصد 
رسیده است كه چنانچه تامین اعتبار شود در سال 

آینده افتتاح و به بهره برداري خواهد رسید و واحد تشرح آن هم 
همزمان راه اندازي خواهد شد . 

وي افزود: نكته مثبت اینكه آزمایشــگاه ســم شناسي و آسیب 
شناســي استان نسبت به دیگر استان ها نمونه مي باشد و كلیه 
آزمایشــات در استان انجام مي شــود به جز آزمایش ژنتیك كه 
نیازمند انتقال به اســتان هاي همجوار مي باشــد و نیز سیستم 

الكترونیكي در پزشــكي قانوني راه اندازي شده و با همه مراكز و 
دستگاهها و كلانتري ها و پاسگاهها در ارتباط مي باشد  كه باعث 

كاهش كاغذ بازي مي شود . 
دكتر ســامان پور در مورد آمار نه ماهه ســالجاري گفت : بدلیل 
پراكندگي آمار شهرستان ها دستخوش تغییرات جزیي مي شود 
ولي در كل متاسفانه آمار مراجعین مدعي نزاع در نه ماهه امسال 
4/4 درصد افزایش داشــته كه تعداد آنها به 7725 نفر رســیده 

است و آمار غرق شدگي در همین مدت 68 درصد 
افزایش داشته كه آمار بسیار بالایي از نظر موقعیت 

جغرافیایي استان مي باشد .
وي افزود : در نه ماهه امسال آمار معاینات تصادفات 
4/9 درصد و فوتي هاي ناشي از تصادف 3 درصد و 
معاینات اجساد حوادث كار 60 درصد و فوتي هاي 
سوختگي 33 درصد و آمار خودكشي و دیگر كشي 

در استان كاهش داشته است . 
مدیر كل پزشكي قانوني استان اظهار داشت میزان 
خشــونت خانگي از جمله همسر آزاري خانم ها به 
دلیل فرهنگ ســنتي حاكم بر استان بیشتر بوده 
اســت و نیز بیشترین و بدترین نوع كودك آزاري و 
معلول آزاري و سالمند آزاري به دلیل عاطفي بودن و 
مشاهده نشدن عوارض آزار و اذیت كمتر مورد توجه 

فرار مي گیرد . 
وي افــزود : اجراي طرحهاي پژوهشــي در حوزه 
آســیب هاي اجتماعي از جمله قتل ، خودكشي ، 
خشــونت و نزاع در پزشكي قانوني یك اولویت مي 
باشد و نیازبه پژوهش توسط پزشكي قانوني دارد كه 
به علت ناكافي بودن اعتبارات حوزه پژوهشي در این اداره تاكنون 
اجرایي نشــده است ولي پزشكي قانوني استان آماده همكاري با 

دستگاههاي اجرایي براي انجام كارهاي پژوهشي باشد . . 
علي سامان پور در پایان گفت : مجوز سقط درماني به علت كاهش 
ناهنجــاري هاي جنیني و تاخیر در مراجعه به پزشــكي قانوني 

كاهش داشته است . 

بهره برداری از  طرح های شرکت توزیع برق استان اصفهان همزمان با دهه فجر

کرمانشاه-فریده محمدی-خبرنگار یادگار امروز؛
رییس ســازمان جهاد کشــاورزی کرمانشــاه 
بــا بیان اینکــه بخش کشــاورزی اســتان در 
ســال ۹۸ بــا برنامه ریــزی خــوب و حمایت 
همــه جانبه مســوولان ملی و اســتانی ســال 
موفقی را پشــت سرگذاشــته و توفیقات خوبی 
داشــته ایم، گفت: بخش کشــاورزی استان با 
 شــتاب و براساس برنامه مســیر توسعه را طی

 می کند.
نوربخش حاتمــی در مراســم رونمایی از پنج 
محصول ســالم گواهی شــده زنان روستایی و 
تجلیل از مدیــران عامل صندوق های اعتبارات 
خُرد زنان روستایی استان کرمانشاه در سرسرای 
اجتماعات سازمان جهاد کشــاورزی استان، به 
کســب رتبه پنجم استان کرمانشــاه در تولید 
گندم با وجود همه مشکلات اشاره کرد وافزود: 

امسال ۳۸۰ هزار تن بذر اصلاح شده و با کیفیت در استان 
خریداری شــده و تلاش می کنیم فرهنگ استفاده از بذور 

اصلاح شده و مادر را در استان نهادینه نماییم.

او افزایش میزان تولیدات گوشــت سفید و قرمز را از دیگر 
توفیقات استان در سال جاری دانست و گفت: تولید گوشت 
سفید در استان از ۶۳ هزار تن به ۷۰ هزار تن و گوشت قرمز 

نیز به ۴۰ هزار تن رسیده است.

او همچنین با اعلام اینکه تولید عســل در 
اســتان نیز اکنون به پنج هزار و ۵۵۴ تن 
رسدیه اســت، گفت: براساس برنامه ریزی 
انجام شــده و باتوجه به پتانسیل و ظرفیت 
های این بخش تا سه سال اینده این رقم را 

به ۱۰ هزار تن می رسانیم.
او توســعه پرورش رنبور عسل را در ایجاد 
اشــتغال و درآمدزایی برای جوامع محلی و 
توسعه اقتصادی منطقه بسیار موثر دانست.
استان  رییس ســازمان جهاد کشــاورزی 
کرمانشــاه در ادامه ســخنان خود یکی از 
رویکردهای این ســازمان را توجه ویژه به 
جوامع محلی به خصوص زنان سرپرســت 
خانوار دانســت و گفت: در راستای حمایت 
از این اقشــار امسال ۴۸ صندوق خُرد زنان 
در اســتان تشکیل شده است.حاتمی، زنان 
روســتایی و عشــایری را یکی از ارکان مهم و اصلی تولید 
دانست و افزود: حمایت و توجه به این اقشار منجر به توسعه 

کشاورزی و اقتصاد استان کرمانشاه می شود. 

رئیس شورای اسلامی شهر مشهد :

مطالبات مردم در طرح بازآفرینی محلات
 مورد توجه قرار گیرد

مشهد-مرضیه یاری-خبرنگاریادگار امروز:
 رئیس شــورای اسلامی شهر مشهدمقدس با اشــاره به نقش اثرگذار و مهم 
تســهیل گران در امر بازآفرینی محلات مورد هدف شهر گفت: مطالبات مردم 
در ابعــاد مختلف باید در طرح بازآفرینی محــلات مورد توجه قرار گیرد و این 
موضــوع به عنوان یکی از مهم ترین رویکردها و اولویت های مجموعه مدیریت 
شــهری در دوره پنجم به حساب می آید.محمدرضا حیدری در آیین افتتاحیه 
دفاتر تسهیلگری محله های کشمیری ها و تپل محله در منطقه ثامن با قدردانی 
از زحمات تمامی دســت اندرکاران و پیشکســوتان در زمینه اجرای این طرح 
اظهارکرد: در صورت ورود شــهروندان و ســاکنان این منطقه به اجرای طرح 
بازآفرینی، افق های روشــنی را برای منطقه ثامن در جوار بارگاه نورانی حضرت 
رضا)ع( شاهد خواهیم بود.وی با بیان اینکه از دفاتر تسهیل گری انتظار داریم تا 
به عنوان واسط مدیریت شهری و شهروندان نقش آفرینی کنند، افزود: این بافت 
ویژگی های خاص خود را دارد و راهبردهای شــورای اسلامی شهر و مدیریت 
شهری در دوره پنجم نیز مشخص است؛ ما در بافت اطراف حرم مطهر رضوی 
اعتقاد داریم که باید روی ســرمایه های معنوی و تاریخی ســرمایه گذاری های 
ویژه ای صورت پذیرد.رئیس شورای اسلامی شهر مشهد مقدس با تاکید بر لزوم 
نگهداری مکان هایی در بافت پیرامونی حرم مطهر رضوی که امکان حفظ آنها 
وجود دارد، متذکرشــد: این ها همه هویت و سرمایه شهر است و باید نسبت به 
حفظ آنها حساسیت بیشتری داشت.وی نکته مهم دیگر در این منطقه را لزوم 
حضور مردم دانست و گفت: باید تا جایی که امکان دارد، حضور مردم در منطقه 
ثامن تثبیت شود چرا که ظرفیت و پتانسیلی دارند که می تواند کمک شایانی به 
مبحث بازآفرینی داشته باشد.حیدری اضافه کرد: در همین راستا تسهیل گران 
باید به این مقوله نیز ورودی جدی داشته باشند و بر اساس اصلاحاتی که قرار 
اســت در طرح اجرا شود، نظرات و مطالبات مردمی نیز لحاظ گردد.وی با بیان 
این که ما نیز در شــورای اسلامی شهر مشهد در دوره پنجم کاری خود، تمام 
تلاشمان را اعم از اختصاص اعتبارات و تصویب مصوبات کاربردی در این زمینه 
به کار گرفته ایم، ادامه داد: لایحه ای نیز در شورای شهر به تصویب رسید که به 
واسطه آن تخفیف های بسیار خوبی را برای ورود سرمایه گذاران و تشویق آنها به 
سرمایه گذاری در محلات مورد هدف بازآفرینی در نظر گرفته ایم.رئیس شورای 
اسلامی شهر مشهد مقدس با تاکید بر این که اولویت تمامی کارها در محلات 
مورد هدف بازآفرینی به ویژه منطقه ثامن، انجام اقدامات و فعالیت ها به دست 
خود مردم است، افزود: حضور سرمایه گذاران فقط در زمانی توجیه پذیر است که 
کار موجود فراتر از توان و ظرفیت اهالی باشد.وی با تاکید بر لزوم توجه مردم به 
ضوابط طرح خاطرنشان کرد: به دلیل امکان ارائه خدمات شهری به شهروندان 
این مناطق، ساکنان می توانند با تجمیع پلاک های خود با همسایگانشان، وارد فاز 

اجرایی بازآفرینی شده و از منافع موجود در آن استفاده کنند.

با حضور شهردار اصفهان انجام شد:

بهره برداری از 5 طرح خدماتی و عمرانی 
در منطقه 10 شهرداری اصفهان 

اصفهان -مریم مومنی-خبرنگاریادگار امروز:
بهره برداری از پروژه مشارکتی مجموعه ورزشی روباز چند منظوره تمدن، خانه 
کودک لبخند واقع در خیابان معراج، ساماندهی خیابان هفت تیر و دیگر پروژه 
های عمرانی ســطح منطقه 10 با اعتبار 180 میلیارد ریال با حضور شــهردار 
اصفهان و جمعی از مدیران شــهرداری و مردم منطقه انجام شــد.به گزارش 
خبرنگار ما از اصفهان، قدرت اله نوروزی، شهردار اصفهان در آیین بهره برداری از 
این پروژه ها، اظهار کرد: منطقه 10 دارای ظرفیت های بالای فرهنگی، اقتصادی 
و اجتماعی بوده و می تواند منطقه ای پیشرو از تمام لحاظ در میان سایر مناطق 
شــهری اصفهان باشد. مدیریت شــهری به دنبال ایجاد عدالت فضایی در این 
منطقه و دیگر مناطق کمتر برخوردار است و اقداماتی که در مدت یکی دوسال 
گذشته انجام شده همگی در راستای تامین عدالت برای چنین مناطقی است.
وی تصریح کرد: بخشی از پروژه های بزرگی که امروز به عنوان ابرپروژه در شهر 
اصفهان شناخته می شود و از سطح شهر و منطقه فراتر می رود در منطقه 10 
قرار دارد؛ حلقه حفاظتی شــهر اصفهان و خط دو مترو از منطقه 10 عبور می 
کند و این به معنای دسترسی بیشتر و بهتر برای مردم این منطقه است.شهردار 
اصفهان ادامه داد: اجرای بخشی از این پروژه ها در منطقه 10 جزء پروژه های 
محرک توسعه بوده و باعث آبادانی و ایجاد امید برای کسانی می شود که در این 
منطقه زندگی می کنند.وی اضافه کرد: اقداماتی که در منطقه 10 انجام شده 
منطقه را به سوی احساس رفع تبعیض برده و عاملی جهت ایجاد استقرار عدالت 
در چنین مناطقی می شود؛ سیاست کلان مدیریت شهری در فصل برنامه ریزی 
بودجه برای سال آینده هدایت منابع و امکانات به سوی مناطق کمتر برخوردار 
است.نوروزی تاکید کرد: بهره برداری از خانه کودک لبخند، خیابان هفت تیر و 
مجموعه ورزشی روباز تمدن در این منطقه به این دلیل است که می خواهیم با 
تقویت زیرساخت ها امید را افزایش داده و مردم احساس تبعیض نداشته باشند.
وی افزود: علاوه بر اینکه منطقه 10 برای اجرای پروژه های خود 140 میلیارد 
تومان بودجه دریافت کرده به دلیل وجود پروژه های بزرگ شــهری اعتبارات 
وسیعی به سمت منطقه هدایت می شود. شهردار گفت: اینکه کودکان در مکانی 
مانند خانه کودک لبخند، آموزش ببینند باعث می شود تا از معضلات و خطرات 
اجتماعی فاصله گرفته و سطح مهارت ها و درک آنها افزایش یابد.وی اظهار کرد: 
مجموعه ورزشی روباز تمدن از چهارمیدان ورزشی ماسه  ای، چمن مصنوعی و 
دوکفپوش تشــکیل شده است..مدیر منطقه 10 شهرداری اصفهان نیز در این 
آیین با بیان اینکه امروز منطقه 10 در مسیر توسعه قرار گرفته است، اظهار کرد: 
بهره برداری از پروژه های فرهنگی خدماتی ورزشی که امروز در سطح منطقه 
با اعتبار 18 میلیاردتومان انجام شد؛ همچنین وجود 30 پروژه فعال در سطح 
منطقه که از لحاظ تعداد و رقم، بی نظیر اســت نقش موثری در ایجاد توسعه 
متوازن برای منطقه داشــته و می تواند به توسعه پایدار کمک کند.حمیدرضا 
شهبازی با بیان اینکه سعی شده در این منطقه از نقطه نظرات،  اندیشه ها و آرای 
مردم اســتفاده شود، تصریح کرد: شهرداری منطقه 10 از حیث ارتباط با مردم 

سرآمد بوده و با مشارکت دوسویه بسیاری از امور منطقه را پیش برده است.

رئیس شورای اسلامی کرج:

شهرداری کرج سال آینده
 پروژه جدیدی تعریف نکند

کرج-اکبری-خبرنگاریادگار امروز:
رئیس شــورای اسلامی شهر کرج گفت: 
شهرداری کرج سال آینده پروژه جدیدی 
تعریف نکند و طرح هــای نیمه تمام را 
تکمیل نماید.اکبر ســلیم نژاد در گفت 
و گو با پایگاه خبری کــرج امروز، اظهار 
داشت: شهرداری کرج دارای امکانات قابل 
توجهی است اما در ساخت و سازها نسبت 
به پیمانکاران و بخص خصوصی بیشــتر 

هزینه می کند که باید علت آن ریشــه یابی شــود. وی در ادامه با بیان اینکه 
شهرداری کرج دارای نیروهای ارزشی فراوانی است، افزود: اما عدم تعهد و کارایی 
نیروی انســانی از ضعف های مدیران شهرداری است که با عدم دلسوزی کافی 
شــاهد هزینه کردهای کلان در شهر هستیم در حالی که می توان با کمترین 
هزینه خدمات مطلوبی به شهروندان ارائه کرد.این عضو شورا از مدیران شهرداری 
خواســت تا در سال آینده با گام های اســتوار و اتحاد و همدلی با هم اقدامات 
جهادی و عملیاتی قابل توجه و چشمگیر در شهر اجرا نمایند تا نیازهای عمومی 

شهر تامین گردد و از انجام پروژه های با هزینه های سنگین بپرهیزند.

بهره برداری حداکثری از میادین مشترک، 
اولویت شرکت بهره برداری نفت وگاز غرب است 

کرمانشاه-فریده محمدی-خبرنگار یادگار امروز؛
مهندس ناصری پور مدیر عامل شرکت بهره برداری نفت وگاز غرب اظهار داشت: 
در راستای سیاســت های ابلاغی مقام معظم رهبری)مدظله( در بحث اقتصاد 
مقاومتی اقدامات بسیار مهمی در بهره برداری از میادین مشترک صورت گرفته 
و باتوجه به افزایش تولید نفت میدان مشترک آذر، برنامه اصلاحات خط انتقال 

۱۶اینچ واحد بهره برداری چشمه خوش در دستور کار قرار گرفت.
وی بــا تقدیر از زحمات همه کارکنان گفت: بهره برداری حداکثری از میادین 
مشترک همواره از اولویت های کاری این شرکت به شمار می رود و خوشبختانه 
در این راستا با توان نیروهای داخلی و اقدامات مجاهدانه آنها در ستاد و مناطق 
عملیاتی با برنامه ریزی های صورت گرفته انشالله تا 22 بهمن امسال اصلاحات 

این خط به بهره برداری خواهد رسید.
مدیر عامل شرکت بهره برداری نفت و گاز غرب با بیان اینکه اقدامات انجام گرفته 
بدون هیچ گونه برون سپاری و صرفا با تلاش و توان نیروهای داخلی شرکت در 
حال انجام اســت گفت: با هماهنگی های و برنامه ریزی های که در همه واحد 
های ستادی و عملیاتی خصوصا در واحد مهندسی نفت و با همکاری و هماهنگی 
شرکت توسعه مهندسی نفت)متن( انجام گرفته است، در ماه های آتی گام های 
بلندی در راستای افزایش تولید از میدان مشترک در غرب کشور برداشته خواهد 

شدو انشالله در آینده نتایج آن اطلاع رسانی خواهد شد.
وی در بازدید از مناطق عملیاتی ســرکان- ماله کوه و چشمه خوش گفت: به 
رغم تحریم های ظالمانه مســتکبران که بر کشور تحمیل شده است، از وجود 
متخصصین داخلی خود استفاده کنیم و هیچ گونه نیازی به متخصصین خارجی 
نداریم چرا که مجموعه همکاران ما در مناطق عملیاتی اقدامات و اصلاحات مورد 

نیاز را انجام می دهند.

بازدید مدیر کل مدیریت بحران استانداری البرز 
از شهر هشتگرد
ساوجبلاغ –عبدالله مظفری-خبرنگاریادگار امروز:  

دکتر فلاح نژاد مدیر کل مدیریت بحران استان البرز با حضور در شهر هشتگرد از 
نقاط مختلف این شهر بازدید نمود .دکتر امیر بهمنی شهردار هشتگرد ، مهندس 
اخلاقی معاون عمرانی فرماندار و جمعی از مسولین ادارات شهرستان ساوجبلاغ 
نیز در این بازدید حضور داشتند .شهردار هشتگرد ضمن تشکر از توجه ویژه مدیر 
کل بحران استانداری البرز در زمینه رفع مشکلات به تشریح برخی از اقدامات 
و موانع موجود پرداخت .بهمنی گفت : با توجه به شیب ملایم شهر در راستای 
شمال به جنوب  در زمان بارندگیهای فصلی شاهد سرازیر شدن آبهای سطحی 
حاصل از بخش شــمالی اتوبان و شهرک صنعتی به مناطق مسکونی شهر می 
باشیم که تلاشهای بســیاری در جهت رفع معضل انجام گرفته است .وی در 
بازدید از بخشهای متعدد شهرک صنعتی ، خواستار توجه بیشتر به هدایت آبهای 
سطحی و فاضلاب آن شد و افزود : علیرغم اجرای طرح ایجاد منهول و کانال در 
میدان شهید کلهر و هدایت آبهای حاصل از بارشهای فصلی به نهر بلوار خبرنگار 
، شاهد آبگرفتگی بعضی از معابر بدلیل حجم بالای آبها بوده و مشکلاتی در تردد 
شهروندان بوجود می آید لذا نیاز است تمهیدات لازم برای رفع مشکل اندیشیده 
شــود .دکتر فلاح نژاد نیز بهترین راهکار را ایجاد چاه های جذبی و بهره گیری 
از آبهای روان جهت تغذیه سفره های زیر زمینی دانست .مدیر کل بحران افزود 
: طی چند ماهه اخیر توانسته ایم مطالعات گسترده ای را در راستای شناسایی 
نقاط بحرانی و نیز بصورت ویژه بحران کم آبی و فرونشست ها در سطح استان 
انجام دهیم  و انتقال آبهای سطحی به چاههای جذبی می تواند راهکاری موثر 
برای رفع دو بحران سیلاب و خشکسالی باشد .دکتر فلاح نژاد در ادامه بازدید 
از زیر گذر اتوبان و جاده خور خواســتار برگزاری جلسه مشترک و رفع اساسی 
مشکل آبگرفتگی این مقطع از شهر شد .فلاح نژاد که سابقه مسولیت فرمانداری 
نظرآباد را در پرونده کاری خود دارد ، مشکل زیر گذر خور را معضلی مشترک 
برای ساکنین شهرستانهای ساوجبلاغ و نظرآباد دانست و بیان کرد : جابجایی 
مسیل رودخانه خور در بالادست در سنوات گذشته،  احداث شهر جدید هشتگرد 
در اطراف این مسیل و افزایش بارشها در دوساله اخیر سبب شده علیرغم تلاش 
فرمانداران و شــهرداران این دو شهرســتان در لایروبی و پاکســازی  مسیل ، 
همچنان شاهد طغیان رودخانه باشیم .وی گفت : تهیه کالورت)زیر آبگذر( جهت 
استفاده در بخش جنوبی اتوبان و لایروبی مسیل می تواند بعنوان راهکاری موثر 
مشکل را مرتفع کند و نیاز است تا مشکل بصورت اساسی و کارشناسی بررسی 
و راهکاری بلند مدت بــرای آن ارائه گردد .مهندس اخلاقی معاون هماهنگی 
عمرانی فرماندار ساوجبلاغ نیز با تشکر از شهردار هشتگرد به تشریح اقدامات 
مدیریت بحران شهرستان در زمان بارشهای اخیر پرداخت .اخلاقی گفت : حضور 
تمام وقت فرماندار ، مدیران و مســولان با تمامی امکانات و تجهیزات موجب 
گردید طی بارشهای پاییزه امسال هیچگونه مشکلی در شهرستان وجود نداشته و 
گاها آبگرفتگی و مشکل ترددها نیز با حضور به موقع و منسجم نیروها و تجهیزات 

در اسرع وقت مرتفع گردیده است .
امیدواریم رویکرد کارشناســانه و نیز آشــنایی قبلی مدیر کل جدید مدیریت 
بحران استان از منطقه موجب ارتقاء و ساماندهی بیشتر تشکیلات و تجهیزات 
مدیریت بحران شده و مشکلات موجود با همفکری ، تعامل و پیگیریهای فرماندار 

سختکوش و شهردار جوان هشتگرد مرتفع گردد .

 رییس سازمان مدیریت پسماند شهرداری قدس:

توجه به مدیریت صحیح پسماند  از اصول توسعه پایدار در جامعه شهری است

yadegar_emrooz@yahoo.com

مدیر كل پزشكي قانوني چهارمحال بختیاري:

اجراي طرحهاي پژوهشي  اولویت پزشكي قانوني است

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان:

بخش کشاورزی کرمانشاه مسیر توسعه را طی می کند



پایان عمل قلب باز
باز شــدن رگها برای حفظ ســلامتی و جلوگیری از ســکته 
هــای مغزی و  قلبی امری حیاتی اســت ، مردم کشــورهای 
اروپایی از یک نســخه برای  درمان گرفتگی رگ ، عفونت ها و 

سرماخوردگی استفاده می کنند. 
برای باز کردن رگهای مسدود بدن، عفونت ها و سرماخوردگی 
مــی  توان از یکی از قدیمی ترین نســخه های رایج در میان 
مردم آلمان  استفاده کرد. روش درمانی که اصولًا توسط اطبا 
قدیمی هر کشــور  تجویز می شده است. بعد از مدتها مطالعه 
و آزمایش با ساده ترین  تجهیزات تایید و ارائه می شده است. 

باز شــدن رگها و درمان عفونت و ســرماخوردگی با ســیر ، 
زنجبیل و  لیمو

زنجبیل سیر لیمو سه محصول طبیعی است که به پاک شدن 
رگهای  مسدود و عفونت ها کمک می کند این محصول فواید 
زیادی دارد و در  درمان بسیاری از بیماری ها موثر است، مانند 
:کاهش چربی خون،  پاکسازی خون و بالا رفتن ایمنی بدن و 
محافظت از قلب و جلوگیری از  آســیب رادیکال های آزاد. در 
ادامه روش تهیه ی این داروی گیاهی را  برایتان خواهیم کفت: 

  مواد اولیه : 
 4 عدد سیر  و زنجبیل

 4 عدد لیمو
 2 لیتر آب

سیر و زنجیبل و لیمو
  نحوه ی آماده سازی: 

  تکه های لیمو را با سیر و زنجبیل مخلوط کنید و آب را به آن 
اضافــه  کنید، چند دقیقه روی حرارت قرار دهید وقتی از دما 

افتاد آن را داخل  بطری شیشه ای بریزید. 
  مقدار مصرف: 

  دو فنجان قبل از غذا با شکم خالی بخورید و فراموش نکنید 
که حتما  قبل از مصرف شیشــه را تــکان دهید تا مواد با هم 

مخلوط شوند. 
  لیمو و زنجبیل

  خواص سیر : سیر خاصیت ضد باکتریایی و آنتی اکسیدانی و 
ضد  میکروبی و ضد ویروسی دارد. 

  خواص زنجبیــل: زنجبیل خاصیت ضد ویروســی دارد و با 
بیماری ها و  باکتری ها مبارزه می کند. 

  خــواص لیمو : لیمو خاصیت ضد ویروســی و ضد باکتریایی 
دارد و به  دفع عفونت ها و سرماخوردگی ها کمک می کند. 

خطر حذف داروسازان از داروخانه ها

دکتر سیدعلی فاطمی نایب 
رئیــس انجمن داروســازان 
ایــران ضمن انتقــاد از  رای 
اداری مبنی  دیوان عدالــت 
تعرفــه خدمات  بر حــذف 
دارویی در  داروخانه ها، گفت: 
امــروزه داروســازان بالینی 
دوشادوش  بیمارســتانی،  و 
 پزشکان و سایر کادر درمانی در بخش ها مشغول خدمت رسانی 

به بیماران  هستند. 
فاطمی   با اشــاره به اخباری مبنی بــر حذف تعرفه خدمات 
دارویی از ســوی  دیوان عدالت اداری، گفــت: خبری که در 
تاریخ هشتم بهمن ماه از سایت  دیوان عدالت اداری نقل شد، 
اعمال ماده ۹۲ قانون آئین دادرســی دیــوان و  تاکید بر رای 
قبلی هیات عمومی در تاریخ ۲۰ شــهریور ۹۷ است که طی 
 آن ســه کد خدمات داروســازان در داروخانه شامل خدمات 
  OTC  دارویی ســرپایی،  ساخت داروهای ترکیبی و داروهای
و همچنین ســه کد خدمات  داروسازان در بیمارستان شامل 
خدمات دارویی بستری، مشاوره به  پزشک و تلفیق دارویی، در 

کتاب ارزش نسبی خدمات سلامت، ابطال شده  است. 
وی با بیان اینکه این رای به نوعی حکم اخراج داروســازان از 
بیمارستان  و داروخانه است، افزود: چراکه متاسفانه این حکم 
ارزشــی برای خدمات  داروســازان در جامعه قائل نیست. بر 
اساس رای دیوان عدالت حتی تعرفه  ساخت داروهای ترکیبی 

که فقط در تخصص داروساز  است هم نباید  گرفته شود. 
فاطمی با بیان اینکه باید پرســید که با کدام حرفه در جامعه 
این گونه برخورد  می شود و آیا این عدالت است؟ افزود: امروزه 
داروســازان بالینی و  بیمارستانی، دوشادوش پزشکان و سایر 
کادر درمانی در بخش ها مشــغول  خدمت رســانی به بیماران 
هستند، اما فقط تعرفه خدمات داروسازان لغو  می شود. چنین 

اقدامی در هیچ کجای دنیا سابقه ندارد. 

»منشور اخلاقی«
پایبنــدی بــه اصــول دینــی، توجــه بــه واقعیــت هــای عینــی، احتــرام 
بــه اســتقلال و حاکمیــت ملــی، پاسداشــت ارزشــهای انســانی، دفــاع از 
ــت و  ــار ؛دوری از ران ــور اخب ــدون سانس ــق وب ــم، انتشــار دقی آزادی قل
ــراء و  ــت و افت ــود داری از تهم ــهروندی،  خ ــوق ش ــت حق ــاد، رعای فس

فعالیــت هــای رســانه ای بصــورت حرفــه ای
 از اهداف این رسانه است 

روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران
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محمدرضا مهاجرتهرانی عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی 
تهــران  گفت: بیماری های قلبی در افراد دیابتی دو تا چهار برابر 
شــایع تر است و  نکته مهم این اســت که سکته قلبی اصولا در 
بیماران دیابتی بدون علامت  رخ مــی دهد. مهاجرتهرانی تاکید 
کرد: این افراد می توانند همه چیز بخورند اما باید حجم  و مقدار 
آن کم باشد. این فوق تخصص غدد با عنوان این مطلب که افراد 
دیابتی باید نســبت به  کنترل کربوهیــدرات غذایی دقت کنند، 

گفت: بیماران دیابتی باید از نان،  برنج و ماکارونی در برنامه غذایی 
روزانه خود کمتر استفاده کنند. مهاجرتهرانی با بیان این مطلب که 
بیماران دیابتی باید حداقل هر ســه ماه  یک بار نسبت به کنترل 
بیماری خود نزد پزشــک بروند ادامه داد: متأسفانه  بیماری های 
قلبی در افراد دیابتی دو تا چهار برابر شــایع تر است. ضمن  اینکه 
سکته قلبی در بیماران دیابتی نیز اغلب بدون علامت رخ می دهد. 

استاد دانشــگاه علوم پزشکی تهران همچنین نسبت به کنترلی 
چربی خون و  فشار خون در افراد دیابتی تاکید کرد و گفت: اصولًا 
این افراد با توجه به  وضعیتی که دارند باید هر ســه تا شش ماه 
برای کنترل قند خون خود نزد  پزشک رفته و از خوددرمانی پرهیز 

کنند. 
وی در ارتبــاط با وضعیت رونــد دارو و درمان بیماران دیابتی با 
توجه به  مشــکلات تحریمی که وجود دارد افزود: خوشــبختانه 
درمان های روز دنیا  تقریبــاً در ایران وجود دارد و اغلب داروهای 
مورد نیاز بیماران دیابتی در  داخل تولید می شــود، ضمن اینکه 
حمایت بیمه ای از داروهای این افراد نیز  در حد قابل قبولی است 
به طوری که کمترین قیمت انسولین نسبت به اروپا  و آمریکا در 

ایران وجود دارد. 

یک دیابتولوژیست، نسبت به شیوع 
دیابت تیپ ۲ در بچــه های ایرانی 
 هشــدار داد. علی اکبر رئوف صائب، 
روز جمعه در حاشیه کنگره انسولین 
تراپی،  گفت: متأسفانه سن ابتلاء به 
دیابت در دنیــا و ایران رو به کاهش 
اســت. وی با عنوان ایــن مطلب که 
فقر آموزش در کشــور باعث شــده 
تا ســن ابتلاء  به دیابت کمی بیشتر 
از دنیا شــدت بگیرد، افزود: فقط با 
آموزش های ســالی  یک بار به بهانه 
روز جهانی دیابت و…، نمی توان در 
پیشگیری و کنترل  این بیماری موفق 
بود. رئوف صائب ادامه داد: آموزش در 
تغذیه و سبک زندگی، از موضوعات 
 مهمی است که در کشور مورد غفلت 
قرار گرفته است. عضو هیأت مؤسس 
اولین کلینیــک تخصصی دیابت در 

کشور، گفت:  متأسفانه مشاهدات ما 
در بالین نشــان می دهد که شیوع 
دیابت تیپ ۲ در بین  بچه های ایرانی 
رو به افزایش اســت و این کودکان 
خیلی زود به درمــان  خوراکی نیاز 
پیدا می کنند. وی بر ضرورت اصلاح 
سبک زندگی در کشور و پیشگیری 

از پرخــوری  کــودکان تاکید کرد و 
افزود: تمامی افراد دیابتی که درمان 
خوراکی دارند،  بالاخره به انســولین 
نیاز خواهند داشــت و چه بهتر که 
انســولین درمانی خیلی  زودتر آغاز 
شــود که با عارضه های کمتری در 

طول زندگی مواجه شوند. 

شیوع دیابت تیپ ۲ در کودکان ایرانیبیماری های قلبی در دیابتی ها ۲ تا ۴ برابر شایع تر است
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یکــی از بهترین گام هــا برای حفظ ســلامت و اجتناب از این 
بیماری ها،  دریافت کافی ویتامین ها و مواد مغذی مناسب است. 

منابع غذایی بهترین راه برای بدســت آوردن فواید ویتامین ها 
هستند، اما  گر شما رژیم غذایی خاصی دارید و یا در معرض ابتلا 
به برخی  بیماری های مزمن هستید، نیاز به دریافت مکمل های 
غذایی خواهید  داشــت. البته برای دریافت این مکمل ها نیاز به 

مشورت با پزشک تان  دارید: 
  ویتامین ب ۱۲: در ســنین ۴۰ ســالگی به بعــد برای تقویت 
سیستم عصبی  و عملکرد عادی خون نیاز به دریافت ویتامین ب 
۱۲ خواهید داشت. با  افزایش سن جذب ویتامین ب ۱۲ سخت 
جذب بدن می شود، زیرا سطح  اسید معده کاهش می یابد. بین 
۴۰ تا ۵۰ ســال بهترین رده ســنی برای  تامین ویتامین ۱۲ از 
طریق قرص و مولتی ویتامین است. این ویتامین  را می توانید به 
میزان ۲.۴ میلی گرم در روز استفاده کنید. اصلا نگران  مصرف 
بیش از اندازه آن نباشید، چون این ویتامین محلول در آب است 
 و هرچه که بدنتان نیاز نداشته باشد دفع خواهد کرد. ویتامین 
ب ۱۲ در  گوشت و محصولات حیوانی مانند مرغ، ماهی، لبنیات 

و تخم مرغ  وجود دارد. 
  کلســیم: خطر شکستگی اســتخوان ها در مردان و زنان بالای 
۵۰ ســال  شدت می یابد. استخوان های شما این ماده معدنی را 
تا قبل از ۳۰ ســالگی  جذب می کند. کلسیم در حفظ سلامت 
استخوان ها و ســایر فعالیت های  اساسی بدن از جمله انقباض 
عضلانی، عملکرد عصب و قلب و سایر  واکنش های بیوشیمیایی 
مورد نیاز اســت. البته با گذر از سن ۴۰ سالگی  نیاز نیست که 
کلســیم بیش از حد مصرف کنید بلکه ایــن کار خطر ابتلا به 
 مشــکلات قلبی را تشــدید می کند. میزان نیاز زنان ۴۰ تا ۵۰ 

سال به  کلسیم ۱۲۰۰ میلی گرم است. لبنیات، ماهی ساردین، 
کلم بروکلی،  بادام، اسفناج و ... منابع سرشار از کلسیم هستند. 

  ویتامین دی: کمبود ویتامین دی با ابتلا به بیماری های قلبی، 
دیابت، ام  اس، سرطان های ســینه و کولورکتال مرتبط است. 
علاوه بر این، کمبود  ویتامین دی، جذب کلسیم را دچار اختلال 
می کند. ماهی، غلات غنی  شــده و لبنیات، منابع سرشــار از 
ویتامین دی هستند با این حال شما برای  جذب ویتامین دی از 
طریق پوست، نیاز به قرار گیری در معرض نور  مستقیم خورشید 

نیز دارید. طبق توصیه های بین المللی زنان بالای ۵۰  سال نیاز 
به دریافت حداقل ۸۰۰ واحد بین المللی ویتامین دی دارند. با 
 این حال دریافت این ویتامین تا ۴۰۰۰ واحد بین المللی در روز 
باعث  آسیب نمی شود. اگر شما جزو کسانی هستید که به اندازه 
کافی در  معرض نور خورشــید قرار ندارید، طبق تجویز پزشک 

شاید نیاز به  دریافت مکمل ویتامین دی ۳ داشته باشید. 
  

منیزیم: عملکرد کلیدی منیزیم، کمک به تنظیم فشــار خون 

اســت و این  امری مهم برای زنان ۴۰ ســال به بالا محســوب 
می شود، چون بیشتر در  معرض ابتلا به فشار خون بالا هستند. 
کمبود منیزیم با بیماری های  قلبی، دیابت و التهاب ارتباط دارد. 
عــلاوه بر این، منیزیم به جذب کلســیم  کمک میکند و نقش 
مهمی در عملکرد عضله عصــب، قلب و همچنین  کنترل قند 
خون دارد. سبزیجات تیره رنگ، لوبیا و سویا، آجیل، و  آووکادو 
از منابع غنی از منیزیم هســتند. زنان ۴۰ ســال به بالا نیاز به 

 حداقل ۳۲۰ میلی گرم منیزیم در روز دارند. 
  پتاسیم: نقش اصلی پتاسیم در تنظیم فشار خون است. میانگین 
مصرف  پتاســیم مورد نیاز بدن زنان پس از یائسگی ۲ گرم در 
روز توصیه شــده  اســت تا خطر ابتلا به سکته مغزی را کاهش 
دهد. مصرف بیش از حد  پتاسیم برای قلب و آریتمی های قلبی 
و دســتگاه گوارش مضر است. از  بین غذاها، موز، سیب زمینی 

شیرین، برگ چغندر، عدس و لوبیا  سرشار از پتاسیم هستند. 
  امگا ۳: تمامی تغییراتی که در اثر بالا رفتن سن ایجاد می شوند 
را از  بین می برد، خطر ابتلا به بیماری هایی، چون بیماری های 
قلبی، فشــار  خون پایین را کاهش داده و برای حافظه و تنظیم 
کلســترول نیز مفید  است. تحقیقات نشان داده کسانی که امگا 
۳ خونشان زیاد اســت مغز  بزرگتری دارند؛ و حافظه آن ها نیز 
نســبت به دیگران قوی تر است. در  غذاها نیز ماهی، گردو، بذر 
کتان و سبزیجات سرشــار از امگا ۳  هستند. میزان مصرف آن 
برای افراد ســالم ۵۰۰ میلی گرم، بــرای افراد  مبتلا به بیماری 
قلبی ۸۰۰ تا ۱۰۰۰ میلی گرم و برای کسانی که تری  گلیسیرید 

بالایی دارند ۲۰۰۰ تا ۴۰۰۰ میلی گرم است. 
  پروبیوتیک ها: پروبیوتیک ها، مواد معدنی یا ویتامین نیستند، 
امــا  مصرف آن ها برای زنان ۴۰ ســاله به بالا ضروری اســت. 
پروبیوتیک هــا  منجر به حفظ ســلامت روده ها و حفظ وزن در 
محدوده سالم می شوند.  مصرف آن ها حتی باعث کاهش خطر 
ابتــلا به بیماری های قلبی، دیابت  و ســکته مغزی می شــود. 
پروبیوتیک ها در محصولات لبنی مانند کفیر و  ماســت و سایر 

محصولات تخمیر شده وجود دارند. 

دکتر محسن ســروش دبیر انجمن روماتولوژی 
ایران به تشــریح نشــانه ها و  علائم بروز بیماری 
روماتیسم پرداخت و گفت: هدف ما برای کنترل 
 بیماری های روماتیسمی،  خاموش کردن بیماری 
اســت و نه ریشــه کن  کردن آن که این موضوع 
ممکن است مســتلزم مصرف طولانی مدت  دارو 

باشد.  
ســروش با بیان اینکــه هنگام اســتفاده از واژه 
روماتیســم تنها منظــور ما  التهــاب مفصلی یا 
روماتیسم قلبی نیســت، گفت: روماتیسم برخی 
 بیماری های سیستمیک اســت که می تواند هر 
قسمتی از بدن را درگیر کند  و بیش از ۱۰۰ نوع 
بیماری وجود دارد که در طبقه بندی روماتیسم 
 قرار می گیرد اما از آنجایی که شایع ترین علامتی 
کــه ایجاد می کنند  مشــکلات مفصلی اســت، 
روماتیســم به عنوان بیماری مفصلی برای مردم 

 شــناخته شــده تر اســت. وی در خصوص علل 
روماتیســم با بیان اینکه زمینه استعداد ژنتیکی 
 نقش موثری دارد، اظهار کرد: البته این به آن معنا 
نیســت که الزاما فرد  مبتلا باید در خانواده خود 
نیز شخصی مبتلا به روماتیســم را داشته باشد 
 بلکه ممکن است تنها ژن بیماری به فرد منتقل و 
باعث به وجود آمدن  استعداد ژنتیکی در فرد شده 
باشد که عوامل دیگری همچون استرس،  عفونت،  
مشــکلات فکری و... باعث بروز بیماری شود. از 
طرفی ممکن  است فردی ژن ابتلا را داشته باشد 

اما شرایط برای بروز بیماری در او  فراهم نشود. 
سروش با اشــاره به اینکه شخصی که رماتیسم 
مفصلی دارد ممکن اســت  به جز مفاصل، سایر 
قســمت های بدنش نیز درگیر بیماری باشــد، 
 خاطرنشــان کرد: در اکثر موارد اگر بیمار درمان 
نشــود علائم به جز  مفصل ها در سایر نقاط بدن 

نیز مشاهده خواهد شــد. وی در خصوص میزان 
شیوع رماتیســم میان مردان و زنان، بیان کرد: 
 بسته به نوع روماتیســم،  درصد شیوع در مردان 
و زنان متفاوت اســت  اما، به طور کلی رماتیســم 
در خانم ها نســبت به آقایان بیشــتر اســت اما 
در  جزئیات و بررســی تک تک انواع رماتیســم 
درمی یابیــم برخی از انواع  رماتیســم در زنان و 
برخی در مردان با شــیوع بالاتری روبرو است. به 
 عنوان مثال روماتیسم معروف آرتریت روماتوئید 
در خانم ها دو تا ســه  برابر شایع تر از آقایان است 
و یا بیماری لوپوس در خانم ها تا ۹ برابر  بیشتر در 
خانم ها مشاهده شــده است. از طرفی روماتیسم 
ستون فقرات در  آقایان بیشتر است. دبیر انجمن 
روماتولوژی ایران در مورد سن ابتلا به روماتیسم،  
اظهار  کرد: امکان بروز روماتیسم از سنین کودکی 
تا ســنین بالا بسته به نوع  روماتیسم وجود دارد. 

به عنوان مثــال بیماری لوپــوس در خانم های 
جوان  شیوع بیشتری دارد اما از سوی دیگر بروز 
آرتریت روماتوئید در دهه  چهارم و پنجم زندگی 
فرد اتفاق می افتد. تب روماتیسمی معروف که با 

 عوارض قلبی همراه بود و مردم شناخت بیشتری 
از آن داشــتند، بیشتر  در سینین دهه اول و دوم 
زندگی فرد دیده می شــود و شیوع آن در سنین 

 بالاتر بسیار کاهش می یابد. 

با چین وچروک های خود خداحافظی کنید

یک متخصص پوست ومو گفت: کشمش نشانه های پیری پوست مانند  چروک، 
خطوط تیره و لک ها را به تاخیر می اندازد. 

هدی عین اللهی متخصص پوســت ومو درباره تاثیرات کشمش بر پوست و  مو، 

اظهار کرد: یکی از ویژگی های بارز کشمش، داشتن انرژی بالا و  چربی کم است 
که موجب شادابی و زیبایی، سلامت پوست می شود. 

معجزه ویتامین سی در جوان سازی پوست
او در ادامــه افزود: برخلاف کرم های موضعی، کشــمش می تواند پوســت  را از 
هرگونه آسیبی محافظت کند. کشمش حاوی فنول و آنتی اکسیدانی  است که 
مانع آسیب رســاندن رادیکال های آزاد به سلول های پوست،  کلاژن و آلاستین 

می شود. 
فواید کشمش

عین اللهی بیان کرد: کشــمش نشانه های پیری پوســت مانند چروک،  خطوط 
تیره و لک ها را به تاخیر می اندازد. آنتی اکســیدان موجود در  کشمش سیستم 
بازســازی پوست را تسریع می کند و از هرگونه آسیب  دیدن جلوگیری می کند.  
علاوه بر این عملکردها، کشمش می تواند  سلول های پوست را دوباره جوان و از 

شل شدن آن جلوگیری کند. 
وی گفت: کشــمش حتی حاوی رســوراترول )ماده ای بسیار مفید برای  حفظ 
سلامت پوست( است. این ماده ســلول های خطرناک و سمی را از  خون حذف 

می کند و همچنین به بهبود تولید سلول های قرمز در خون  کمک می کند. 
متخصص پوست و مو تصریح کرد: سمیت خون دارای اسیدوز است و  می تواند 
اسیدیته بدن را افزایش دهد، به همین دلیل می تواند باعث  عوارضی مانند دمل، 
جوشــدانه و پسوریازیس برای پوست فرد شــود. در  این بین کشمش به دلیل 

داشتن مقدار بالای منیزیم و پتاسیم می تواند اسید  معده را خنثی کند. 
پوست و مو

وی بیــان کرد: خوردن کشــمش های ســیاه به عملکرد بهتر کبــد برای رفع 
 مســمومیت کمک خواهد کرد. خروج ســموم از بدن به تمیز و درخشان  شدن 
پوســت کمک می کنند. کشــمش ها همچنین به محافظت از پوست در  برابر 
آسیب های اشعه خورشید کمک می کند. آمینو اسیدها در کشمش به  بازسازی 
و تقویت پوست کمک می کنند و یک سد محافظ در برابر  صدمات نور خورشید 
تشکیل می دهند. حتی می توانند مانع بروز سرطان  در فرد شوند. آنتی اکسیدان 
موجود در کشــمش با رادیکال های آزاد در  بدن مبارزه کرده و اکسیداسیون را 

کاهش می دهد، از تجزیه  DNA   پوستمان هم جلوگیری خواهد کرد. 
عین اللهی گفت: کشــمش حاوی ویتامین  A  و  E  بوده که به تحریک  لایه های 
خارجی پوســت برای ایجاد سلول های جدید کمک خواهد کرد.  کشمش حتی 
می تواند جذب آب را برای پوست راحتر کرده و آن را  جوان تر، منعطف تر بسازد. 

خواص کشمش برای مو
متخصص پوســت و مو گفت: کشــمش حاوی مقدار زیادی ویتامین  B،  آهن، 
پتاسیم و آنتی اکسیدان است که به بهبود شرایط مو کمک خواهد  کرد. کمبود 
آهن در بدن موجب از بین رفتن رشــد مو و ریزش شدید آن  می شود. کشمش 
آهن گردش خون در بدن را بهبود می دهد و پیاز مو را  تحریک می کند. این امر 
موجب می شود که افراد موها سالم و قویی  داشته باشند.  همین طور کشمش ها 

حاوی مقدار زیــادی ویتامین  C  بوده  که می توانند مــواد معدنی را به راحتی 
جذب کنند. 

ë کشمش و فواید آن
وی گفت: مصرف روزانه یک مشــت کشــمش رگ های خونــی را هم  تقویت 
می کند. به همین ترتیب خاصیت کشــمش احســاس خارش در  پوست سر را 
کاهش می دهد. رسوراترول موجود در کشمش مانع از  التهاب پوست سر و مرگ 
سلول ها برای جلوگیری از ریزش مو  می شود. کشمش همچنین با ریزش مو از 

طریق آسیب های محیطی  مبارزه می کند. 
متخصص پوست و مو بیان کرد: مصرف غذاهای غنی از آنتی اکسیدان  می تواند 
به شدت از بروز ریزش مو جلوگیری کند. آنتی اکسیدان های  موجود در کشمش 
از طریق تحریک فولیکول های موی ســالم از  آسیب های مو جلوگیری می کند. 
همچنین آنتی اکســیدان ها سلول های ســالم  ضروری برای رشد مو را تحریک 

می کنند. 
آنتی اکسیدان موجود در کشمش

وی گفت: کشــمش حاوی چندین ماده ضروری مغذی است که باعث  افزایش 
سلامت مو می شــود. ویتامین  C  موجود در کشــمش بافت پیوندی  مو که به 
عنوان کلاژن معروف است را حفظ می کند، این باعث رشد  مو می شود. ویتامین 
 E  همچنین غشــای ســلولی را تقویت می کند و از  جمله رادیکال های آزاد به 

فولیکول های مو جلوگیری می کند. 

ویتامین هایی که بعد از 40 سالگی در بدن شما وجود ندارد  
عجایب گردشگری

سهم ژنتیک در بروز روماتیسم


